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COLDWATER-NARROWS RESERVATION CLAIM

SUMMARY OF CLAIM
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This claim derives from the traditional use and occupation of
certain lands in the Province of Ontario by the Chippewa Tri-Council
First Nations, and on the fact that those lands were set aside for the
First Nations as Reserve Land and subsequently taken from them under
questionable terms,

The  Coldwater-Narrows Reservation was set aside as Reserve Lands
in 1830 and later surrendered under Treary in 1836. The Chiefs

understood that they were entering into an agreement to secure title

to their Reserve whereas the Treaty calls for a surrender of the .

Reserve. The Chippewa Tri-Council First Nations were never properly
compensated for the loss of their Reserve.

The lands in question can be described in terms of the present

day townships in which they have been divided and their geographic
location:

In Simcoe Countys:
The Townships of Oro, Orillia, Medonte and Tay.

The Coldwater—Narrows Reservation was a staggered strip of
land, fourteen miles long and averaging one and one half
miles wide rumnning from the narrows at lakes'Couchiching

and Simcoe, westward to Matchedash Bay, containing about
3500 acres.

The historical information concerning the establishment and
surrender of the Coldwater-Narrows Reservation is summarized in an
historical narrative written by Tribal Researcher, Cynthia Wesley-

Esquimaux, KYKAIK, which was submitted to the Chippewa Tri-Council in

-
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COLDWATER

October 1991. This summary is keyed to that research report and all

references noted here are to page numbers in that report, a copy of

which is attached, unless o;herwise noted.

FACTUAL BASIS OF CLAIM:

1.

The area of the Coldwater-Narrows Reservation is the traditional
territory of the Chipgevia Tri-Council First Nations [See Chippewa
History to 1830%; pp. .1—4,34§ also Williams Treaty Narrative*].
These lands were acknowledged to be Chippewa lands by the Crown
[See Chippewa History to 1830%; pp. 2-4; also Williams Treaty -
Narrative*].

The Coldwater-Narrows Reservation was an Indian Reserve set aside
for the use and benefit of the Chippewa Tri-Council First Nations
consistent with the provisions of the Indian Act [pp. 4-25].

The Crown had a trust relationship with the Chippewa First .Nations
[pp. 1-3, 5-8, 10, 13-18, 120-122, 127-129, 140, 146-147].

The Chiefs and Headmen of the Chippewa First Nations requested
that title to the Coldwater-Narrows Reservation be secured to
them and protected by the Crown [pp. 63, 90, 99-100].

Crown representatives promised the Chippewa leadership that title
would be secured to them [pp. 99-100, 113, 173].

Policy and regulations existed at the time for Crown dgal;ngs with

Indian lands [See Chippewa History to 1830%; pp. 3-5, 7-8, 10,

12-19, 24-25, 34, 42-44, 102-103, 106-111, 117, 120-122, 127-129,
148-151, 156].
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Lieutenant Governor Sir Francis Bond Heaa entered into a Treaty
with the Chippewa Tri-Council First Nations in 1836 which
purported to surrender the Indian interest in the Coldwater-
Narrows Reservation [pp. 102-111].

The evidence suggests that the Chippewa Chiefs understood thét
The 1836 Treaty was intended to secure title to their Reserve to
them for the benefit ;f their future generations (pp. 103, 113,

125, 130-131, 172-173].

The Aborigines Protection Sbciety in London, England protested.

the' Lieutenant Governor's Indian policy and the 1836 Treaty as
did many local missionaries [pp. 131-140].

The validity of the 1836 Coldwater Treaty is questionable [pp.
102-106, 113-114, 125-126, 140-148, 152, 157-158, 165-167, 173].
Payment for the loss of the Coldwater Reservation was highly
irregular and did not represent adequate or Proper compensation
[pp. 103- 10§, 158].

BASIS OF CLAIM:

The Chippewa Tri-Council First Nations assert their aboriginal

and Reserve Title to the Coldwater~Narrows Reservation lands. The

Coldwater-Narrows Reservation lands have been settled thereby depriving

the Chippewa First Nations of the use of those lands thereby causing

the Chippewa First Nations and the people they represent hardship and

economic damages. The Crown breached its fiduclary duties to the

':9: o o ICC 3




COLDWATER

Chippewa Tri-Council and committed equitable fraud in connection with
the 1836 Coldwater Treaty.

The Chippewa Tri—Couqs;l First Nations and the people that they
represent have suffered damdées aéising out of the breach of fiduciary
obligations owed by the Crown in the nature of equitable fraud in the
f%ss of their Reserve lands, loss of income from their lands and
unconscionable compensation for their interest in those lands.

The Federal Crown has also bréached its fiduciary duty to protect
the tfeaty rights of the Chippewa Tri-Council First Nations under the <
1836 Coldwater Treaty and as protected under Section 35 of the Canadian
Constitution.

The Chippewa Tri~Council First Nations rely upon the recent
principles now emerging in the Courts in such cases as Agawa, Bartleman,

-~ .. -

Bear Island, Flett, Gansner, Guerin, Howard, Nowegiijick, Simon, - Sioui,

Sparrow and Taylor and Williams.

PROCEDURAL CONSIDERATIONS:

The Chippewa Tri-Council First Nations are aware that they have
a  claim to compensation for the 1loss of 'property in the Coldwater-
Narrows Reservation, and elect for the moment to press their claim
against the Government of Canada for breach of lawful obligations

pursuant to the Specific Claims Policy.

Narratives already filed with Specific Claims Branch.
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Correspondence may be addressed to:

Cynthia Wesley-Esquimaux
KYKAIK

Box A-3, R.R. #2

Sutton West, Ontario™ -
LOE 1RO ‘

SIGNED THIS DAY OF OCTOBER 1991.

}//(.".“ /%4/7 e [I/f’f / / (et f‘-(j’z'i//w ZBUA d Ayt

e 53EAUSOLE%}'FIRST NATION CHIPPEWAS OF RAMA FIRST NATION

-

2 ol Ut

CHIPPEWAS OF GEORGINA ISLAND .-
FIRST NATION
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MARY SCARH) R LOUE ST MONA B 1AYLOR

COUNSEL: R ROY MumMURTEY Q.C

TORON’BD OFFICE
December 4, 1989
DELIVERED BY COURIER

Union of Ontario Indians, .
2nd Floor, 27 Queen Street East
Toronto, Ontario

M5C 2M6

Attn: R. Watts
Program Manager ' ) :

&

RE: COLDWATER NARROWS RESERVATION
-~ Opinion on Research Report -

Further to your 1letter of instruction, we have reviewed the
research report entitled - “"The Coldwater Narrows Reservation"
prepared in March of this year by Cynthia Wesley-Esquimaux for the
Chippewa Tri-Council and are writing at this time to provide our
legal views upon the issues raised by that report. .

As with previous opinions of this nature prepared for -you, we have
relied upon the research alone for the correctness of historical
fact and have not conducted any independent research of the
historical events or documents referred to in the report. We have,
of course, relied upon our own general knowledge of the period and
persons involved with the Coldwater Experiment and have researched
the law which is, in our opinion, relevant to an assertion of any
claim based upon the findings in the research report.

In the period of the 1830's and 1840's, which was unprecedented in
the scope of government perfidy towards the Indians of Ontario and
mismanagement of their lands and moneys, the Coldwater experience
stands out as an example, on the one hand, of the most concentrated
effort on the part of government to settle the Chippewas and other
tribes as farmers on defined lands and as an example, to the
contrary, of the manner in which underfunding, incompetent and

THE CADILEAC FASRVIEW TOWIR

SUITE 13000 200 QUEES STRE) B WEST
TORONIY CANADA A A S
TELLPHIENE 13100 24401 231

FANS 0310 3085307 TLLEN ave 20000
CABLE NDIRESS K ASNLAW ORI

UARESEG INLCLU TIVE PARK

SUSTE 4%, 15343 CARLING W ENUL
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HEEFLONE 908t 2900000

AN Bl b T2 47
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dishonest administrators, religious factionalism and refusal to
secure the land interests of the Indians can combine to defeat even
the best~intentioned schemes. That all of this should have
occurred within a few short years defies explanation unless there
is some background knowledge of the times and the people. That the
Coldwater Indians were ultimately blamed and enticed to surrender
their lands on terms that were unreasonable at the start and
subsequently dishonoured is an unhappy fact that is not isolated to
the period in question. It remained truve for over a century and,
if not thriving today, it still survives.

For that reason, it is necessary to summarize the times and events
in some detail as an underpinning to the ledgal analysis which
follows. Where we have relied upon the research report
specifically for a factual reference, the page number is indicated
in square brackets.

Background

1828-29: These years mark significant changes in the policy,
organization and conduct of the administration of Indian Affairs in
what is now Ontario. : '

At the policy 1level, it was recognized that the inherent
assumption in most of the earlier treaties, that Indians would be
able to roam freely in their traditional <territories without
significant conflict with white settlers or that they would
retreat from settlement to the still vast areas of wilderness, was
wrong. After that period, treaties commonly include provision for
the reservation of specific tracts of land for the settlement and
exclusive use of Indians themselves. This did not mean that, from
time to time, vast schemes of re-settlement to northern territories
would not come forward: they were common then and-can still be
heard in the mutterings of persons such as Don Blenkarn, Tory MP

from Mississauga. For the main part,  however, agricultural
Settlement and Christianization --- both generally equated with
"civilization" ==~ became the predominant features of Indian
policy.

Of equal significance to Indian policy of the day is the fact that
Ontario had, since the War of 1812, become: so populous that there
were more non-Indians settled here than in Quebec. This had
enormous implications for the future constitutional development of
Canada and, in the present context, for the future of Indians. The
peaceful settlement of so many whites in former Indian territory,
coupled with the increasingly peaceful resolution of disputes with
the U.S., changed the Crown's perception of Indians in a few short
years from the status of- valued military allies to the status of
dependent nations needing protection from non-Indians and
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paternalistic management to prevent them from becoming obstacles to
further settlement. Out of these perceptions there arose the great
calamity: government's belief that it could engage in massive
social ‘engineering to alter the very core of Indian culture.
"Civilization" began with-a vengeance [10-15].

At the administrative level, the Indian Department, previously a
special branch of the military, was converted to a branch of the
civil service, complete with new uniforms and: - reporting
relationships to the Lieutenant-Governor and Governor-General. For
the most part, the staff remained the same, as did their attitudes,
but they now laboured under major changes in policy and were, if
anything, less accountable for what they did than they had been
previously. Mismanagement, misappropriation and outright fraud
thrived under the new organization as never before. '

The final event, which was to have profound implications for the
Coldwater Indians, occurred in 1829. Drummond Island, the British
military outpost at the western end of Georgian Bay and the resort
of Indians allied with the British, was transferred to the U.S.
The Agent there, Captain T.G. Anderson, was posted to
Penetanguishene. The Indians there were left looking for a safe
haven in British territory, and many of them subsequently turned
up at Coldwater, in the lands of the Chippewa Tri-Council (12-
13]. . i

1829~-30: The original concept of the Coldwater Experiment was
two-fold. First, the Chippewa Tri-Council Indians were to be
settled along the Coldwater Road running from the Narrows (Lake
Couchiching) to Matchedash Bay on Lake Huron in single family farm
allotments. Second, with the added attraction of a school and
agricultural training, western Indians including those from
Drummond Island were to be drawn. to the site and similarly
civilized [12-13]. el

The cost of this enterprise was estimated to be on the order of
300 pounds per annum, part..of which was to be drawn from the land
cession annuities of the Tri-Council. What was overlooked, of
course, was that they would be paying with their funds for the
resettlement of Indians who had no annuities and no traditional
territories in Canada [18-19]. Land for the settlement, which was
a staggered strip 14 miles long, averaging 1 1/2 miles wide, began
to be cleared in the spring of 1830 [19].

The existing Tri-Council settlements, which included in many cases
cleared farmlands, were largely abandoned as the Chippewas were
relocated to the Coldwater Reserve [19-21]. The particulars of
which groups settled at Coldwater and which at the Narrows, with
statistics of homesites and land-clearing are detailed throughout
the research report. One of the inducements held out to the Tri-
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Council was that they would be able to earn wages as exclusive
contractors for the maintenance and upkeep of the Coldwater Road
{(37]).

1830-32: During this period, the non-Indian population of the
Province continued to mushroom, increasing nearly 50% in the first
three years of the decade. This naturally put heavy pressure on
the residents of the Coldwater Reserve since the Road was a
traditional portage route giving access to Georgian Bay.
Settlers, goods and alcohol flowed through the area [25-26].

Subsequent government reports indicate that the Crown bore the
total expense of the Experiment during this early period, although
it may be impossible to calculate what the amount was or to
demonstrate that no part of this came from Tri-Council annuities.
There seems to be no doubt, however, that after 1832 all expenses
were paid out of the annuities, including subsidies for non-Indian
clearing crews and all Department staff in the area [37-40, 129].

The year 1832 was, in fact, the one year when the Experiment may

have conveyed the impression of success. Much had been
accomplished, there were many buildings in the two settlements,
there was a sawmill and a boarding school [41-42]. ~ But the

success was superficial, and the wunderlying problems with the
scheme already apparent.

The problems related to the following issues: reluctance tec part
entirely with formerly settled lands; continuation of hunting,
fishing and trapping; reluctance to take up wage - employment;
resistance to settlement by farm site along a road; incompetent and
unreliable instruction in agriculture; pressures from neighbouring,
non-Indian settlers and traffic along the road; ready availability
of alcohol; forced co-existence with other .Indian nations;
religious factionalism; and, perhaps most importantly, uncertainty
of land tenure. In subsequent years, *hese factors were all
exacerbated despite classic paternalistic counter-measures taken by
government.

1833-35: It is 1likely that wiser measures, more respect for
traditional leadership, a less manipulative Superintendant [see,
e.g., 77] and adequate funding could have saved the Experiment at

this point. What happened, however, was the opposite. Funding
was cut back to the point that the Experiment was a continuing
drain on Tri-Council resources. Nothing else changed. And the

lack of security of land tenure coupled with non-Indian pressure
to take over the Indian lands [63] ultimately doomed the venture.

Even in 1833, chief Aisance noted that the Indians who came to sce
Coldwater in that year would not see any difference from the year
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before. No progress was being made [74]). The Coldwater Road, one
of the key elements of the Experiment, was barely being maintained
and then only by infusions of Tri-Council funds [48].

Anderson wrote a glowing and largely self-serving report of.
achievements at Coldwater in 1835, but even he was forced to note
the considerable dissatisfaction prevalent among the Indians. By
the next year, he was confiding to his superiors the futility of
hoping to keep the Indians on the Reserve while, of course,
telling the Indians that their title deeds would soon be issued
and that they should stay at Coldwater [100].

1836: Many historians argue that Sir Francis Bond Head was
appointed Lieutenant-Governor of Upper Canada in' error. Whatever
his merits may have seemed in Britain, he began a short and
disastrous career in that post_ in 1836.

His Indian policy, which he began to implement without authority
(120-21], was to remove all of the Indians in southern Ontario,
including the Coldwater Indians, to Manitoulin Island. This was an
idea he may well have picked up from Anderson himself [103].

In furtherance of his scheme of northern 'salvation, Bond Head got
the Coldwater cChiefs to Toronto in November, 1836 and obtained a
surrender for sale of the Reserve. While there is ample evidence
of misrepresentation and misunderstanding of the terms, the written
document states that the surrender is given because the Indians are
desirous that the land be sold and that the "interest of" the
proceeds of sale shall be divided as follows: one third to the
Tri-Council, one third for the benefit of other Indians in the
province and the final third to be expended as the Governor should

~direct, but not for the benefit of Indians [104-05].

The immediate aftermath of this treaty was general confusion among
the Indians, some of whom were assured that this instrument would
guarantee their title deeds. Others knew that this was the end of
the Coldwater Experiment and proceeded to sell off assets before
they were lost without any payment at all. The only concensus

~among the Tri-Council seems to have been that none wanted to

relocate to Manitoulin Island or had any idea that they had agreed
to do so.

1837=40: By the summer of 1837, the Experiment was functionally
dead, as any observer could see [130]. At the same time, in
Britain, the Aborigines Protection Society was lobbying strongly
against Bond Head's removal policy. In a report filed with the
Colonial Office that year, the astute observation was made that the
lesson learned at Coldwater was that the farming of Indian land was
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only a preliminary step to the seizure of that land by Europeans
[139].

By 1838, the Tri-Council Bands had begun to disperse back to their
traditional territories. Chief Aisance 1led his people to
Beausoleil Island, from which they later moved to Chrisian Island.
" Chief Yellowhead took his people to Rama, which they were forced to
purchase at 12 s. 6 d. per acre, uncleared and without road access,.
in 184C while the Crown was selling off their former lands at
Coldwater, cleared and cultivated along the road at 15 s. 8 d.
Chief Snake's Band returned to Snake Island where they had farmed
and becgun to prosper before the first relocation to Coldwater.

‘While the process of relocation took place throughout this period,
the Department continued to expend Tri-Council funds at Coldwater
for the benefit of the Road, surveyors, land agents and settlers.

The Bagot Commission, which reported on Indian Affairs in the
province during this perlod found no serious problems with Bond

Head's removal policy since it avoided the ‘“horrors of a
protracted struggle for ownership" between Indians and settlers
(150]. There was no critical examination of government's

stewardship and 1little llkellhood that any fault would have been
found.

Of more profound legal significance at the close of this period is
the Union of the Canadas in 1840 which starts the clock running for
federal legal liability. It would be worthwhile to compare the
date of the Rama land transaction with the date of Union, since
Canada could, in law, be liable today for any breach of fiduciary
duty then in connection with that transaction.

1840-67: Perhaps the Methodists' 16th Annual Report expressed the
problems at Coldwater most succinctly: "In no instance has the
inconvenience arising from the want of titles to property bean more
sensibly felt, and the misapplication of Indian funds been more
obvious than w1th1n the bounds of this [Coldwater) mission™ [145-
46].

As late as 1842, the Department expended $1885 of Indian funds on
the Coldwater Road, long after the Indians were driven from the
land [159]. Houses were sold at a fraction of their cost, and we
note that the referenced quote ' in the research report 1ncorrectly
assumes that the Tri-Council would have received the full proceeds
of these sales [155]. Inflated survey expenses were charged to the
Indian fund, as even the surveyor acknowledged [l62]. In fact the
Superlntendent of the Department, Jarvis, caused much discomfort by
forc1ng the administration to decide if he was merely a total
incompetent or an outrlght thief when it came to Indian funds,
which he mixed in his personal bank account. 1In any event, he was
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discharged and forced to repay a "guesstimate" of what had gone
missing.

The accounts of the Chippewa Tri-Council, 1like others in the
province, were in a shambles and it is probably impossible tc
reconstruct with total accuracy what should have been paid into
the account and what should not have been paid out. What is clear
is that, at a time when valuable land was being sold for the
supposed benefit of the Bands, their account was steadily
‘ decreasing to a nil balance [175].

Throughout this period alone, the number .of Indian Affairs
officials discharged for defalcations and other improprieties
almost creates a presumptlon of malfeasance. The research report
describes several elements of this which we would regard as
substantial and specz.flc evidence with respect to the Coldwater
Experiment. :

The report also refers to other several other land problems such
as the sale of islands, lands at Waubashene, 1lands on the
Penetanguishene Peninsula and in the Holland Marsh which are
outside the scope of this opinion as not strictly within the old
Coldwater Reserve. We have also been advised by the researcher
that there may still be lands within the o0ld Reserve which have
never been sold or patented. These items should be developed in
other research projects.

The year 1867 is the date of Confederation and is significant for
purposes of this opinion because the federal government's spec1f1c
claims policy will not recognize claims arising out events prior to
1867.

1910-15: During this period, the annuities paid to southern
Ontario Anishnabek on the basis of the early -treaties were
comnuted to lump sum deposits made to the trust accounts of each
Band. Since that date, to the best of our knowledge, no annuities
have been paid, under the old treaties (including any interest
payments under the Coldwater Treaty). It may be possible to argue
that this was a breach of treaty since there does not appear to be
any Parliamentary authorization to vary the terms of the treaty.
This point may bear further research as well.

1923: This is the date of the Williams Treaty with the Tri-
Council which dealt with traditional huntlng territories north of
the Severn River and other specified lands in southern Ontario. We
do not regard this Treaty (which has attracted its own. set of
claims) as having any material -effect upon lands or rlghts arising
out of the Coldwater Experlence.
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Legal Issues

We regard the research information summarized above as raising the
following issues in law: ' :

1. Was there a misappropriation of Tri-Council funds at
Coldwater during the period 1830-36 ? If so, who is responsible
in law for that misappropriation ? ,

2. Was the 1836 Treaty valid and binding as a surrender for sale
of the Coldwater/Narrows Reserve ? If not valid, what is the legal
impact of that finding ? -If valid, what is the correct

interpretation of the terms of that treaty ?

3. Was there a misappropriation of Tri-Council funds after 18367?
If so, who is responsible in law for that misappropriation ?

4. Are these actions foreclosed by limitation periods ?

In our examination of these issues, we again caution that we have
not seen the original documentation that would provide the
evidentiary base for any claim or court action and we assume that
the conclusions set out in the research report are supported by
that evidence. ' :

1. Misappropriation: 1830-36

We believe that the facts as set out above will support an
allegation of misappropriation of Tri-Council funds. Two factors
lead to that conclusion. The first is that these funds were
apparently used to benefit Indians settling at Coldwater who were
not members of the Tri-Council. This seems to have been
government's intention from the outset. The second ~is that the
bulk of "Indian” investment in the Coldwater Experiment came after
the Department knew, or ought to have known, that the Experiment
was failing.

In’law, we would argue that such misappropriation was equivalent to
an equitable fraud on the Tri-Council and that it amounted to a
breach of fiduciary duty on the part of the Crown. The leading
case on point is the 1984 Supreme Court of Canada decision in
Guerin v. The Queen. In part, that decision rested on the wording
of section 18 of the Indian Act which is worded almost identically
to the general section dealing with the management of Indian
moneys. Of course, there was no similar legislation in place in
the 1830's, so we would be forced to rely on the part of Mr.
Justice Dickson's (as he then was) reasons which constructs a
fiduciary obligation out of the nature of a relationship rather
than statute alone. Such a relationship did exist between Indians
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and the .Crown in the 1830's and there is no more eloquent
expression of it than that found in the research report at pages 3
- 5 of the Executive Summary.

The more difficult question is, assuming breach of duty and
misappropriation of funds, who is responsible for that in law
today? As noted above, the federal government is responsible in
law today for causes of action dating back to 1840. The Supreme
Court of Canada established that in the 1952 decision, ‘Miller v.
The King, which dealt with Six Nations trust funds in the pre-
Confederation period.

The reasoning in that case is based on the Constitution Act, 1867
which includes a provision that the debts of the Province of
Canada are assumed by the Dominion of Canada, above a certain
limit. That reasoning will, of course, be important later in this
opinion when we discuss misappropriations after 1840.

At this point, the difficulty is that there was a Constitutional
Act in 1840 providing for the Union of Upper and Lower Canada into
the Province of Canada. A review of that enactment fails to
disclose a similar provision-to that.considered in the Miller case.
Even so, we would hope that an argument could be constructed to
persuade a court that there is legal continuity, if only in the
case of Indian trust funds. But there is certainly nd clear
precedent to suggest that such an argument would succeed; we can
assure you that Canada would hotly resist any suggestion of
liability dating back that far.

The other legal diffichlty with such a claim is, of course, the
perennial issue of 1limitation periods. We will deal with that
separately below.

2. Validity of the 1836 Treaty of Sale o

There -is certainly evidence that the entire treaty was
misrepresented .to the Indians and that their signatures may have
been obtained by fraudulent means. In the ordinary 1law of
contract, the remedy would be to set aside the treaty on the
doctrine of non_ est factum, which means that the two parties did
not agree to the same thing. Generally, this argument is
successful where one of the parties is incapacitated by
illiteracy, language or blindness and has misplaced his faith in
another for an accurate description of the agreement.

Unfortunately, this doctrine could be successfully invoked to
vitiate almost every Indian treaty of the last century and our
courts have been careful to ensure that this does not happen. In
fact, no Indian treaty has ever been set aside by a Canadian court
on the basis of any principle of contract law: see, e.g., the
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trial dééision in the Bear Island Case where Mr. Justice. Steele
upheld the Robinson Huron Treaty. The Supreme Court of Canada has
gone further in the 1985 Simon case by saying that Indian treaties
are neither simple contracts nor international treaties, but unique
legal entities in Canadian law. This is a way of saying that
Indian treaties attract their own legal rules, ang non_est factum
does not appear to be one of then. Similarly, we do not believe
that a court would set aside a treaty on the basis of inadequate or
uncorscionable cempensation vhich also appears to taint the
Coldwater Treaty. ‘ )

decision, the oOntario Court of Appeal rulegd that these rules were
not legally binding on the Crown. Fortunately, the Supreme Court
of Canada has agreed to hear a further appeal in that case and we

On the opinion given, it is not really necessary to deal in depth
with the issue of what legal results would follow if the treaty
were set aside. Presumably, the direct consequence of such a
finding would be {hat the Coldwvater Reserve remains Indian reserve
land, but see the Court of Appeal decision in Bear Island which
would rely on the Crown's intent to sell rather than the proper
method of securing Indian consent. Even if that consequence does
follow, we do not believe that a Canadian court would dispossess
the current residents of the land after 150 Years. The result,
except for any small parcels which have never been granted to
anyone, would be an award of financial compensation that would
probably be, in the £inal analysis, the same a2s awvarded in a
succesful claim for misappropriation ang improvident sales.

That said, we believe it is possible to make more of the treaty
than was done at the time. Assuming that it does authorize a sale
of the Coldwater/Narrows Reserve, it can be argued that the Tri-
Council's entitlement to the proceeds is one third, payable into
its trust account. That argument simply interprets the wording to
equate the term "interest" with "entitlement" or "share". Even if
it does mean "interest" in the other sense of an annual payment of
4 percentage of the principal amount, this would have been easily
achieved by paying the full third into their interest—bearing
account. ' '

While the Simon case referred to above certainly stands for the
pProposition that terms of a treaty must be liberally construed, ang
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uncertain expressions resolved in favour of the Indians, we do not
have the full evidence before us to give an opinion as to the
chances of success on this point or the implications of success in
terms of damages that could be . recovered. . In fact, it may be
‘preferable to argue the other way and state that interest on the
sale proceeds should still be paid, together with arrears and
-interest on the interest, since the actual funds were depleted by
1850. Should the Tri-Council wish to proceed on this aspect of the
claim, a full economic analysis would have to be done.

We do believe that a court would have no difficulty with the
proposition that lands held by the Crown in trust for sale are
subject to an obligation to obtain a reasonable price for the
benefit of the Indian parties. This could, in our view, be shaped
into a constitutional argument, on the basis of section 35 of the
Constitution Act, 1982, that the original obligation continues as
an "existing treaty right" today until such time as the obligation
is discharged by proper performance: payment of the proper
amounts, with interest. The leading case in Ontario on existing
treaty rights is the 1988 decision of the Court of Appeal in Agawa
v. The Queen, and on the point raised here that decision would lend
support. Leave to appeal to the Supreme Court of Canada is being
sought on other grounds. »

There does not appear to be any doubt that the federal government
is responsible for the performance of the terms of treaties: St.
Catherines Milling, Robinson Annuities, etc. are cases of high
authority and 1long standing on <the point. Therefore, the
constitutional argument described in the preceding paragraph may
well operate to make Canada liable right from the date of the
treaty in 1836 for all aspects of its performance. This argument
would come into play separate and apart from the considerations
discussed in terms of the Miller case discussed in the previous
section. - o

1]

3. Misappropriation: 1836 to Date

Again, the research report sets out what are, in our view, valid
grounds for allegations of misappropriation, breach of fiduciary
duty and improvident sale of Indian lands.

With respect to the constitutional argument made in the preceding
section, we believe that all of these elements can be combined into
one general claim of "existing treaty right" which would give rise
to federal government 1liability for substantial damages. We
believe that this approach is well worth exploring and that it
would set a precedent for all such claims dating back into the pre-
Confederation period.
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If we are wrong on that point, then Miller would still stand for
the proposition that Canada is liable for everything that happened
since 1840 and that slightly shorter period may still include the
bulk of economic losses to the Tri-Council.

4. Limitation Periods
Theres ars itwo ways in wvhich limitation pericds could operate in
this claim to defeat a court action. First is the simple
proposition that you cannot sue today for something that was done
wrong 150 years ago: there are statutes setting out limitation
periods and when those periods expire, you can't go to court.
Second is the argument that, if the limitation period to pursue a
treaty right has expired, the right doesn't "exist" any more and
was not recognized and affirmed by the Constitution in 1982.
There is no case law on the second point dealing with Indian
treaties. Both will have to be resolved authoritatively in . the
highest court at some future date.

On the: first point --- simple operation of the limitation statutes
--- there are two recent decisions where the courts have imposed
limitation periods on Indian claimants: the Ontario High Court in
Bear Island (1984) and the Federal Court Trial Division 1in
Apssassin v. The Queen (1988). This, of course, is not the final
word as the issue.is very much alive in Bear Island, now before the
Supreme Court of Canada.

There are also more positive signs at the Supreme Court level, but
they are admittedly cryptic at this time. In C.P. Ltd. v. Paul, a
1988 decision of the Court, the dispute centred around a right-of-
way throught the Woodstock Reserve which the railway claimed to
have acquired prior to Confederation (“1865). The Court upheld the
railway's position, but noted that New Brunswick had never
collected money from the company. It then said, "Fhe question
whether the government of New Brunswick failed to carry out its
obligations to the Band and whether the Band is entitled to damages
or compensatlon as a consequence does not arise in this appeal.

Those remain open questions."

The Court then goes on to describe the nature of the fiduciary
relationship without any apparent notice or mention of the fact
that the claim was 124 years old and may have been caught by a
limitation period. Perhaps this was an oversight; perhaps it was a
s:.gnal that the Court does not llke limitation periods when it
comes to Indian claims.

The other cryptic comment from the Court occurs in the Simon case,
already referred to, where the Chief Justice makes the follow1ng
statement: "I do not wish to be taken as expressing an opinion as
to whether or not treaty rights can be extinguished.”
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If we rely on the treaty obligations as existing rights, it is
possible that the Chief Justice is saying that treaty rights will
continue to exist because they cannot be extinguished by one party
acting unilaterally. And if he is not saying that (in fact being
very careful not to say that), he may be signalling that the Court
will not be open to many methods of extinguishing treaty rights:
perhaps they will exclude limitation periods.

Like all Indian claims dating from any considerable 1length of
time, this one does not attract any certainty when it comes to
~limitation periods. There are still too many arguments out there
and no authoritative ruling as to which one is right. As you will
be aware, there are in fact other arguments which we made on your
behalf at the Court of Appeal level in Bear_ Island and have not
repeated here. We are, of course, hopeful that the Supreme Court
will ultimately resist limitation periods as the easy way out of
litigating Indian claims.

Strategic Considerations

In order to advance the types of claims outlined above, the Tri-
Council has two basic choices to make: )

* Submit the claim to the Specific Claims Branch,
or
* Commence litigation in the Federal Court.

At the present time, we see no advantage .or purpose to be served
by submitting the claim to the Specific Claims Policys As already
noted, there is an express exclusion of claims arising before 1867
and, while there have been some exceptions to that rule, we are not
aware that any of the exceptions would operate here. The only
possible use of the policy at this point might be to obtain more
development funding to conduct the kind of economic analysis
described above, but doing so with a view to litigation.

In our opinion, the federal government today is liable in law for
the Coldwater transactions back to 1840 (based on Miller), or back
to the 1836 date of Treaty (based on section 35) or back to 1830 if
we can extend the Miller rule another 10 years. The place to sue
the federal government is the Federal Court of Canada (Trial
Division).

Our advice would be to prepare to litigate the claim, even if it
is the intention of the Tri-Council to try and negotiate a
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settlement. Nothing short of a strong litigation and public
relations campaign in this day and age will attract the interest
of government and get them to attach any priority to resolving the
claim. Even if this claim "fit" in the Claims Process (which it
does not), ordinary processing could take Years to generate a
response from government and attract any priority at all.
Litigation, on the other hand, must be seen as a valid strategy to
create a negotiating climate.

Summary and Conclusions

Based on our review of the research report and relying upon the
findings of that report, we believe that there is a significant
claim based on pre-~ and post- treaty misappropriation of funds,
coupled with breach of fiduciary duty and equitable fraud. While
we have not conducted a detailed review of the actual historical
documents, and could not do so in the time and budget available to
us, we are confident that the ‘research can be relied upon as making
out that case.

The legal issues, therefore, are who can be sued today, on what
cause of action and subject to what limitations:

Pre-Treaty: The law is not clear that any level of government
is responsible today for events which occurred prior to 1836. To
bring this type of liability home to the federal government today
would involve an careful anaiysis o7 %the 1840 Act of Ur.ion and
Crown liability through that period.

1836 Treatv: We do not believe that this treaty would be set
aside by a court, despite the obvious defects. On the other hand,
we do believe that a favourable interpretation of the terms,
coupled with an argument based on section 35 of the Constitution,
would lead to complete federal responsibility for -the Crown's
obligations under the treaty richt from the date it was signed.

Post-Treaty: We are confident of federal liability for breaches
after 1840 based on existing case law. If the constitutional
argument works, the federal government would be liable right back
to the date of treaty in 1836.

Limitations: These statutory constraints remain problematic. If
Indian claims are seen as ordinary causes of action, it is possible
that the highest courts will cut them off on the basis of
limitation periods. If seen as constitutional causes of action,
this is much less likely to happen. . At the present time, these
remain a gamble. ‘ S :

Strategically, we see no advantage to the Claims Process in terms
of resolving the Coldwater Claim, if only on the basis that it is
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all pre-Confederatlon and out51de the Policy. We would recommend
litigation as the appropriate strategy to get the federal
government's attention and to interest them in negotlatlng a
settlement. We do not, however, necessarily recommend immediate
litigation since there are other research points noted above which
might be pursued before commencing a lawsuit.

We trust this is all satisfactory and look forward to meeting with
you and the Tri-Council at any convenient time and place to review
this opinion and any questions you may have arising out of this
opinion. For the moment, I am taking the opportunlty to enclose

our account in the matter which you will find to be for the agreed
amount.

Yours very truly, .
BLANEY, McMURTRY, STAPELLS

William B. Henderson p

cc. Kykiak
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This paper covers the histcry of the Coldwater-Narrows
Reservation from 1829 to 1840. In this narrative the scope
of history has been broadened tc cover the periods
immediately preceding the.establishment of the reservation

and the period idmediately'after the Coldwater Treaty.

For more informatibn on the early treaties and the
earlier histery of the Chippewa Tri-Council, see the
narrative, "The Chippewa Tri-Council: The Chippewas of
Lakes Simcoe, Cocuchiching, and Huron to 1830", by Cynthia

€. Wesley-Esquimaux (1986).
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Frior tc the establishment of the Ca}dwater-Narrows
Reservation the Chippewa Tri-Council bands lived in
separate villages; the Aisance Band lived in the
Penetanguishene-Matchedash Bay area; the Yellowhead Band
resided in the Lake Couchiching area; and the Snake Band
lived in the Snake Island-Helland Landing area. All three
bands travelled teo their hunfing grounds in the Gecrgian
Bay Islands, the Muskokas, the Haliburton Highlands, and
scuth of Lake Simcce seasonally. The three bands generally
acted indehéndently of each other, but met seasonally for

Joint Tribal Councils.

The Tri-Council became the focus of philanthropic and
évangelistic groups in the late 1820's as the settler
society became interested in the welfare of the indigenous
populatiens. The thrust of this interest was to
Christianize the natives and teach them agricultural and
industrial skills which would.allow them to be settled on
permanent agricultural reservations, and would eventually
allow them to integrate into white scciety. One of the
first experiments in the development of a native
agricultural settlement was initiated with the Chippewa who

were brought together to reside on the Coldwater-Narrows

Reservation.
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The Coldwater-—-Narrows Reservation was the focal point
of government Indian policy, and the leading experiment in
dealing with the tribes of Upper Canada in a settler
deminated society during the nineteenth century. Prior to
1830, the Crown fegarded thé Chippewa and other tribes as
allies, but after 1830, they were regarded as obstacles to
settiement and a pecple requiring government protection

from the aggressions of settlers and traders.

The Crown forced large surrenders of land and resources
from the Chippéwa and other tribes to provide for the
future of government and settlemenf, and supposedly, to
provide future revenues for the tribes; this last
consfderation was never adequately honoured. White
settlers rapidly cccupied the vast tracts of land scuth of
the Severn River which the Chippewa Tri-Council had been
forced to surrender, however, this did not affect
Tri-Council hunting territories north of the Severn River

which were retained until 1923.

The first undercurrents of poclicy change toward the
tribes came in a “plan for the Melicration and Civilization
of the British North American Indians", which was submitted
to the Governor General of Canada in 1824.1 This plan

called for the creaticn of an 'Indian State' north of the
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(2)
44th parallel for the exclusive domain of the Indians.2
This plan was put intc effect in 1829 when the British
Government made recommendations tc the Indian Department to
establish reservations for the benefit of the tribes to
.educate and train them for adaption to a settled
agricultural life-style. The first attempt to implement

this new plan was at the Cocldwater-Narrows Reservation.

The Superintendent of the Indian Department stated in

.response to the plan:

"I have much satisfaction in communicating that
His Excellency has expressed a wish to cooperate
in any measure that might tend to amelicrate

the conditicn of the Indian tribes. His
Excellency's cpinion is, that if a proportion

o% the annual payments were expended.in civilizing
the Indians, those whao participate in the payments
would have it in their power toc set an example
worthy to be followed by other tribes who do not
possess the same advantages, and eventually

would be ccmpensated by producing industricus

agriculturalists always ready to defend
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their scil."3

He further stated:

"The aborigines certainly have strong claims on
Government independent of their services as
allies.They place the utmost confidence in its
protection. And in treating for cessions of
territecry have invariably left the stipulations to

the genercsity of the Crown."4

These comments accurately illustrate the Crown's attitude
toward the Chippewa and other tribes. The tribes were
censidered independent with a special trust relationship to
the Crown, which included an cbligation on the Crown to
compensate them for their lands and rescurces as well as

their alliance under treaties of peace and frieﬁdship.

The government tocok the position that paying cash to
the tribes would not benefit them. Instead they initiated

a system of providing goods and materials in payment for
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(4)
lands and alliance. Perhaps in theory this position made
sense, in practice however, it was to cause many problems

for the Tri-Council and the Coldwater-Narirows Reservation.

"The Indian would receive no benefit whatever
from a small sum of money put inte his hand,
which he would find of little value, compared
with his blanket and ammunition, while a total
suppressicn of their Great Father's bounty
would be considered a cruel infraction of
custom, which frombits duraticon, has attained
in their estimation tc the sacred character

of a treaty."S

The report went on to explain why agricultural implements

were the best form of payment:

“It may be sufficient, perhaps, on this hand,

to state, that as in Lower Canada, sc as in the
Upper Provinces, an Indian is little better than
a child, as respects any land c¢r octher property

assigned for his support; and in this respect
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(S)
the want of proper and sufficient numbers of
cfficers, to attend to and manage their affairs,
is the cause of ;ontinual dissensicons and
representations to the Government, cf which

your Lordship has a large experience."é

This attitude in regard to Indian competence te manage
their own affairs, and the necessity to expend large
amounts of money in.order to ensure that there were enough
pecple on hand to do it for them was tc plague the
Coldwater-Narrows Reservation and eventually result in it's

being abandoned.

The government reported that the Chippewa had
sufficient revenues from past surrenders to support
themselves, and to develop the kind of reservation the new
plan called for, hawever, mismanagement of their resources
and revenues was having the result that payments were
centinucusly in arrears and trust account balances were not
increasing as they should have. Their lands still on sale,
and the unpaid balances due on those already scld, amounted

to a considerable sum even with the constant mismanagement

&¢f their finances.
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"This is a matter which, under existing
circumstances would continue to burden the
depar tment for’very many years tc come; whereas
if all these lands and debts were disposed of to
the provincial government at a fair evaluation
and invested in government securities, this
balance would alsc be disposed of and the
interest would provide ample funds to improve

their condition."?

This admission that the government had mismanaged Indian
accounts and revenues, coupled with the admission that
Indian revenues from former treaties were sufficient to
provide for all of their services, through interest on
accounts alone, is important, not only in terms of the
cperation of the Coldwater-Narrows Reservation, but also
for Indian Government cperaticns in the modern context. In
May 1830 a report of the Executive Council of Upper Canada

stated that:

v ..no kinder service can be rendered to a
people who have the strongest claims upon the

attenticn of the government than to endeavour
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(7)
to place their pecuniary concerns upon a proper
footing, and to extricate them from any

perplexity in which they have beccme involved."8

and so the Coldwater-Narrows experiment was born and slated
to become the showplace for the government's new plan in
Indian policy. The new policy proposed for the Indians of

Upper Canada was tc encompass the following:

"(1) Collect the Indians in considerable
numbers and settle them in villages
with a due portion of land for their

cultivation and support.

(2) Make such provision for their religicus
improvement, education and instruction
in Husbandry as circumstances may from

time to time require.

(3) Afford them such assistance in building
their houses, rations, and in procuring
such seed and agricultural implements as

may be necessary, commuting when
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(8)
practicable a portion of their presents

for the latter."9

It is clear once all of the evidence is compiled, that
most of the expenses incurred in establishing the
Coldwater—Narrows Reservation were paid for by the Chippewa
Tri-Council themselves. In one of the Lieutenant

Governor's reports it was stated that:

"Until 1832 all the expenses at Coldwater and
the Narrows were defrayed by the Farliamentéry
Grant; since that time pericd nearly all
expenses, except the annual presents, have
been paid from the land payments. The whole
expenses of the tribes north of the
Penetanguisheﬁe are defrayed by the
Farliamentary grant, as those tribes have

no funds arising from the sales of lands."10

This clearly states that the Chippewa Tri-Council paid for
the Coldwater—-Narrows Reservation from their own funds from

at least 1832, and in addition paid for services from their
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()
tand revenues. This repfesents unfair treatment of the
Tri-Council; while cther First Nations were receiving money
from the government, tﬁey were éxpected to foot the entirve
'bill for the government agricultural experiment. In
addition the Tri-Council are to this day subject tc
government statements that ail Indians received these
benefits from the government, when in fact, the Tri-Council

paid their own way.

Anocther example of the Tri-Council paying for their own
services is found in the education area. At a general

council it was repcocrted that:

", ..You shall devote cne fourth of QOur anuities,
which many of you promised last fall to do, for a
pericd of from twenty to twenty-five years, to
assist in the support of your children of both
sexes, whilé remaining at the schocols. It is
hoped in that time, some of your ycouth will be
sufficiently enlightened to carry c¢n a system of
instruction among yourselves, and this proportion

of your funds will no longer be required."1l
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(10)
This is cne area in which we will be loocking at the trust
accounts, to see if as stated, the funds were deducted for
the twenty to twenty-five year periocd or continued to be

deducted.

Eventually, a departmental investigation was necessary
to determine exactly what expenses had been charged against
the Chippewa accounts. Upon investigation it was revealed
that the department did not know what expenses had been
charged tc the accounts or even what proportion of the
departmental administration had been charged tc the
Chippewa revenues. Money due to First Nations from the
sale of their traditional lands, as annuity payments and
annual presents, had frequently been used to defer a wide
variety of departmental expenses, but there were no
accurate financigl statements to account for these
transactions. As was usual practice, no one was expecfed
to be accountable for the dispersal of Indian monies for
departmental expenses. It was stated after the

investigation that the government needed to establishj;

", ..complete band accounts as a first step in

revising any Indian policies."i2
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(11)
In contrast to the aboVe, the Superintendent of Indian
Affairs wrote to the Indian Agent at Coaldwater instructing
him tco tell the Chippewa Chiefs that they had been

receiving too much assistance from the government:

"You are toc make them aware, in the first place,
that the government has expended so large a sum in
forming the establishment at Coldwater that it
will be many years before any further assistance
can be given teo the Indians under your

supervision."13

The above statement opens_the door for further
investigations regardiﬁg the Indian agent and his
management of Indian funds. The possibility of fraudulent
use and misappropriation has been demonstrated before, in
other, less blatant circumstances. If Tri-Council funds
were being used for education, housing, services, and
off-setting Indian Department expenses, the question must
be asked whether the Indian Superintendent was deliberately
recommending that the Chippewa should be lied to or whether

it was the Indian agent himself who was misappropriating

funds.
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Amazingly, the use of Indian money for services did not
end with the Coldwater-Narrows Reservation experiment. Six
years after the surrender, money was deducted from ‘'Indian
funds' for construction and‘improvement of the Ccocldwater
Road (Highway 12). A total of L368-16-11 was forwarded by
the Commissioner of Crown Lands to the Indian Department
for roadwork. Anather deduction which had nocthing to do
with the reservation, and was in fact made well after
Coldwater was disbanded, was a payment of L70-10-6 from the
Tri-Councii account tc pay for a survey of the Orillia Town

plot.14

In 1835, Lieutenant Governor Sir Francis EBond Head,
stepped in with a new direction and a new plan 'tc save the
poor Indians from themselves'; from the rapidly increasing
influx of white settlers at Coldwater and the Narrows;

. Bond Head planned to move all of the Indians at Coldwater,
and in Upper Canada far from the reach of non—-Indians and
non-Indian settlements. He intended to move all of the
Indians in Southern Ontario tc Manitoulin Island where they
would be able to live cut their days hunting and fishing,
unmolested by settlers and traders, and where the
management of their rescurces and incomes would prove less

burdensome to the Canadian Govenment.
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In spite of his convictien that he was doing Indiané a
favour, other people with interest in the welfare and
advancement of the tribes in Upper Canada had increasingly
negative things to say about his intentions; the main one
involving the removal of all the tribes in Upper Canada to
the Breat Manitoulin and surrcunding islands. Particularly
vocal in their cpinion of his suggesticns for the Indians
weré membérs of the Abarigines Protection Scciety (APS),
manylof whom had become experienced lobbyists and
propagandists through their years of anti-slavery

agitation;

"Never, perhaps, was the simple and unsuspecting
confidence of the Indians more clearly
exhibited,and seldom has that Confidence been
move abused, than in the late Exchange of
3,000,000 Acres of the richest land in Upper
Canada for 23,000 barren aind unproeductive
Islands remcte from the seat of Civilization

and unfit for the Residence of the Eurcpean."15

The' agitations of pecple like the AFS were instrumental in

having Bond Head disgraced and removed from cffice a scant

B I
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two years after receiving his Commissicen. An important
impact he had on Indian policy before he left office was
the insistence and subsequent adoption of the attitude of
government that they should not expend any more money
toward establishing agricultural settlements for the

benefit of the Indians in Upper Canada.

"Your Lordship is aware that considerable expenses
for buildings, etc., were incurred at the
Manitoulin Island this year, but the arrangement
was made by Sir John Colborne before I arrived
here, and it was too late for me to alter it,-
however, as soon éS'I got there I put a stop to
all that was doing, and discharged every person
whe had been engaged... I have already stated that
this expense will'sh@rtly be defrayed altogether
by the sale of lands they have this year liberally
surrendered to me, and even if that were not to be
the case. I do not think that, enjocying as we do,
possessicon of this noble Frovince, it is our
bounden duty to consider as héirlooms the wreak of
that simple-minded, ill-fated race which as I have
already stated, is daily and yearly fading before

the progress of civilization. I am decidedly of
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the opinion that at the expiration of three years,
a still further reduction may be made in the
Indian Departhent, and that its expenses of every
description will, ere long, be completely defrayed
by the lands which I have lately cbtained from the

Indians."16

Obvicusly the opinicn of Bohd Head for the welfare of the
tribes of Upper Canada was low encugh to become a grave
problem fo; the Chippewa Tri-Council and Indians in
general. It is alsc clear that the revenues he anticipated
from Indian lands were not intended toc benefit the tribes

themselves.

By 1847, things had not improved for the Chippewa
Tri-Council with regard to their annuity and land surrender
payments. They sent a petition te the government regarding
their anmnual annuity payment of L1200 provincial currency,
.which they had not re;eived, or had an accounting of
regarding advances made through the Indian Department.
Chief Yellowhead went to Toronto to present the Resident

Superintendent with a letter regarding their money;

"...who refused to comply with his request
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or to receive the letter, but told your

Petiticoner to go hmhe arnd burn it."17

They further noted that:

“The last account of the annuity rendered tc the
Tribe was up to the 30th September, 1844. Then
there was a balance due them amounting to
L1667-13-5. Two years and a half have since
passed, and the amount of accumulated annuity
would accerdingly be three thousand pounds which
added to the balance standing at credit on the
30th September, 1844, would make an amount equal
to L4667-13-5 a very small portion of which sum
has been expended with the knowledge or consent
of the tribe, and as their wants and necessities
are becoming great and pressing heavily upon them.
They humbly crave yocur Excellency's favourable

consideration of their case."18

In response to the above accusatioms and inquires, the

Resident Superintendent had the focllowing to say:
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"I have the honour to repocrt that the assertion of
Chief Yellowhead is untrue and without foundation,
the account Current qf‘the tribes with the Indian

Department has been regdlarly rendered..."19

One cannoct help but wonder whaf was going on. The
Tri-Council, insisting they were not getting their money,
the Indian Department in turn insisting they were paying
annuities as required. It took a full year to receive a
response on the inquires and petitions regarding their
annuities, as well as some lands which they asserted "have
not been ceded by them."20 Answers, when they were finally
received, were not satisfactory and gave them little
indication they would ever receive money cor any

satisfacticn in the settling of their complaints.

The story of the Coldwater-Narrows Reservation, the
tircumstances that led up to the abandenment of the
settlement, and the slow erqsion of their tribal
independence and self-sufficiency is indicated in the
following passages which represent the historical

background of the Chippewa Tri-Council from the early

1800's to the mid-1850's.
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An early glimpse of the Chippewa Tri-Council is
provided by the Sheriff of the Home District, Alex
MacDonnell, whq recorded a diary of his journey with the
Lieutenant Governer, John Graves Simceoe, in 1793 from
qubef Bay, Lake Ontario, toc Matchedash Bay on Lake
Huron.l During their travels through the area they
recorded information about the Chippewa bands living in the
region. They reported that the Lake Simcoe Chippewa had
been raising cropsvand practising agriculture on a number
of the isiands in the lake, but that this practice seemed
to have been recently abandoned. They alsc reported that
- the Chippewa living arocund the lake abused alc;hol to a
‘considerable extent. The Lieutenant Governor reported that
w‘the Chippewa drank centinucusly throughout the day and the
night and that on a number of cccasions, v...they had not
usé of limb or reascn"2 MacDonnell further reported that
their drinking created such a problem that the Lieutenant

Governor had toc paddle his own cance.

The Chippewas of Lake Huron and Lake Simcce received
their alcchol from traders cperating in the area. The
largest trading post was run by John Baptiste Constance,
who had Seen aperating.in Chippewa territory for fifteen

years. Constance ran a very well defended post. According
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to ﬁacDonnell's diary it had very high walls around it and
Constance would only rarely allow the Chippewa living
around the stocckade inside. Most of their trading took
place cutside at the garrison. The Chippewa had gradually

developed a dependence on Constance and cther traders in

the area for subsistence goods and alcohol and consequently

were in constant debt.

Simcoe's trip. through Chippewa Tri-Council territory

cccurred during a time of a major epidemic among the

Chippewa people. He reported that a considerable number of

Chippewa were sick and dying. While he was camped at
Degrassi Point on Lake Simcoe, a Chippewa tribesman

approached him and predicted that:

"'The end of the world is at hand', Indians

will be no more, and he asked Simcoe;

'You whitemen pray, we Indians do not know
what it is, but we hope that you will entreat
the Great Spirit to remove the sickness from

amongst us.'"3

. C ' ICC

46




(3)

Epidemics like this and the resulting deaths and
psychological repercussions forr the survivors, were a
direct result of the péolonged contact the Chippewa were
erxperiencing with traders in the area and the increasing
pressure from settlers moving into their traditional

territories.

The Chippewa were able to retain a fairly large dggree
of self-determination and independence, but under the new
policies developed by the colonial administration the
aboriginal naticns in Upper Canada could not prevent the
eventual loss of their lands and rescurces as well as the

loss of a significant amcunt of control over their destiny.

After the Penetanguishene Treaty of 1793, the British
Military established a mil;tary road that ran from Lake
Simcoe to Matchedash Bay which they used pericdically to
transport goods and troops to Georgian Bay. After the War
of 1812 the government established maintenance and
improvement of that rcocad as a priority for settlement
purposes.4 In crder to enéure improvement of the rocad, the
government of Upper Canada cffered lots along the rcad to
settlers. By 1818 a number of British immigrants had

settled along the Coldwater Road.S During this period the
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govefnment also surveyed concession lines parallel to the
Coldwater Recad and provided lots to veterans of the War of
1812.6 ‘Army officers from the War of 1812 were offered
large lots aleng the western shore of Lake Simcoe.7 A
large community of black settlers were given a grant of
land by the government near Matchedash Bay.8 Improvements
to the road did in fact attract considerable immigration
intc the area through the 1820's which continued at a
steady rate through the pericd of the Coldwater—Narrows

Reservation.9

The Imperial Government in England also tﬁrned it's
mind to how to deal with the indigencus naticns of Upper
Canada after the War of 1812. In 1824 James Buchanan
presented a plan to the Governor General of Canada, the

'Earl of Dalhousie, which he called his:

v, ..Plan for the Amelioration and Civilization

' of the British North American Indians.”"10

Buchanan's -plan called for a ‘Royal Asylum' for all Indians
in the British territories which would lie north of a line

drawn across the forty-fourth degree of latitude between
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the Lakes Huron and Simcoe. This plan tc isclate the
tribes from white settlement was well g%eived by the
governmentlll The tribes of the Great Lakes were
developing similar ideas of their own. They pointed tc the
Aamericans and stated that they provided for the American
tribes better than the British did. The FPotaganasee Chief,

Ashagahsee, stated in 1827:

"Father we have observed with some degree
of jealousy the establishment of a place

at Michilimackinac at which the children

of cur Breat Fathef are taught the means of
living in the same way the whites do, where
they alsc learn to make their thoughts on
paper and tc think the news from books as

vyou do..."12

The Chief would nct send his pecple to that school because
of his alliance with the Crown. He expressed his wish to

have a school established in Canada for his children:

...Father we might send cur children to

Mackinac to get sense, but we are not
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Big Knives."13

Similar ideas were expressed'by the Chiefé of the
Chippewa Tri-Council. In the summer of 1826, Peter Jones,
the Mississauga Methodist missionary, held a camp meeting
at Helland Landing. This waé the first exposure of the
Chippewa Tri-Council toc Christianity, and the méetihg
appeared toc have a substantial impact on the Chippewa.
Chief Musquakie (Yellowhead) declared the Chippewa were
free to adopt Christianity if they wished, but he would not
make a decision as to whether to adopt a settled
agricultural lifestyle until he had thought about it over
the winter. Chief Snake of the Lake Simcoe Band adopted
Christianity at that meeting and agreed to make provisions
to establish an agricultural community, a Church, and a

school on Snake Island. 14

The following spring Musquakie, speaking on behalf of
the Chippewa Tri-Council, sent a message regarding the
adoption of Christianity and a settled agricultural

lifestyle to Lieutenant Governor Colborne of Upper Canada.

"Our native brothers are desirous of
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forming a settlement...it is our desire

to come together. Many of us have

thrown aside our former habits and wish

to adopt the habits of civilized life...

We shall then be enabled toc pursue a
regular system of agriculture and greater
facilities will be afforded us in following

the precepts of our religious teachers."135

The Tri-Council were clearly attempting to adapt to the
changing envirocnment in Upper Canada. They placed their
trust in the Crown and understcod that their lives would be

improved and protected.

In 1827 the Methodists established a temporary school
house at Holland Landing. William Law was the resident
teacher for Chief Snake's Chippewa Band. He reported that
more than cne hundred Indians of the Lake Simcoe Band were
“obedient to the faith", and that sixty student# attended
the school regularly.16 In 1828, the Methodists applied
for a grant of land at Holland Landing to establish a
mission but tﬁey were denied by Bishop Strachan of the
Anglican Church who was alsc a member of the Executive

Council of Uppet Canada. Strachan wrote:
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" . ..s0 long as they remain under the
instruction of their present teachers,
the Chippewa would not receive any

assistance from the government."1%

The mission and the school house were therefore relocated
to Snake Island which was still ocwned by the Lake Simcoe
{Snake Island) Band. The Lake Simcoe bhippewa toock up
agriculture on Snake Island and aniqal husbandry. In spite
of the apparent success of this venture, the Chippewa were
not entirely happy with their new state of affairs. Many
band members continued to be deeply in debt tc French’
tradérs operating in the area.i€ The Methodists and the
French traders frequently came into conflict because the
fur traders recognized that if the Chippewa toock up
domestic pursuits like animal husbandry.gnd agricultufe,
they would cease toc hunt and trap, ?hefeby undermining the
economy of the traders. During the early years of the
.Snake Island mission the Chippewa were regularly threatened
with beatings by the traders if they continued to listen to
the Methodist missionaries.l? An example of this
aggression ended up.before the courts in Newmarket in

1828. Chief Aisance of the Georgian Bay Band of Chippewa
laid charges against a French fur trader for»severely

beating a member of his band. The Methodist missionaries
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supported and assisted in the pressing of the case.

Unfortunately, the Magistrate at Newmarket dismissed the
case because neither Aisance or the victim could remember
the exact date on which the beating had occurred. Chief

Aisance told the court:

*I have been abused again and again by

your peocple, and no notice has been taken

of them for their bad conduct, I thought E
that the reason you did not take notice

of us was because we were not Qorthy of

regard, but now cur eyes are opened to see

our miserable condition and in seeing we.

have endeavoured to forsake our former

evil ways, I cannot suffer without having

justice done to offenders."iB

The Tri-Council Chiefs realized they had to demonstrate
their ability to exist on equal terms with the growing
settler society in order to have their rights protected.
They also realized that they needed strong allies who
understood the government and cultural bgckground of the
new socliety settling in their midst and so they formed

strong bonds with the Methodists.
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in 1828, Major H.C. Darling of the Indian Department
filed his report of a major inquiry into the conditions of
the tribes in Upper.Cana&a. Darling reported that in order
for the tribes to successfully make the transition to the
settler dominated society of Upper Canada it would be
ne&essary to establish agricultural reserves to protect the
Indians and teach them the requisite skills to survive.
Darling's report has since been regarded as the "founding

document of the whole civilization program.“2%

In 182871829, the Reverend James Curry and the Reverend
Peter Jones went to establish a misgion at Matchedash Bay
for the Aisance Band.. Many of Aisance's pecple had been
travelling to Holland Landing and Snake Island to receive

religious and secular instruction. Peter Jones reccorded

his first meeting with the Aisance Band:

", ..the people are much devoted to the service
of God, there have been no instances of
intoxication among them since their conversion,
their leaders are very vigilant in the discharge

of their duty." 28

The Aisance Band encountered the same difficulties that the
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Snake Band had enccuntered because of their proximity to
the military station at Penetanguishene. They were
constantly harassed by traders and tempted by miliﬁary
personnel at the station toward dﬁinking and prostitution.
In fact by 1829, the three bands of the Chippewa
Tri-Council were in debt to local traders to the tune of
+1044-17-0.23 The traders realized that the only way they
could keep fhe Tri-Council hunting and trapping, rather
than letting them adapt to a settled agricultural

existence, was to keep them firmly in debt.

Musquakie (Yellowhead) complained in 1829 about traders
who Qére chopping down lumber on his land and~éhen sell}ng
it back tc members of his band. He alsc complained that
traders had come cnto his land and burned down a temporary
church that his ban& had established.24  ﬁowever, reality
had already shown that the Chiphewa Tri-Council could not
hope for any help in regard to their problems with traders

from the government or the courts.

Further toc the comments made by Bishop Strachan, Sir
John Kempt, the Governor General of Canada, wfote to

Lieutenant Governor John Colborne of Upper Canada

instructing him that:
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v, ..the Methodists inculcate Republicén
principles in the Indians...if tge British
Government does not step in between the
Indians and the Methodist Missionaries, it

may be regretted to late."25

Clearly, the government and the Anglican Church saw the
developing ties between the Methodist Church and the Indian
tribes of Uppef Canada and considered them a significant
threat. Plans were put into place to replace or at least

weaken those ties while it was still possible.

In 1829, the Eritish military post at Drummond Island
_ was transferred to the.Americans. Superintendent Thomas G.
Anderson of the Indian Department, who had been stationed
- at Drummond Island, was instructed toc relocate to
Fenetanguishene where he was to encourage the development
of an agricultural settlement for native people. The
vesult was a plan for the Coldwater—Narrows settlement,
which was to run fourteen miles from Lake Simcoe to the
Mat:heaash Bay, and was to be surveyed into single family
farms along the Coldwéter Road.26 It was hoped that the
Coldwater settlement would be a magnet for other tribes to
locate in the area. Anderson arrived at Penetanguishene

and immediately appraised the situation;
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"...the immediate establishment of a school

for the Indians in this neighbourhood with its
other‘advéntages would be a great inducement to
the western Indians toc settle within British

territory." 23

The Western Indians referred to were primarily Pottawatomi
who were being dislocated from Wisconsin, Indiana and .Ohic.
These develcpments were cccurring at a time when the Indian
Department and the Government of Upper Canada were
proposing major changes in the direction of Indian policy.
Sir John Kempt propeocsed specific changes to the Secretary

of State for the Colonies. He suggested they should;

"ist, collect the Indians in considerable
numbers and settle them in viilages with a
due portion of land for their cultivation

and support.

2nd, to make such provision for their
religious improvement, education, and
instruction in husbandry as circumstances

may from time to time require.

3rd, to afford them such assistance in-
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building their houses, rations, and procuring
such seed and agricultural implements as may
be necessary, commuting when practicable a

portiocn of their presenté for the latter." 28

Sir John Colborne planned that this settlement would be
financed by leasing and selling Indian lands held in trust
under treaties.29 This plan was to firmly establish the
government precedent for providing education, medical,
social and capital services to First Nations from the
income derivéd from Indian lands and rescurces.3@ Colborne
felt that this system was preferable to the existing
poliéy; "which had occasioned enormous expense without

cdnfering any benefit on the Indians or insuring their

friendship".g8l

Sir John Kempts' strategy was to have far reaching
consequences. He borrowed many of his ideas from the
American Indian policy to remove the tribes west of the
Mississippi River. This plan of isclating the tribes from
settlements and providing them wfth training which would
legd to their survival within a settler dominant society
and to their eventual assimilation, was a major shift in

the policy of dealing with the Indians of the Great Lakes.
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This plan was not adopted for the scole benefit of the
tribes. As Kempt carefully peinted cut, there was a great

deal of self—-interest in the plan:

v, ..the settling of the Indians...will
gradually relieve His Majesty's government
from the expense of...presents and eventually

' of that from the Indian Department."36

The British Secretary of State for War, Sir John Murray,

agreed heartily with the plan:

v, ..the course which had hithertoc been

taken Qith these pecple has héd.reference

to the advantages which be derived from

their friendship in times of War rather

than to any settled purpose of gradually
reclaiming them from a state of Barbarism

and of introducing amcngst them the industriocus

and peaceful habits of civilized life."33

To administrate this new policy, the Lords of the
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Treasury transferred centrol of Indian Affairs from the
Military to the Public Service in Upper Canada.38 The
first serious attempt.£o apply the new government policy
was at the Coldwater-Narrows Settlement between Georgian
éay and Lake Simcoe, where Sir John Ceolborne authorized an
ambitious program for settling and ‘civilizing' the '

Chippewa Indians.

Prior to moving to Coldwater, the Yellowhead Band had
established farms on the islands in Lake Couchiching and

had laid plans to develop an extensive fishery.35

In October 1830, Lieutenant Governor Colborne was able

to report to the Secretary of State for the Colonies that:

"The three tribes residing on the shores

of Lake Simcoe and near the Matchedash, and

the Pctaganasees from Drummond Island have

been placed under the charge of a superintendent
of the Indian Department and urged to clear a
tract of iand between the lakes Huron and
Simcoe. I have ordered housés for them to

be built on detached lots and they are now
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clearing lands sufficient to establish farms

at each station for their immediate support

from which they will be supplied while they

are bringing into cultivation individual lots
marked out for their residence. Agricultural
implements have been procured for them,
experienced farmers have been engaged to instruct
them, and schoolmasters appocinted to educate
their children. I have taken steps also to
establish a school at which a certain number

of children from each tribe in Canada can receive
an education that will qualify them in a few -
years to be teachers. The western Indians and
those from the north shore of Lake Huron who
repair annually to this quarter to receive their.
presents will, I hope, be prevailed upon to
abandon'éradually their preseﬁt.mode of life

and to follow the example of the Indians at

these stations, when they see the advantages
resulting from civilization. Similar measures
are on trial at the Indian station on the Thames

and Lake St. Clair."36

It is clear that Ceolborne intended the Coldwater

Reservation tc be the showcase of his new policy. He also
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annuity of the Indians for their cession

of lands to the government."38

The Chippewa Tri-Council was toc pay for this experiment in
government policy with their own funds, although they were

not informed of that intention before they relocated.

T.6. Anderscn, and his Indian Department employees,
began to clear land for the Coldwater—-Narrcows Reservation
in the spring of 1830. They first cle#red land for the
establishment of villages sites at either end of the
reservation. The Coldwater village was cleared on the
western side of the reservation and the village of the
Narrows at the eastern end. Anderson had received
permission to hire the Chippewa as labaﬁrers on the village
site and paid them two shillings per day for their work.
During the summer Anderson alsc had abeout eighty Chippewas
from the three bands working on the rcad.39 By September
of the same year Anderson had received a committment from
Chiefs' Yellowhead and Snake to leave their present
villages and bring their pecple to settle at the Narrows of

Lake Simcce. Yellowhead stated that his band,

“",..intend to settle at the village you

ICC 63




(20

are building for us and end our days there,

and cur children will be kept in school."40

Eventually, the Aisance Band and the Fotaganasee agreed to
settle at the Coldwater village.41 Superintendent Givens
agreed tc send two Indian Department emplayees to be
located at the Narrows and two to be located at Coldwuater
for the purpose of instructing the Chippewa in farming.42
George Archibald, the farming instructor assigned tco
Celdwater, reported that the area was not good for
farming.43 He suggested that all the Chippewa should be
moved ta the Narrows.44 The Methodist missicnaries
egpressed the view that the entire Coldwater-Narrows
experiment was discouraging tc the Indians and a éreat
waste of money, and in the case of the Lake Simcoe Band,
actually set the Chippewa back in terms of their religious
instruction and the strides forward they had made in
developing an agricultural community on Snake Island, as
they had already cleared lands and established a permanent

village there.

"The Indians at this station have been in an
unsettled state, their residence not having

been permanently fixed. The Lieutenant Governor
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has now assigned them lands at the Coldwater
River, the communication vroad between the Narrows
of Lake Simcoe and Fenetanguishene, tc which they

will shortly be removed."4S

A short time later the missionary at Snake }sland reported
his failure to stop the removal of the Indians under his

care to the Cocldwater—Narrows Reservation:

"Chief Snake has moved to the cove at the
Narrows where the Governor is erecting

buildings. Snake Island mission is abandoned."46

The Methodists kept regular records of their activities‘
and those of the Chippewa within their missions. Though
scomewhat biased, they were very cpen with their copinions
and géve a relatively clear picture of what was happening
in their communities. The Reverend Eggerton Ryersocn of the
Methodist Church in Upper Canada, ncted that the Chippewa

appeared;

“,..rather agitated and discouraged in their
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minds about the move to the Coldwater—-Narrows

tract."47

Yet in Major Darling's report in 1828, he had stated that:

“the Chippewas under Chief Yellowhead...have
expressed a strong desire to be admitted to
Christianity and to adopt the habits of civilized

life."48

Anderson had noted in his repeort that John Aisance had teld
him he wished to relocate toc Matchedash Bay because it
would allow better communication with his brothers at Lake
Simcoe.49 Apparently, Aisance had also'réquested a number

of different services from the Indian Department:

v,..he wanted a school, a blacksmith, and
instructors to teach his people western styles
of farming...and Anderson in turn had reported
ta Colborne that, With ane.yoke of Oxen, the
assistance of thé Indians and an Interpretor,

and the blacksmith of the Indian Deaprtment,

ICC

66




(23)

a temporary scheclhouse and forrge cculd be
built at a very small expense, perhaps plus

or minus 20 to 25 pounds."S0

“The Methodist missionary, the Reverend Hurlburt, had an
assimilationist goal in mind when educating Chippewa

children.

", ..the only way in my opinicn that the
preventatives to the improvement of the
Indians can ever be cbliviated, is by manual
labour schocls where the rising generation

can be brought up entirely away from the
instructien of their parents. If by any means
we can save the young we may hdpe in time to
see them a virtucus, prospercus, and happy

pecple."Sl

The Coldwater Reservation was laid cut as a foufteen
mile leng strip bounded on the northwest by Tay Township
and on the s;utheast by Lake Simcoe. It was one and one
half miles wide and the villages at Coldwater and the

Narrows were twelve miles apart; this was because Aisance
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decided to settle his pecple on the Coldwater River, two
miles east of Matchedash Bay.S2 Thirty-seven families
relocated to the village on the Narrows which was two and
one half miles west of the strait between Lake Simcoe and
Lake Couchiching. Here sixteen two family houses were
constructed, eleven log houses, and three wigwams. There
were also three non-native families, a minister, a
schoolteacher and an agricultural teacher. At Coldwater
there were thirteen two family dwellings, seven log houses,
a saw mill, a meeting house, a school house, T.G.

Anderson's house and the minister's house.S3

*he government had settled the Chippewa Tri-Council on
a reservation right in the middle of what was tc become the
most significant thoroughfare for immigrants and settlers
moving into the western, unsettled portidns of Upper
Canada. The road that ran through the Coldwater—Narrows
Reservation was the old portage route which connected Lake
Simcoe with Matchedash Bay. The indication from government
officials when the sgttlement was established was that they
felt Colborne had made a grave error in settling the
Chippewa along the Coldwater-Narrows Road. They felt that
he had not péid sufficient attention to the location and
strategic position of the road and adjécent waterwayé,

which the government had already been using for military
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purposes. They had no cbjections toc the reason for
settling the Chippewa in a central location; their

cbjection was sclely based ocn the area. They noted that:

", ..it cannot be doubted that the Georgian

Bay is of strategic interest from a Military
point of view, it is on the water route through
the Upper Great Lakes and has the Canadian
Facific Railway at no great distance from its
easterly and northerly shores, the Manitoulin
group shields it and the north channel from
exposure, its islands and inlets afford cover
and concealment for vessels and there are no
better sailors then the hardy fishermen upon

these waters."Sh

v

Successive waves of immigration came intc Simcoe County
'during the 1830's, .first from Scotland, then from
Ireland.S5% Between 1830 and 1833 the entire population of
Upper Canada increased by nearly fifty percent.5é Eetween
the years 1825 and 1846 over &00,000 immigrants left the
United Kingdom for North America, most of whom found their
way intc Upper Canada.SY¥ This treme%daus influx of

settlers put increasing pressure on the Coldwater=Narrows
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Reserve. Settlers had been given land in what was to
become the Coldwater-—Narrows Reservation priocr to '1830. But
all of those lots had been purchased by the Canada Company
before the Coldwater—Narrows Reservation was

established.S8 The Indian Depértment was very careful to
insure that any title that was held by settlers in what was
to become the Cocldwater Reservation had been extinguished
prior to bringing the Chippewa onto the reservation.
Superintendent Givens had instructed Anderson to insure
that no non-native settlers remained within the Reserve.S?
Givens also stated that he wanted to insure that there were

ne stores cperating on the Reservation.60

One of the major ways in which settlement put pressure
on the Chippewa Tri-Council was through the introduction of
alcohol into the area. Alcohol was a cdmmonly abused
substance among the éettler population.61 Rum was cheap
and often helped to relieve the anxiety of being isclated
in.a hostile environment. Anderson was able to control the
sale of rum on the reserve but had no control over the use
of rum in the settlements around Coldwater and the
Narrows. The Chiefs of the Tri-Council and the Methodist
missﬁonaries continually petitioned the government to
control the alcohol‘trade on the Coldwater reservation.é2

The situation at the Narrows was the worst of all. There
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were three stores in the village selling alcchel.63 It was

discouraging to the Chippewa settled at the Narrows to see

white settlers drunken'and rowdy from alcohol; to make

matters worse drunken settlers constantly encouraged the

Chippewa to drink with them. The Methodist missiconary,

James Evans, reported that the Chippewa werej

"Constantly exposed to temptation of tha£
néture which is perhaps with them the most
difficult to resist, the village settled by

the whites isgwitﬁin a few rods in the rear

of the Indian village, and a chapel where
during divine service in the evening...(they
can be seen) carocusing to no small annoyance

to their once savage neighbours and one mounted
ocn a stump was heard vociferating ‘come here

Indians, come and take some whiskey'. "68

Unfortunately, under this kind of pressure, it was not long

before Yellowhead's Band was selling their possessions in

order to acquire rum from the white settlers.bs

Ancther factor which eventually contributed to the
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demoralization of the Chippewa on the Coldwater Reservgtion
was the competiticn between the Anglican Church and the
Methodist Church for iﬁfluence among the Tri-Council. The
first Anglican missionary came ontc the Coldwater Reserve
in 1830. The Reverend G. Archibald tock up residence at
Coldwater with his half Ojibwa assistant, Mr. Cameron.

Very shortly after his move to Coldwater he Feported his
frustration at the fact that the Potaganasee would not give
up the Roman Catholic faith and that the Chippewa were very
greatly under the influence of the Methodist.6é Archibald

reported to Colborne that,

v, ..nothing can be done (directly) to effectively
weaken the Indian's Methodist sympathies...in-

deed it would be imprudent to make the attempt."&q

Instead, he proposed a plan that would undermine the

Catholic and Methodist influence byj

", ..exhibiting in our school a system of
instruction superior toc theirs by showing
in our conduct and conversation that we

are guided by religious principles, and by.
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manifesting a particular regard to the
moral,tregular habits, cleanliness and
comforts of the Indians under our care,
in short, by ornamentiné the doctrine of

God our saviour in-all things."&6

The Methodists complained bitterly about this
competition. Eggerton Ryerson thought that such activity

‘was counter—productive.

“In their barbarous and heathen staté,
missicnaries of evéry denomination have an
undoubted and equal right to visit, establish
missions ameng and convert them...But should

one adventurous and philanthrépic agriculturalist
take peageable posseséion of, actively and
successfully cultivate a part of the unbroken
soil for thée sole benefit of his fellow creatures,
would it be just, honourable, even tolerable for
another professed philanthropist, under pretense
of promoting the same benevolent object to force,
directly or indirectly, the former to retire...
let each, break up and cultivate the ground for

himself.and let not him who folded his hands
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and slumbered...whilst his neighbour

laboured...come at harvest gathering."&?

Ryerson believed that the Anglicans wanted to divert the
Methodists from any influence over the tribes north of
Coldwater .38 This seems to have been true as the stated
Anglican/Indian Department strategy was to establish an
vAnglican "Indian Ministry that would be employed to spread
tﬁe Gospel among the tribes in the remote part of the
Province, and also among those who repair annually to

Gloucester Bay (Penetanguishene) for their presents."3%

The Methodist Church reported that they had over one
hundred children attending the three mission schools on the
Coldwater Reservation.78& In spite of fhis apparent
success, the Indian Departhent reported that the standards
of education on the Coldwater Reservation were very low.
.It is likely that the Indian;Deparfment's criticism was
based more on prejudice than on fact and represented
another attempt to undermine the bond that existed between
the Methodist missionaries and the Chippewa. The
Methodists had consiéerable experience in the area of
education with Indians on other reservations as well as

within the surrounding white communities. The Anglican
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Church on the cther hand, had very little experience
dealing with the education of native pecple. A good
example of Anglican unfamiliarity in dealing with Chippewa
people was that neither Archibald or his native assistant,
Mr. Cameron, couldkspeak the Chippewa language. Mr.
Cameron apparently could speak some french, so a typical
lesson jn the Anglican Church invelved the Reverend
Archibald giving the lesson in English,.then having Mr.
Cameron translate it into french and in turn having the
Potaganasee students who understood french, translate it
into Chippewa so the remaining students could understand
what the lesson was about.73 This convoluted approach to
education inevitably lost a great deal in the translation
from;from English to French and finally to Chippewa. The
final result was that the Anglican school had to be closed
down a short time éfter it's opening. Archibald's solution
to the Anglican lack of success in educéting Indians at the
.Coldwafer Reservation was to 'import' some Anglican Indians
from elsewhere in Canada to provide some influence on the

Coldwater Chippewa.78
The Mississauga missionary, the Reverend Feter Jones wrote
of this situation:

"1 was very much astonished to hear that
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theré was going to be an interference with
the labours of the Methodist Missionaries
ameng the Indians, that they had been
instruments of reforming them, and that

I was more surprised to hear these things
as the Governor had repeatedly said that it
was not his intention to meddle with the

spiritual Instructions of the Indian."7%

Sir John Colborne did not support this rationale. In

his opinion, the Church of England had proven it was not

well suited for the type of work necessary on the Coldwater

Reservation. He stated that in his opinion: "...it is not

constructed for hard work".76
. He went on to elaborate and stated further that:

"he was not acquainted with more than one
or two Anglican clergymen in Upper Canada
who would be willing toc undergo the privation

which a missicnary must encounter."73

He suggested as well that the:
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sGovernment of Upper Canada should be,
finished entirely, with respect to religious

instruction among the Chippewa."76

Noop;
In concluding, Colborne noted that in his opinionhthe
AN
o N
Indians of the Matchedash and the Narrows wpuidnprobaRly

wuld o,
receive more benefit from the Methodist's than from Hhe

-

Government of Upper'Canada or the Anglican Church. He
seeTed to feel most étrdngly, that the government's
resﬁoﬁsibility lay soclely in the area of training the
Chippewa to pe‘ggda farmers and agriculturalists;??"
Nevertheless, in spite of these statements, T.G. Anderson
cbn;inued to attempt to exert control over religious
iﬁstruction and the education of the children on the
reservation. This resulted in confrontétion. The
Methodist James Currie petitioned for a'gfant cf land at
Coldwéter to build a mission house and was refused by
Andersocn.B® Currie was accused of spending too much time
in "devotional exercises".%2 In turn, Currie complained
about the mismanagement of the reserve by the Indian
Department and wrote that this impeded “the progress of

religious and moral improvement".8¢

In other developments during the 1830's, the
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Superintendent of Indian Affairs instructed Anderson to
pfepare for the annual distributicn of presents to the
Anishinabek tribes at the Narrows of Lake Simcoe instead of
at Penetanguishene or Holland Landing.B83 This plan was
designed to force other tribes to come to the
Coldwater-Narrows Reservation where they would be able to
see first hand the benefits of moving there. The idea of
having other tribes reloccate to the Coldwater—Narrows
settlement ran completely contrary to the sentiments qf the
Tfi-Councii Chiefs. :Chief Aisance.had already made
complaints about the Indians from the Lake of Two

" Mountains. He claimed they were deeleting beaver stocks in
Chippewa hunting territory. Statements like this show that
the Chippewa were continuing to use their traditional
hunting territories, in what came to be the Muskoka and
Haliburton districts, in addition to practicing agriculture
at the COldwater Reservation, and that théy considered
themselves to be the sole cwners of those hunting
territories. One Band that did mcve to the Narrows was the
Mississaugas of Scugog who lived with Snake's Band for

three years.8SH

an interesting incident occcured in 1830 which showed
the relative influence of the Chiefs compared to the Indian

Department. An Indian from Coldwater accidently shot and
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killed a member of Yellowhead's Eand. Yellowﬁead demanded
retribution or the death of the accused. Anderson
acquitted the Indian of murder but the young man, cognizant
of Chippewa traditional law, knew that that his life was in
jeopardy unless he paid retribution to the deceased's
family. Accordingly, he volunteered to live with the dead
man's family to work out his debt to them in spite of
Anderson's protests.8Y To drive the peint all the way home
and to assert his authority further Yellowhead demanded
that he be given a home at the Narrows exactly the same as
Anderson's two story house at Coldwater and the house was

promptly constructed.86

In 1831, after Anderson had succeeded in moving the
distribution of annual presents to the Narrcws, Chiefs

Aisance and Yellowhead complained that:

vanderson had always, in the distribution
of presents, given liberally to those that
brought presents [for himl and retained a

portion from those who brought nothing."8%

Aisance alsc noted that:
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w_..the Indians don't come to this place
because they know very well tﬁat everything
"don't go rite (sic)...our Captain [Andersonl
when he wants anything its always rite and
when we want anything we can't get it...I
-tell you Father...we will go away from this

place because we don't want him."88

The above speech was made directly to the Lieutenant
_Governor of Upper Canada at York, between the Tri-Council

Chiefs and the Government.B89

Throughout 1831, the Chippewa Indians and the Indian
bepartment employees were busy clearing land and building
houses. A saw mill had already been contructed.88 Small
Qardens had been planted with potatces and several acres
were being cleared for a communal farm.§&@ There were
sixteen acres of corn, ten acres of ocats, three .acres of
peas, and four acres of spring wheat on the communal farm
which lay on the north river flats near the Narrows. An
Aadditional five acres of potatoes had been planted on the
comgunal farm at Coldwater. Anderson reported to the
Indian Department that in his own opinion there was every

indication that there would be ample supplies of corn and
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potatces on hand for the coming winter months.9&

When the Chippewa had been moved to Coldwater it was
with the understanding that they would be responsible for
the maintenance and upkeep of the Coldwater-—Narrows Road.
The Tri-Council had initially been paid two shillings per
day for their work on the road and for clearing land for
farming. In 1831, because work was not proceeding to his
satisfaction, Andersen changed the method of payment to a
piecework plan. The Chippewas were from that point on to
receive two shilling for each 'clearing' they made. His

reasoning was;

v",..for when employed by day, if some-
one does not superintend them,‘they do

not work one half of their time."93

He further stated that it was..."impossible to satisfy them

in respect to provisions."98

He frequently found that those pecple who were supposed

to be working in the crews clearing land, often ‘abandoned
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thcose duties to go hunting or fishing. 1In the case of the
Snake Island people, many would often leave for
considerable pericds of time to attend to crops in their
old community on Snake Island.9% As a result, Anderson
began to hire non—Ihdians to clear land and work on the
road, and by 1832 almost all of the crew work was being
done by non-Indians at a cost of twelve to siuteen deollars
per acre.96 In crder to pay these higher labour costs,
Anderson requested additional funding from the Indian
Depa;tment. Unfortunately for Anderson, BGivens would only
authorize an additional €250 to be used for the purposes of
clearing land, buying agricultural implements, and buying
seed. for planting. When this was communicated to Anderson,
he imdédiately decided to abandon any future clearing
projects. This meant that much of the better quality iands
on or near the Coldwater-Narrows Reservation were never

planted.?3

The above costs did not represent the highest
expenditures on the reservation however. In fact, the
highest costs for the reservation invoclved remuneration
payments to Captain T.G. Anderson for his time. Anderson
spent a very considerable amcunt of time doing
administrative work on behalf of the Coldwatér-Nérrows

Reservation and for all of the northern tribes, mainly in
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preparation for, and the carrying out of, the distribution
of annual presents to over two thousand Indians. These
Indians visited either éenetanguishene or the
Coldwater-Narrows Reservation to receive presents for
treaty alliance. Anderson complained to the Department in
various letters and on more than one occcasion requested

that a clerk be assigned to a;sist him because;j

", ..under existing circumstances, the
Superintendent's time is fully cccupied

in keeping accounts and cther writings,
totally neglecting his more particular

duty of instructing, and encouraging the
Indians to work and attend toc their farmsj;
and while this continues to be the case

they will advance but slowly tokards a state
of civilization, for their habits are such
that unless the person appecinted to instruct
them is constantly with them and willing fo
set the example in all their work, the - . 1

not labour with constancy."98

In turn, the Dep#rtment informed Anderscon that there was

not enough funds within the Indian Department to hire a
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clerk for his assistance.9? Thé Department employees on
the reservation already included three labourers, a
blacksmith, a suwrgeon, 5 school master, and a farmer.R®8
Later that same year an additianai school teacher was
hired. Givens instructed that Indian Department expenses
should be billed against Chippewa annuity payments from

their previcus treatiesad?

It was AECided.at Coldwater that the male teacher, Mr.
Rowe,lwould have control of the education for the boys in
the community, and that the female teacher, Miss. Clarkson,
would have control of the girls. Both teachers were
instructed that all classes were to be strictly
non-dencminaticnal. They were having difficulty with the
Methodist missionary James Currie at the Narrows, or és the
missicnaries called it; the Mahjedusk ﬁié%ion. Currie
appeared to feel inordinately threatened by the government
teachers. He was also particdlarly disturﬁed that in spite
of the length of time that the Methodists had been teaching
the Chippewa, the government teachers had better facilities
ava;lable to them. Captain Anderson reported on the Mr.

Currie's complaints as follows:

"CMr. Qurry saidl...that we [the governmentl
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were intruders, that we had commenced an
establishment on ground that they had
previously occupied, that we were forcing'
from their school, children which they had
christianized, that this establishment was
raised at the expense of the Indians, that
the Church of England had never done any good
to the heathen and finally, that he would

protest against our arrangements."106

At Coldwater the population reached S34 by 1831; 434
Methadist Chippewa and 100 Catheolic Potaganasee. They had
282 acres under cultivation.103 Anderson complained that
the once "faithful and cbedient" Potaganasee had become
°

ldifficult to work with because of the influence of the

Chippewa who were much more independent.108

The agricultural experiment at the Coldwater—-Narrows
Reservation reached its zenith in 1832. The Chippewa had
made an honest attempt to alter their environment to the
satisfaction of the government and develop it for
agricultdral purposes. There were sixteen two-family log
houses, eleven log shanties, three wigwams, a Methodist

meeting house, a school house, and a two-story victorian
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house erected for Chief Yellowhead at the Narrows. At
6q1dwater there were thirteen two—family log houses, six
.old log houses, Captain Anderson's two-story victorian
frame house, a saw mill, and a government run boarding
school. They had one hundred acres under cultivation at
the communal farm at Coldwater, the harvest of wbicﬁ
combined with that of the communal farm at the Nafrows,

produced 300 to S00 bushels of wheat per year.10¥

The apparent success of the Coldwater-—Narrcows
settlement was in some ways the realization of a dream of
expansion that had begun with Lieutenant Governor John
Bra?bs Simcoe. The opening of the north-west portion of
the province of Upper Canada for white settlers would
eventually provide many economic benefits for the province
through shipping and increased agricultural production. It
would alsc provide a more secure hold on the territory for
the British Crown. The placement of Chippewa families
;along the Coldwater Road, with the expectation that they
would perform the same kinds of functions that were
cutlined as settlement duties for immigrants, eventually
préved to be a seriocus miscalculation on the part of the
Indian Department. It was alsc an unprecedented departure
from Indian Department policy. The Coldwater Road was a

strategic route that actually required far more ‘attention
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than even crdinary immigrant settlers would have been able

to provide.

The traditionally communal Chippewa were forced to

spread out aleng the road, and Anderson was told that:

", ..ycu must on no account suffer the
houses to be so near to each other as to
preclude the possibility of giving each

family 40-50 acres."106

This wés typical of non-Indian settlement patterns, but
would have been very foreign to the_Chippewa Tri-Council.
Chief Yellowhead simply refused to let his pecple spread
out along the rcad, he complained that it would present toco
many problems for the children in get£ing,back and forth
from school at the Narrows.103 On the other hand Chief
Aisance's Band and the Potaganasee people had spread out
along the road for at least a few miles east of '
Coldwater.108 The government had actually hoped that the
Chippewa would undertake a transport business and handle
traffic along the rcad between Lake Simcoe and Gecorgian

Bay. The Chippewa showed little or no interest in this
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direction and the idea was eventually abandoned.109

Meanwhile, the number of white settlers immigrating
into the area presented a major problem to the
reservation. This was particularly true in regard to the
growing importance of‘the village at the Narrows. Anderson
‘had originally tried to insure that white settlers and
fraders would not attempt to locate in the area. He had
ieven established é government controlled fur trading post
which offered better prices to the Indians than private
traders, but he was never able to secure the support that
he neéded from the Indian Department to make this effort a
‘true;success. Non-Indians continued to find the market
they needed and so they continued to settle in fhe area.
"In fact, in 1832 the Indian Department ordered that fhe

expenditures on the reservation be further reduced.1¢8

. The Tri-Council bands, particularly those of Aisance
and Yellowhead, continued to run themselves into debt with
the private fur traders. The pressure that this placed on
th-‘Chiefq and the communities in general was not
alleviated until the Tri-Council received ‘permission' to
use funds from the sale bf their (treaty) lands, to

‘liquidate' their debts, this action, while removing one
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A sizable non-Indian settlemeht had been established
right beside the Indian village at the Narrows, this
settlement rapidly became a focal ppint for immigrants
travelling up from the south. Many would stop over at the
Narrows befocre travelling further north to Georgian Bay and
Lake Huron.118 With this increasing influx of non-Indian
settlers came renewed problems with alcohol abuse and
settler encroachments. White settlers inevitably
encroached on Chippewa lands, and the Tri-Council had to

constantly cemplain to the Indian Department about the;

" ..milking of their cows by the immigrants,
the spoiling of canoe barks and.the damaging
of their cances, the pulling of their wagons
out of order, and the abomination of

intemperance."113

In additon to the above trespasses, the settlers
brOught the horror of ‘epidemic diseases' tor the Coldwater
Reservation. The diseases spread quickly as a result of

poor sanitation in the ‘boom town' that had been
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established by non-Indians at the Narrows. In 1834,
ninety—-four immigrants camped at the Narrows, all carrying

cholera. An epidemic"broke cut and eleven cases were

recorded among the Chippewa at the Narrows. Anderson could

only report that:

",..the Indians and the whites are panic
struck and many have left the place in
fear...the children have all been taken

from school."118

By a stroke of luck for both the Indian and the white
settlements, two doctors arrived at the Narrows early
encugh in the epidemic to prevent more damaging

consequences.

Similar problems plagued the Cocldwater Villaée.
Traders from FPenetanguishene and men hired to work on the
reservation frequently brought rum or whiskey tc the Jjob
which they traded to the Chippewa for their persconal
posseséions. In addition tc this, the Chippewa alsc had
pfoblems with neigbouring settlers coming ontoc the

reservation and harvesting their crops. Coldwater had a

ICC

90




(47)

particular problem in this regard becaQse their communal
farm was separated from the village by an B0O acre strip of
land cwned by Captain Anderson. This land had been given
to him as a United Empire Loyalist grant.113 Equally
disturbing to the Chippewa, and adding to their settler
problems, was the fact that most of their reservation
continued to exist in its natural state. With the
increasing number of settlers clearing land around the
reservation, they became_worrieq that the settlers would
a;tually take and occcupy parts of their lands. "This
concern was heightened by rumours that the Indian
Department was planning to abandon the establishment,
thereby removing any protection the Chippewa Tri—Cancil

would have from encroachments by settlers.

As early as 1832 segments of the Chippewa population
were petitioning the government to either protect their
land, or move them tc a more distant settlement. \Anderson
agreed totally with this last fequest and suggested if a
location completely separate from white settlement could be
foﬁnd, it would:;"...meet general satisfaction ameng bath

Indians and whites in the area."11é

Chief Yellowhead made a speech which was written and sent
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to Lieutenant Governor Ceolborne in the same Yyear, stating
that the Tri-Council was "praying for a removal® and

suggesting that:

"Al1l the Indians below this could be induced tco
collect in one spot and their present
settlements sold to establish them in one

body."113

With the above concerns, the Chippewa Tri-Council were
anything but enthusiastic about their continued work upon
the reservation and frequently did not appear for road crew
duties. By 1832, the Coldwater Road had already begun to
fall info disrepair. The Indian Department had invested
421200 of Chippewa funds to repair the rcad and clear the
brush that was growing up along the sides of the road.118
The fact that the Chippewas refused to do the required
roadwork was exascerbated by the Lake Simcoce (Snake) Band
returning every spring to the Snake Island village to work
on their old farms. In addition, the Aisance and
Yellowhead bands often left the reservation during fishing
seasons for the islands in Georgian Bay, and during hunting

seasons for the Tri-Council hunting territories in what is

now Muskcoka.119
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A part of the problem which contributed to the lack of
interest by the Tri-Council in cultivating the Coldwater
Reservation must be l1aid at the feet of Gerald Alley, the
agricultural instructor at the settlement. It was clear
thaf Alley was incompetent and could not meet the needs or
expectations of the government or the Chippewas. Alley, an
Indian Department employee and Anglican, quickly became
éﬁbroiled in ;onflict with the Methodist missionaries.

Alley complained to Anderson about his problem;

»,...having been informed that my name

was made use of by the preachers of the
Methcadist Church in a manner intended to
shake the Indian confidence in me, by
asserting that I was receiving €500; but

I was useless to tﬁem; and that fhe money
came out of theirs; I put the question to
the chiefs whether my information was
correct, to which they replied in the
affirmative and further stated:"...that
they (the preachers) not only

censored me but those that were doing the
most good for them; that they (the preachers)
asked the Indians what they were to do with

those carts, horses, oxen, etc., sent to
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them, I will tell you, said cone, take them
down to the lake and throw them into it,
they are good for nothing!; teo the preceding
advice, Chief Yellowhead replied,'yesterday
you preached very well and told us what was
good, but today you gave us bad advice and
all you say is bad, all we want to know
from you is how we are to get to heaven;

and not anything about horses, carts,

o¥en...'"128

As a result of this letter from Anderson, the Methodist
Chutéh undertoak an investigation of the matter. The
district Indian Mission Superintendent, Reverend James
ﬁicharqson, questioned everyone at the Ccldwater
Reservation about the incident; His findings were
published in the Christian_Guardian. He concluded that the
missionaries had told the Chippewas that some of their
annual payments were being used to subsidize cperations at
the reservation.13® He alsc concluded the Missicnaries had
told the Chippewas that much of the money being used was
being poorly spent. His report showed that Gerald Alley
had purchased wagons too large and not at all functional
for the poor roadways on the reservation. He also

suggested that Alley had purchased unhealthy horses for
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their use. Both the horses and the wagons had been
purchased with assets from the annuity accounts. The
report alsc stated that Alley was a poor farmer himself,
incapable of sowing his own grain. Apparently, his
perscnal gardenjgresented a most slovénly and unfarmerlike
appearance, being surfounded with a fence of treegsgagés,
brush, Jaae, etc., carelessly thrown togethe:.lea~ Alley
was also accused in the report of falling asleep on the
job. A report had been filed by Anderson, "to whom he
excused himéelf, by saying that he had a headache; on which
the Indians later shrewdly remarked he had a headache very
oftén".123 Alley was also accused of having a drinking
problem which ran directly against the government
ihstruct{ons that no alcohol be allowed upon the

reservation. It was stated that Alley; "often smelled

like a keg of whiskey."128

He was accused by the Chiefs of providing liquer tc band
members. Similarly, the government blacksmith was accused

of having a drinking problem and was said to be;

bp‘f‘r\ e
"frequently! seen’drunk, pitching heels

over head, and enticing the Indian women

to drink."12%
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VThe controversy surrcunding Alley was exacerbated by
the fact that he was often left in charge of the village at
the Narrows; Anderseon being resident at Coldwater. He had
chnce been given charge of the schqdlhouse at the Narrows
with instructicns directly from Colborne that the school
house was for the exclusive use of the Methodist's.’ﬁeb
But the Methodist's complained Alley used the schoolhouse
as a personal workshop and they had been forced to petition
Anderson whe ordered Alley to remove his belongings from
the school sﬁilding.ieq Alley's differences with the
Methodists took on a personal ncte when missionaries Gecorge
Ryerson and James Richardson accused Alley of selling sick
horses to the Chippewa at e%orbitant prices, in addition to
accusing him of drunkeness, and attempting to procure the
favouré of Chippewa women.128 Alley in turn accused the
Methodists of spending toc much time instructing the
Chippewa in religiocus affairs, at the exbehse of their

education in technical skills, and agricultural expertise.

The Methedist missionary James Richardsen, concerned
about the lack of conversion among Yellowhead's Band, |
attempted to convince the Chippewa that Alley and the
Government of Upper Canada were much too concerned with
secular affairs to remain within God's éraces. Richardson

told the Chiefs if they didn't spend more time
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concentrating on their religicus instruction they might as
well drive their wagons into the lake because withaut God's
favour their training would do them no gocd.12€ When
Anderson learned of these statements he reported to

Superintendent Givens that:

", ..their cbject in so doing was...to
prejudice the Indians and prevent them
if possible from receiving religious
instruction or any temporal advantages

from any other than the Methodists."130

The fight between Alley and the Methodist missionaries at
the Narrows continued until Alley resigned in the summer of

1832.138

The Methodist misslonaries did not reserve their rath
exclusively for Gerald Alley. They alsd‘a:cused the other
government employees of drunkeness and ihmoral behaviour.
They claimed that it was "a common practice" to see the

government emplocyees drunk, they them described as;

"the most despicable characters who scairrcely
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deserve the appellatien of men, reeling to

and from the village [the Narrowsl on Sunday."139

There is ample evidence to suggest the Methodist -
missionaries were not all that far off the mark and their
accusations had merit since the Indian Department was not
able to attract quality employees because of the general
economic boom cccurring in Upper Canada at that time.138
This is further evidenced by the high turnover in employees
at the Coldwater Reservation.13% In addition to this,
Anderson frequently let out contracts to independent

1

labourers, particularly in the area of building
conséru;tion. No doubt this caused a lot of tension
between Department employees and those independent
contractors who were not constrainedAby Department policy
and regulations. The records also indicate that generally
the quality of construction was very poor which further

suggests that the individuals working on the reservation

were not ‘quality' contractors.138

The growing factionalism among the non-natives on the
Coldwater Reservation began to create so much tension that
it began to have detrimental effects upon the scheocol and on

the children. It was discovered that the boarding school
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on the reservation was frequently deserted because parents
withheld their children due toc the constant fighting.138
Many parents expressed concern over tﬁé educational care
‘prbvided fo their children.134 When the controversy was in
full swing, there were only eight boys and twenty-one girls
at fuil-timé attendance in the school.138 The ongeoing
:ontfoversy on the Reservation between the Anglicans and

the Methodists resulted in‘the Methodists stating:

"...that the most insidious exertions have
been made by a few interested and designing
individuals, to turn away the attention of

the Indians under our charge from the Doctrine
and precepts of the Gospel as they have

learned them."138

The quarrel between the churches on the Coldwater-
Narrows Reservation was complicated by the existence of the
Catholic Potaganasee who had come south with Captain
Anderson in 1829. Nevertheless, as long as they were only
one small faction operating within the larger
denominations, they were not a major concern. In 1832
however, the Catholic Indians on the resefvation recéived a
significant boost when the Odawa Chief Assiginack arrived

from L'Arbre Croche, Michigan, and moved ontc the Coldwater
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Reservafion. Almost immediately, Assiginack scon began to
vie for leadership of the Catholic Indians on the
reservation.140 This bid was complicated when John Aisance
adopted Catholicism after a fight with Anderson and the
Methodist missionaries. This change in religion of one of
the central Chiefs on the Coldwater-Narrows Reservation
unfortunately, created yet another rift in what was
becoming a very long list of reasons for excessive
inter-community fighting, and alsec eventually contributed
to what was to become the downfall of the Coldwater-

Narrows Reservation.

in addition to the arrival of Assiginack, 1832
witnessed a visit to Coldwater of the Catholic Bishop
MacDonnell, who conducted a number of marriages and
baptisms during the course of his visitllél Shortly after
he left, a considerable number of Ojibwa from the north
shore of Lake Huron came down to the reservation to inquire
about the Catholic priest, and whether or not he would be
returning. Anderson also began to allow many favours to
the Catholic Indians living on the Coldwater—-Narrows
settlement, including giving the Potaganasee exclusive use
of the school house at Coldwater. This 'favour' did not
last long however because the Methodists obstruéted the

Catholic services and the Potaganasee eventually had to
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build their own school and house of worship.18%®

lLate in 1832, Catﬁolic priest, Father Bennett, visited
the reservation. While there he negotiated sacred and
secular arrangements for the«Cathblic Indians with
Anderson, in return for a promise “to induce the Indians to
work", and to "strongly urge them to send all their
children to schocol".14® This arrangement ended in
controversy when "a young half-breed woman, who had
volunteered her services to wash the children, etc., on
condition of her being taught at the school", became
embroiled in an argument with the Methodist missiconaries,
accusing them of faveritism toward the Methodist children
apd aiscrimination against the Catholic children. These
accusations resulted in the Catholic students refusing to
attend school.i44 This in turn angered Anderson, who wrote

that the Catholic Indiansg

-+s"displayed abominable conduct, and that

they deserved the severest reproof..."148
He further noted that:

Yee.they had flown in the face of, and
dared to coppose the government that [wasl

raising them from a life of misery and -
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destruction, to one of happiness and ease."148

Anderson accused Chief John Aisancé of being the
catalyst for this controversy, which may have had some
merit since the incident occurred about one monfh after
Aisance had coverted to Catholicism.14% Aisance may have
been attempting on behalf of his band, to take advantage of
the contrqversy between the Anglicans and the Methodists.
By asserting a new religion, he may have hoped to gain more
power and prestige for his own people. Aisance had already
chased the Methodist missionary, James Currie, away from
Coldwater because of Currie's relationship.with reform
leader, William Lyon Mackenzie. After Currie had moved to
the Narrows, and the Anglican's were not able to provide
Aisance with a new missionary, he converted to
Catholicism.148 The devéloping Catholic factions at
Coldwater scon became embroiled in their own controversy
involving the political leadership of the Catholi;

Indians. Tawaquininee was the Head Chief of the
Potaganasee Catholic Indians. His leadership was greatly
challenged by the arrival of the Odawa Catholic Chief,
ASSigingck.iéa Assiginack's reputation among the Catholic
Indians around the Great Lakes was so great that a
considerable number of Ojibwa and Odawa travelled from the

rnorthern lakes to join him at Coldwater.189 Two other
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Chiefs of the Fotaganasee, Ashagahshe and Tahbausegi,
supported Assiginack.in his leadership bid of the Catholic
indians at Coldwater.183 John Aisance, after he converted
to 6atholicism, also vied for le$dership of thg Catholic
Coldwater Indians. He in turn sided with Tawaquininee. To
s;rengthen their bid, they both scught the suppert of

Bishop MacDonnell.q

By the end of 1832,.Assiginack appears to have won the
political struggle for leadership. Tawaquininee and
Aisance had been embarrassed by two separate inéidents. In
one,.Tawaquininee himself attempted to perform a Catholic
marriage ceremony, which he was not qualified to do. In

the other, his son was accused of defilement of the

Catholic Church for having slept there with a woman.148

The constant feuding between the Catholic, Methodist,
and Anglican factions on the reservation undermined the
entire purpose of the settliement and robbed the Chippewa of
their plans to develop a secure agricultural economic
base. Not only were the Chiefs’struggling amongst
themselves for political 1eadership,.they were also
constantly in conflict with Anderson. Anderson attempted

to undermine the authority and traditional leadership of
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the Chiefs living at Coldwater and at the Narrows. The
‘unending power struggles and individual conflicts between
the Indians, and among the non-Indians, who had been
brought together and forced to live in close proximity to
one ancther on the reservation, insured communication would
be poor, co-operaton would be almost non—gxistent, and the
overall purpose of the establishment would be lost. The
end result was the Coldwater~Narrows agricultural
experiment had tc be abandoned, and the Indians were forced
off the land in order to open up farmland for in-coming

white settlers.

ﬁhile the reservation was actually functioning, it is
abundantly clear that the singie, most detrimental
ramification of the entire project was the wasting of
Chippewa rescurces. The Superintendenf ﬁf Indian Affairs,

James Bivens, repeatedly warned Anderson that:
*The heavy, and embarrassing expenses

incurred at that station, have contributed

in no ordinary degree, to cripple the rescurces

. of the department."158

Givens alsoc warned Anderson that he was to submit all
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proposed expenditures to the Department for

pre—authorization, and warned that the Chippewa;

"Must soon cease to expect to be supplied

with any foqd whatsoever from your stores."154-

The Indian Department made a concerted effort to
curtail the money being spent at the Coldwater
Reservation. This had a disheartening effect on the
Tri-Council. The reservation had begun in 1830 with a
great flu:tz of activity and the expenditure of great sums
of money. vGradually Chippewa money had come to provide the
bulk of revenue spent on clearing lands, improving the
Coldwater road, constructing houses, public buildings, and
government offices, etc.i%ﬂ' By startiné éhe reservation
off on such an optimistic note, Chippewa expectation as to
what the reservation would eventually become had been very
\high. After the reservation budget was cut back in 183%,
the amount of work completed diminished accerdingly. 'ggme
projects remained incomplete for the entire duration of the
settlement experiment. The schoel at Coldwater was a prime
example.158 It.also meant work on the Coldvater road
slowed and eventually stopped all togeéhert JFinally, the

number of government employees working on the reservation
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was decreased as well. There was not enough money teo pay
instructors for the school, for agricultural training
skills, or for occupational skills training? Even after
these cutbacks, Anderson was still put under increasing

WLt
pressure to reduce expenses at Coldwater and the Narrows.

It appears that during the early stages of the
reservation, the Indian Department spent approximately
42500 per year, or $12,500.00 on the various projects they
had going. In 1836 this represented a very large
expenditure of money for two small communities. This
amount of money also stands in stark contrast to the amount
of money that the Methodist Missionary Society spent. The
entire annual budget of the Methodist Society for nine
Indian missions in Upper Canada totaled +20000r
$ﬂ2000.00.¥é¥ Nevertheless, at Coldwatér the Methodists
appear to have been doing the bulk of the work while the
Indian Department employees'were often found to be either
incompetent, or as in Anderson's case, completely occupied

"With administrative duties for the Department.

By the early 1830's, the Methodist Missionary Society
was running into serious financial difficulties in Upper

Canada; especially with its Indian missions. The American
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Missicnary Society doubled its grant to the Methodist
Episcopal Church for missionary duties.158 At that time
the m1ssxonary socciety was several hundred pounds in debt
and unable to pay its missionaries or schoolteachers.15§ ’)r
This must have.had a negative effect on the employees of
the Methodist Church at Coldwater. That they continued to
work under these circumstances is evidence of their

dedication.

In this increasingly negative atmosphere, the Chippewa
Tri-Council became very concerned about the future of their
reservation. They petitioned the government for title
deed; toc their farms in an attempt to ensure the future of
their seftlement.lsv 1t was proposed that each Chippewa
family receive a fifty acre lot with title deed; the
government steadfastly refused to campl?iwith this
request.158 By this}time both the Indian Department and
the Methodist Missionary Society were forcasting that
settlers would eventually take over the Coldwater
Reservation.168 The Chippewa alsc recognized this threat
and spent less and less time on the reservation, and more
time on their hunting grounds which were still far removed

10

from white settlement.

In 1833, the Reverend William Case of the Methodist

ICC 107




(64)

Church, toured the Coldwater and Narrows settlements. His
assistant recorded the following description of the village

ét the Narrows:

"There are fourteen houses in this village
designed for the Indians. They appear to be
about twenty—-eight feet by fifteen; Each
house is divided and intended to be occupied
by two families. They are substantially
built of logs, flattened on the inside and
whitewashed and have.good brick chimmneys.
The village has an orderly appearance...it
appears to be layed out in the form of a
triangle, having the Bay or Cove of the

lake as its base, at the upper angle stands
a commodious frame building designed for

a meeting and school house, at the northern
end of the village is a house erected for
Chief Yellowhead. It is a spacious frame
building of one and a half stories, with a
back kitchen, it is well put together, but
cost a great sum...the Indians had Just
finished their planting and had gone

fishing fﬁr a short time, they have planted

about fifty acres of corn,.beans, oats,’
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etc..."168

The assistant went on to describe hore houses at the
village as well as a twelve acre wheat farm under
cultivation at the government farm. He des;ribed the
Coldwater Road as, 'tolerably good'.168 William Case and
his assistant then travelled along the road to the village

of Coldwater, which they described in the following manner:

“,..within about three miles of the settle-
ment of Coldwater, Indian houses are
built on each side of the road after the
manner of those at the Narrows, they each
-have a small clearing, some larger than
others, the grounds appeared cie;n; no
straggling logs or brusﬁ, the houses

were vacant, the inhabitants having after
planting, gone to the river and the
adjacent waters to fish - there are thir-
teen of these houses...we went on to the
missionaries quarters at the further end
of the village which is situqted on
either side of the Coldwater River, asout

one mile from Mat:hédash Bay, into which
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it empties. The number of houses is &3,
including those mentioned before on the

road. At the upper end of the village are
three good frame buildings; the centre one,
for the school_and meetings, is fifty by thirty-
six, divided into two apartmepts, and are
spacious and excellent rooms for the purpose
intended; the other buildings are designed,
one for the Superintendent, Captain Anderson
(he has at present only his offices here, his
family being two miles distant), the other
for a parscocnage, thougﬁ now used as a boarding
hou;e for the scholars and teachers of the
school, these last twoe mentioned buildings
are thirty-five by thirty; there ig a saw-
mill in operation in the settlement for

the use of the Indians which cufs.in twelve
hours, from nine to one thousand feet of
iron. Stones for a grist mill are on the
spot and ;t is to have two run of stones.
[French Burr.l] The land here is of a vastly
superior quality to that at the Narrows,
being a rich black soil. From the flats,

in the neighbourhood they cut last year,

from fifty to sixty tons of hay of excellent

quality; kept upwards of twenty head of

‘+
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cattle through the winter; and raised on

their small farms, about one hundred bushels
of potatoes (some individuals raising from
fifty to sisty bushels eé:h), a great gquantity
of corn, six hundred bushels of wheat, from
two to three hundred bushels of cats, about

one thousand pounds of flax, etc..."168

It is readily apparent from the above description that
the Coldwater—-Narrows Reservation was a truly impre;sive
sight. It was in fact, one of the most advanced
communities in Upper Canada, native or non-native. In
1838# the village of Coldwater even had its own library
which was something almost unheard of anywhere in rural
Upper Canada.168 However, the successful, progressive
appearance of the Coldwater—Narrows Reséfvation belied the

tension and dissatisfaction that lay just beneath the

surface.

The remarkable agricultural success of the reservation
became a contentious issue in 1833, when rather than
praising the Chippewa Tri-Council for its successful
conversion to an agricultural economy, the government

cfficials instead complained that the Chippewa remained
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reluctant to farm for surplus and could not bej

Y. ..prevailed upon to cultivate more
ground than was absoclutely necessary
to raise provisions for their winter

support."1&%

To the Indian Department, this was an indication of the
“natural laziness" of North American Indians.168 0On the
contrary, capitalism was simply not a natural tendency.
Chippewa culture was not surplus oriented, and all
provisions were owned by the group rather than by

individuals.

In a similar vein, the Chippewa Tri-Council did not
respond to Government recommendaticns that they should
establish an Indian owned transportation company on the
reservation that éould be used to transport settlers,
goods, and -their belongings, from Lake Simcoe to Georgian
Bay. This reluctance on the part of the Chippewa m;y have
been due. to the fact that they would have been required to
make a capital investment in the venture which would have

been deducted from their trust accounts and annuity
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payments.168 There is ample evidence to suggest that the
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VA

Tri-Council Chiefs were reluctant to use their annuity

funds for that purpose because they foresaw the need to use

those funds for the purpose of livestock, seed, and

VTR

agricultural equipment for their reservation.

William Case and his assistant alsoe made record of the

relationship the Chippewa had with the local settlers,

particularly in regard to the use of alcochel. The

following is an example of a Chippewa encounter with a

whiskey trader:

vl was told by an Indian, who could talk
English enough to be understood...that

on his return from hunting, in ﬁassing
through Thorah, he called at a house

where liquor was scld and several persons
were in the house who endeavoured to
persuade the Indian to drink; he refused.
They then tried to force him by holding

him and threatening to kill him if he would
not; the Indian remained firm, notwithstanding
a rope was prbduced and a knife to cut his

throat—-they finally let him go, and_told
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him_to_pray_more."130

While many Chippewa had given up the use of alcohol when
they became more serious about their agricultural
production; and fell increasinly under the influence of the
Methodists, hany still abused liquor and continued to trade
with local whiskey dealers. In fact in 1833,
Superintendent Givens received a number of complaints from

local traders about bad debts.1%8 i)

The.main attraction to white settlers in the Cocldwater
area was the land itself, in particular the reservation
lands which had been cleared and cultivated by the
Chippewa. These lands were very attractive to settlers who
moved into the area hoping they would eQeﬁtually be able to
acquire the Coldwater—-Narrows lands. Settlers Qere also
attracted to the area because of the saw-mill operated by
the Chippewa wﬁich could readily supply lumber for
construction, thereby allowing the settlers to concentrate
more time on theif farming. The road running from Lake
Simceoe to Georgian Bay also contributed to attracting
settlers into the region. The Coldwater Road, or
Wilberforce Street as it later came t; be known, eventually

_fell into disrepair because the Chippewa realized that
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efforts they put inte the road were not of any direct
benefit tc the tribe itself.198 This attitude on the part
of the Chippewa became scmewhat of a nuisance tc settlers,
and to the government which was trying to attract
settlement intoc the area. In fact, settlement flowing into
the region had increased to such an extent that as early as
1833, a regular stagecoach service was initiated between
Toronto and Holland Landing.17® In addition, a regular
steamship service was started in Lake Simcce. A group of

veterans from the War of 1812 built the Sir_Jehn Cclborne

and put in a service rumning from Holland Landing fo the
Narrows. The following year, ancther steamer was put intc
Jenes, the Mississauga Methodist missicnary, travelled ta
the Coléwater Reservation on this steamer and reported it
travelled at ten miles per hour.178 At the cother end of
the reservation, a steamer was operating daily trips
between the village of Coldwater and Fenetanguishene.178
These factors clearly dembnstrate that the Cecldwater
Reservation lay in the heart of what was rapidly becoming a

heavily populated and very busy region of the province.

The Coldwater—Narrows Reéervation was slowly but surely
coming under extreme pressure. Most of that pressure was

coming from settlers moving into the area, but a' very large
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part of it was due to tHe power struggles between the
Chiefs of different bands, ﬁhe dencminatinal rivglry
between the three different religions being taught, and
the constant conflict between the Chiefs and Government
officials living on the reservation. All of this conflict
contributed toc making the reservation a.very unsettled
place to live. Some of the rivalry between. individuals
became bitterly personal. This was especially true
between Chiefs and the various factions of non-natives
l1iving and working on the reservation. Cut-backs in
government. expenditures on the reservation added toc the
growing tension and unease between people and fostered
greater disillusicnment ameng the bands that had agreed to
loca%e at Coldwater and the Narrows. The Chief who spoke
cut most bitterly against government actions was Aisance,

but there is no question that the other Chiefs had equally

strong feelings.

On September 10, 1833, Captain Anderson called a
general meeting of all the occupants of the Coldwater-
Narrows Reservation to deal with these issues. At that
meeting, Taibansegi, a Chief of the Potaganasee, stated
that his pecple had come from Drummond Island on' the

promise that the Coldwater Reservation would be a good

't
" .

.. Ve .
place toc live. He said that his people were disappeointed
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because Af the fighting on the reservationj because they
were.not allowed Catholic Priests to preovide the religious
instruction.they_had grown accustomed to; and because they
had no livestocck or agricultural ihplements with which to
make a living on the reservation. Musquakie (Yellowhead)
complained about the number of non-Indians living on- the
reservation}i}He noted that Buildings constructed for the
use of the Chippewa, for their education and training,
were being occupiéd by non-Indians. Chief Aisance had a
long list of similar.complaintégx He complained that while
fhiis band had been promised they would receive'produce from
the government farm at Cold@ater, the produce had been
given solely td the school children, and consequently did
not benefit his band. Aisance also complained that he
wanted his band's annual annuity payments in cash rather
than in goods, and that there was no resident doctor at
Coldwater. He further noted that the résident physician
at the Narrows visited his village too infrequently. He
stated that the boarding schocol at Coldwater was run
inefficiently and did not.provide well for the personai
needs of the students, consequently it was not well
attended. He asked that the place of worship of the
different churches be moved to different locationé, as
they were in the Town of York, so they could prevent the
dencminational rivalry and increase harmony among the

pecple on the regervation. He hoped that with these
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changes his pecple would concentrate more effort on
agricultural production rather than the on-going

g

fighting.177 He further complained;

"...we feel very ashamed that the reason

the Indians don't come to this place because
they know very well that everything don't go
rite (sic), that's the reason we feel ashamed,
the Indians will soon arrive and they will
think very hard to see us the same way we

was last summer.“178 )

This was a devastating criticism. It meant that in
the eyes of the Chippewa Chiefs the reservation was not
making any progress. It suggested that éther Indian
peocple would be deterred from coming to Coldwater, rather
than encocuraged by the positive e&ample it had been hoped

it:would be.

The resentment expressed by Aisance and shared by
Tawaquininee can in part be accounted for by the power
struggle they appeared to be losing between the Coldwater

Village and the Catholic Chief Assiganack. Their
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frustration was expressed in a petition sent to Bishop
MacDonnell of the Catholic Church of Upper Canada. The
petition was signed by.thirty-six individuals and
expressed their dissatisfaction with the reservation.179
Chief Aisance informed the Bishop about an unsuccessful
trip he had made to York to petition the Lieutenant

Governor about the reservaticn, he stated:

"1 feel ashamed of myself because the
Governor refused me what I asked him,
1 asked him to settle my village because
everything goes wroné, that's the reason

I feel ashamed of myself."180

Tawaquininee related that this inability of the Chiefs to
deal effectively with the government undermined their

authority;

€ |
:Ibev don't think much of ocur Chiefs

because nc one here will listen to them,
that's the reason we are so poor, because
our Chiefs don't get no satisfaction when-

ever tﬁey want anything."181
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The traditional political system was breaking down
"under the pressure of competition from the Indign
Department for power and influenﬁe over the community. A
further breakdown of traditional status cccurred because
Chiefs from a number of different bands living on the
reservation were constantly vying witﬁ each other for
influence and individual status. The criteria for
leadership was alsoc changing from that of traditional
leadership skills, to Christian Chiefs who received
attention énd support from the priest and church they
belonged to.

re—

~.

ks P

| ,A’pet:t;onf££am'Aisance and Tawaquininee fo Bishop
MacDonnelf}Fxpressed their views on the competition at
Coldwafer for leadership they were engaged in with Captain

Anderson:

yﬂl

U .
"...whqn*he wants anything it's always h@ta,

(sic)'when we want anything, we can't get

it..."182 V!

The Chiefs also stated in their petition, that they

wanted the government ‘to;
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*.e.s5end Captain Anderson off from this
place, because it will be a great loss

if he stops here with us, he does everything
wreng, den't you think hard of it because

it will be his fault it broke off...if

you like him, he may stop here, we will go
away from this place because we don't want
him, we will work hard after we send him
away, it is him that bothers us, we like the
Governor, that the reason we don't leave

.
this place."183 ‘3%

Anderson did not take this criticism well, he wrote the

Superintendent;

'esafter having served His Majesty for
upwards of seventeen years in various
capacities and often in highly responsible
positions, that my honesty and integrity
should be called into question by a
worthless savage influenced probably by

a more worthless council is mortifying in

the extreme."184%
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Anderson's attitude toward the Chiefs and native pecple
under his care is quite apparent in the above quote.
Yellowhead later expressed sorrow at having made the
charges. 185 Aisance apparently alsc expressed some

regret, but Anderson stated that:

", ..he was still saying bad things about

(me), in the country where he lived."186

In retaliation, Anderson reported to Givens that
Aisance and Tawaquininee ocften sent band members to the
settler village at the Narrows to procure alcochol for
them.187 He also reported that the reason work did not
progress well on the reservation was because the Catholic
Indians, led by Aisance and Tawaquininée; were idle and

lazy. He explained that their behavicur was becausej;

"the correspondence kept up between these
pecple and Bishop MacDonnell is productive

of much evil."188 f?)

—~Irterestingly, the—sttitude—expraseced—by—Arsammce and ™
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the-Gathelics—from—the—rest—of—the—Chippewas The Reverend
Ar:hibald was so anti-catholic that he expected the
Potaganasee tc be "in darkness" and "ignorant of the
principles of christianity" when he first arrived at
Coldwater. When he discovered that the Catholic children
could already read and write he concluded that some
protestant missionary must have taught them without their
Catholic priest being aware.ieé?\The Government was more
keenly aware that the Catholics had had more advanced
education than the Methodists and used that fact against
the Methodist church.190 On the other hand Feter Jones
accused the Catholic priests of prejudicing the minds of
the Potaganasee against other religions.191 This may have
been;true as evidenced by a letter from Bishop MacDonnell

to Chief Tawaquininee.

“As long as you continue to follow the
instructions which I give you or which

any priest that I will send you may give
you, you can rest assured that I will not
allow any layman to take your place. You
have been informed by me that there is but
cne God and one good and true religicn, and
that good and true religion is the Catholic

religion, and that no other religion
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can be good but the Catholic Religicmn.
If any man tell you that every religion
be good you must not believe him, and you

- ot

will tell the Indians not to believe him.192

While this is a strong statement, it appears to be one
that the cother dencminations at Coldwater and the Narrows
echoed in favour of their own churches. When the
Fotaganasee reje;ted Archibald's advances he blamed
Aisance who he claimed had “poiscned the minds of his
people as well as the Poctaganasee".193 Archibald was sure
that the Potaganasee would invite the Roman Catholic
teacher and thus, ntake the education of their children

out of our hands".194

Interestingly, the attitude expressed by Aisance and
Tawaquininee towards Anderson was echoed by Chiefs from
the northwést. In 1833, a group of Christian Indians from
the Coldwater Reservation travelled into the northwest to
inform bands in that area about Christianity and the
benefits of settled agricultural life. They reported that
they had been told, in response to their invitation for
peocple to come to Coldwater to learn about Christianity

and agricultural skills that:
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"We want religicn, but we fear if we get
it, Captain Anderson will keep us at

Coldwater."195s & -}'

This would seem to indicate that it was not only Aisance
and Tawaquininee who experienced Anderson as overbearing
in his dealings with the tribes. It also suggests that
the Ojibwa of the northwest did not perceive Coldwater or
the lifestyle that Coldwater coffered, as an attractive

alternative to their own traditional lifestyle.

Unrelated te the Indians at Coldwater, but scon to
have an influence on the reservation, was the amalgamation
of the British Wesleyan Church with the Methodist
Episcopal Church of Upper Canada in 1833. nThis largely
had effect by undermining the former American influence
. over the Methodist Church in Upper Canada and replacing it
with a British connection, which was perceived to be
preferable in terms of getting along with the Anglican
government of Upper Canada.196 It also provided benefits
by acquiring funding for the Methodist mission at
Coldwater and the Narrows through fund réising in
England. In fact, the annual grant from the British

Wesleyans for the support of Indians in Upper Canada was
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L1000, about double what had been donated by the American

-7

Episcopal Church.197 -

Anderson pointed to problems the religiocus rivalry on
the reservation was creating in regard to educating the

children. He reported:

"l do not consider any Indian school in
the country of so much importance as
this...but before any good of consequence
can be done, either at this school or the
cne at the Narrows; a change must be
made...for so long as the same family

as it were, having teaching from sects

at variance with each other...the

Indians will remain in doubt with whom

to chose, and thus their children will

be kept in ignorance and trained in

uncontrollable idleness."198

- Anderson suggested that it was important to have an
Anglican teacher stationed at the reservation and that the

Methodists should be forced to leave. The Methodist

ICC 126




(83)

missiocnary, James Currie, suggested that twco rooms at the
school house be divided between the Anglicans and the
Methodists. He then attempted to have Aisance sign a
letter to the Lieutenant Governor'requegting Methodist
instruction at the Coldwater school. Andersen in turn
accused Currie of saying that the Church of England never
even did any good. Currie responded that his accusation
‘had been that "the Church of England had never effected

much gocod among the Indians of Canada".199

In light of the above arguments, the Methodist
District Supervisor, James Richardson, informed the

govefnment that:

"We highly disapprove of our ﬂissionaries
doing or saying anything to the prejudice

o% the government in the minds of the Indians,
and should be sorry to weaken the confidence
in the same, which they cught always to

pussess. '200

Again Aisance and Tawaquininee became the centre of

controversy at Coldwater. Anderson wrote to Lieutenant
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Givens that the school at Coldwater was failing;

...because of the excitment which has
been kept up byATawaquininee's religious

bigotry."2o1 2 'l

This debate came to a climax when James Currie decided to
expel Aisance from the Methodist Church for not supporting
the Methodist Church in their struggle.”202 This was a
big departure for the Methodist's from their usual
practice which was cultivating the traditional chiefs as
alliés. Aisance did not seem particularly interested in
allying himself with anyone; taking suppert for his bid
for authority, where ever it might be found. Aisance
response to Currie's expulsion was to fdrée Currie's
resignation as Missiconary at_Coldwater.EOB While Anderson
was able to report that Aisance's authority among his
peqple remained strong enough to take this action against
the missionary, he also reported that some members of
Aisance's Band would no longer obey his orders because
they were Methodists and he was not.204 In spite of the
fact that Currie was replaced by John Ryerscn as Methodist
missionary at Coldwater, the Methodist influence among

Aisance's Band was significantly reduced because Aisance
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Aisance soon allied himself with the Catholics against
Anderson and the Methodists, and began to demand Catholic
instruction in the school. Eventually, because of all the
controversy, all of the Catholic children were withdrawn
from the school.206 The Catholics in turn were accused of
being irresponsible by the government and the Methodist

personnel on the reservation.207

In 1834, many of the Catholic Indians left the
rgseévatian during the maple sugar season and threatened
never to return. This threat came in response to the
Anglican missionary Adam Elliott's statement to them, that
unless they adopted the Anglican religién} they would not
get the annual distribution of presents.208 Eventually
they did return to the reservation, enly to find that the
lands they had been cultivating at Waubashene (Georgian
Bay) had been scld to the government interpreter, Henry
Solomon.209 Interestingly, while the Catholic Indians
were absent from thé-resarvatian, Anderson reported that
the gngernment s:ﬁaol at Coldwater was making good
progress and the Chippewa wera happy with the lessons

being taught.210
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The féct that the annual distribution of presents to
the tribes for their treaties of military alliance took
place at Penetanguishene, added a seasonal dynamic to the
Coldwater Reservation that would have been quite different
had the location not been so close by. Both the Chiefs,
the missionaries and the Indian Department attempted to
use the event for their own purposes. Several thousand
Indians visited Fenetanguishene from as far as a thousand
miles away.211 The trip was clearly not predicated by the
monetary value of the presents distributed because as
Peter Jones pointed out,.each individual received only
eight to ten dollars worth of goods.212 The more
significant reasons for coming to the event wefe to renew
thei% political alliance with the Crown and for the social

and ceremonial factors.213

The Tri-Council Chiefs used the event as a platform to
express their views on current subjects. They gave
sbeeches to the gatherings on the treaty alliance with the
Crown and on Christianity. One such incident was recorded

by Peter Jones,

"We heard the chanting of a war song and

the beaﬁing»of the Ta-wa—-e—-gum, a kind °
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of drum, and presently we saw a number
of Menominees and Chippeways, dancing
along the road with their war clubs,
spears, guns, etc., and their naked bodies
painted and ornamented with feathers,
bear claws, and skins of octher animals,
in a most frightful manner. They went
up to the front of the officals house,
where they went through their performances
cccasionally rasing the war-whoop. And as
they danced around in a circle they threw their
bodies into different attitudes to give a
more terrific appearance. They also exhibited
the manner in which they encountered the
enemy by running and jumping from behind
one tree toc ancother in a most dexterous manner.
While they were dancing the wér.dance some
of the warriors would occasionally go up and
strike a pole which was held by an old.
Indian in the centre of the circle and
relate‘their war exploits, and at the

. conclusicon of their story to give some

tobacce and money."214

According to Peﬁgr Jones the Tri-Council Chiefs entered
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the circle and one of them addressed the groub.

"Brothers, during the last war cur Great
Father the King demanded my services,

and I went at once and fought the enemy.
Although I was brave, YetvI was poor, and
knew it not...l was used to get drunk and

talk very big.

Brothers, by and by the good white man
came to me and told me about the words of
the Great Spirit and how he loved this
world and so gave his son to save all

people.

Brothers, when I heard these Qords I was

brave and at once became a Christian and

Brothers, I now look upon all men who refuse
to take hold of the white man's religion
and become Christians and farmers to be as

cowardly as qld women! 215

This speech was gpparently received with derision and when
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the christians began singing hymns and proceded to the
church, the traditicnalists renewed their ceremcnies.
Some, however, reportedly listened to the hymns and peeked
into the church. One traditionai chief "who came from ten
days journey south west of St. Narie“ (The Sault) gave up

his medicine bag and asked to be made a christian.21é6

After the present distributions Yellowhead continued
his argument with Anderson regarding the distribution of
annual presents. He continued to express his desire to
have the annuity payments paid in cash rather than in

agricultural geods. He told Anderson;j

"In a year or two we shall be able to
raise a sufficient supply (o%.wﬁeat)
and perhaps to sell some, and then we
shall be happy to give up our land

payments for the purposes you desire."217

The Chippewa Tri-Council petitioned the government in
Torontoe (York was renamed in 1834) to have their annuities
paid in cash. To some degree this petition seems to have

been honoured. In addition to providing the Tri-Council
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‘with payments of cash, the expenses of the Caldwater
Reservation continued to be debited to their trust
accounts. As a result £he Tri-Council continuocusly found
themselves in debt. After this petition, Anderson accused
the Chippewa Tri-Council of returning to their "drunken
habits", and stated that their money was "squandered on

useless finery" and alcohol.218

Their petitions for annuity payments were accompanied
by complaints about the insecure title they felt they had
to their reservation. One of the Chiefs at the Coldwater-
Narrogs settlement, and some of .his people who farmed land
in that area, petitioned for legal title. The irony of
this request was not lost &n a visitor to the area who

exclaimed,

“,..and they humbly entreat (the original
Lords of the scil), as a particular boon
that their ‘little bits of land' may be
secured to their children and posterity

forever."219

This would seem to indicate that the Tri-Council had ne
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intention of leaving the Cocldwater-Narrows Reservation.

In 1835, Captain Anderson made a detailed report of
affairs at the Coldwater-Narrows Reservation. The
Chippewa Tri-Council owned two saw—mills,.a grist mill,
and each family had a solid log house with_individual
farms attached. A large number of servides were provided
on the reservation, including education, health care,
coccupational skills training, etc. Anderson's stated
purpose for writing this report and forwarding it tco Lord
Glenelg, the British Colonial Secretary in Londoﬁ, was

that:

...the Indian, under proper treatment
is capable of being weaned from.his
savage life, being made under the
blessings of the Almighty a good member
of the Church of Christ, and a dutiful

and loyal subject."220

Anderson was attehpting to convince the government to
establish ancther reservation like Coldwater on Manitoulin

Island for the tribes in the northwest. Anderson repartéd
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that the Tri-Ceouncil had SO0 acres of cultivated land on
the Coldwater-Narrows reservation "...and raised not only

potatoes and corn, but wheat, cats, etc."221l

~ He added that many of the Chippewas were building, of
their own accord and unassisted, “barns, stables, and
other out-buildings for their farms".222 He also reported
that individual Chippewas were manufacturing furniture and
"household goods for their own uses. He reported that all
of the Indians living on the reservation were well clothed
and "had abandoned the Indian dress for that of their
white neighbours”".223 He further reported that many
Dhipﬁewas were off hunting and fishing, not qnly to
supplement the food resources on thevreservation, but for

profit;

" ..to enable them to do this more
extensively, they had built for them-
selves two bateau, each capable of

holding 40 or SO0 barrels of fish."224

This indicates that they were fishing for commercial

‘purposes as was reported of Yellowhead's Band in 1829,
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before they maved to Coldwater.

Andersocn noted that .the use of alcohol had dropped

- considerably on the reservation and that religious
cbservance of the Sabbath was well respected, and that
most pecple could read, write, and understand a moderate
knowledge of arithmetic. He stated that during his time
. as Superintendent at the Coldwater—-Narrows Reservation,

" none of the Chippewa had ever been accused of breaching

any laws, with the solitary exception of the removal of

part of a fence and, "that was done in ignorance".2285 His

report concluded with the following statement which
clearly indicate the value he placed on civilizing the

Indians.

"Every Indian throughout the settlement

is pnssesseq of the means through moderate
industry of providing himself with an
ample supply of food and clothing, and

he has acquired sufficient knowledge of
tﬁe arts of civilized life to avail him-
self of these advantages; the minds of the
younger branches are cpened by education

and religion has fixed itself upon the
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attention of all."228s Z °

One result of the increased brosperity on the
‘reservation, as well the interest of the Chiefs in the
future of the reservation, was noted in an ianeased
number of requests from the Chiefs to manage their own
affairs. 1In 1835, the Chiefs requested that they be given
control over the government farm which was situated upon
the reservation. They alsoc requested that they be
permitted to impose their ocwn regulations for social
"behaviour; making it, among other things, unlawful for
perscns to change their residence without the permission
of the Chief. The Tri-Council even submitted their own
plan for handling the financial affairs of the
reservation. Yellowhead demonstrated particular insights
into the possibilities and problems wifh the current
financial management of Tri-Council funds.227 He was well
aware of the fact that, in reality, none of the expenses
incurred tc make improvements on the reservation had cost
the government. All expenses upon the reservation were
charged back to twco separate accounts; the expenses for
workmen, instructors, and schoolmasters were charged
?against Tri-Council annual presents; costs such as the
"purchase of oxen, horses, stock, seed, and agricultural

- implements were also charged against Tri-Council’
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annuities.aea Nevertheless, by the end of 1833, the
Chippewa Tri-Council still had a balance of £1100-0-0 on

-
o\

~
deposit in their trust account's.229 -~ -

Even with all of the positive indicators Anderson had
~detailed in his report, close toc the end of 1835 he noted
-that "3 gpirit of dissatisfaction" had become increasingly
nqticeable among the Chippewa, which he attributed to
"their envidys white neighboﬁrs“, rather than his own
policies.230 By 1836, there were two thousand new
settlers arriving in the Lake Simcoe—-BGeorgian Bay region

per year.231

Egerton Ryerson provided a different analysis of the
dissatisfaction of the tri-Council on thé Coldwater
. Reservaticn. For Ryerson the problem stemmed from “"the
impolic? of placing the civilization and religious
instruction of the Indians under separate management."232
Ryerson concluded that tensions created by government
;ontrol of education and development, and church control
of religious instructions were destroying the Coldwater
Reservation. He recommended thét; veither (the Methodist)
Missionary Scciety should be allowed to manage the Si&coe

Missions in tota}, or not at all; and that any aid
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. afforded to these stations in manual labeour, etc., should
'Be élaced under superintendence of the Scciety, or
individual that has chérge of the mission."233 Ryerson
:gncluded his remarks by pointing to the importance of the
Coldwater Reservation to the contemporary political

climate on the reservation.

No situation can be more delicate,

t}ying, and painful, than that of the
missionaries who are placed in
circumstances of competition and

‘rivalry with the government,...a

government too, which professes to be
conducted upon principles of impartiality,
and from which they are justly entitled

to expgct and enjoy equal proteétion.

The pretensions, measures and merits of
rival sects can be discussed without
invaiving any political responsibilitty;
but this is not the case when a govern-
ment, instead of affording equal protection
to all classes of Christians, assumes the
position of rival sect against a particular
religious body or bodies. On the one hand

there is unbounded power and imperious
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commands, on the cother is compafative
weakness, and rarely liberty of speech.

on thg part of the government, there are
agents who act as they please; and informers,
who report what serves their purpose noting,
exaggerating, or misrepresenting every

word of the missionary, so as to influence
the minds of his flock on one side, and

on the other excite the Executive to actions
of arbitrary power. All is authority and
discussicn on the one side; on the cther
side there is neither. Is such a state

of things as should exist in a land where
every dencmination of Christians is confessedly
equally attached to the principles of the
Censtitution, and advantages? Is this a
state of things which should be:tolerated and
countenanced in a British Frovince, in which
the pecple claim and the King assures them
of the enjoyment of equal religicus and
civil rights and privileggs? Yet this is
the state of things this very hour at

Coldwater Mission."234

In these circumstances it is not hard to understand
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why the efforts of the chiefs were coften cbfuscated and
undermined, resulting in disillusionmenﬁ and anxiety over

property.

In spite of all the apparent progress reported by the
government in terms of clearing land and erecting
buildings, in 18346 Anderson reported that thefe were
insufficient houses on the reservation to meet the needs
of the pecple.235 This shortage occurred in spite of the
shortcuts taken in construction, which included building
1lecg houses with just the ogtside of the building hewm,

with the inside walls left rough.

The significant agricultural production on the
reservation is more remarkable in view of the comments of
the missicnary, James Evans, who visited the reservation

in 1836. Evans wroteﬁ

...n0 wonder the Indians here make but
little improvement in farming, such a thing
being impractical, stony, swampy, and sandy
is almost the only quality of land being

seen...however good the design may have’
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beén in settling them, nothing ie much more
certain, than that they can never make much

f'v-!'
improvsment on their present location."236 -~ -

This reference to the land surrocunding the village at the
Narrows contrasts negatively with the lands on the
Coldwater Flats where the bulk of agricultural production

was praduced for the Coldwater and Narrows settlements.

Growing problems with the Coldwater Reservation
culminated in 1836 when Aisance informed Anderson that his
band intended to move to the Dwen Sound area. Fresumably,
 this meant a move to Chippewa hunting territory in what is
now referred to as the Blue Mountains. Anderson tcld
Aisance and his band that if they moved aff the
reservation, they would no longer receive government
assistance. He alsc warned them that because "the
- province is so rapidly filling up”, their lands would be
taken over by settlers.237 Anderson encouraged them to
remain on the Coldwater Reservation and promised they
would receive title deeds to their lands and proper
descriptions of the extent of their lands. He also

promised that the Catholic children would be provided with

separate teachers.z238
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In spite of these private assurances to Ailsance,
Anderscn reported to his superiocrs that because of
pressure from settlers in the area, he could only forecast
the eventual takeover of the reservation by those
settlers, and that eventually the main benefits intended
for the Chippewa would become a boon only to those
settlers in the area.239 The Chiefs seem to have become
aware of Anderson's concerns regarding the reservation
because throughcut 1836 they put less and less effort into
maintaining their farms. In fact, Anderson reported to
Givens that during hunting season in the fall, the
reservation was almost entirely deserted?’dkaat Anderson
didn't mention was that many problems were exacerbated by
the iack of attention he was paying to the resefvation
because of his interest in moving to Manitoulin
Island.240 One evidence of this neglect was that the
mills on the reservation began to lose ﬁoney in spite of
the excellent market they enjoyed.241 Givens was no
longer in a position to exert influence being a man about
tq retire after having served for over Tifty years in the

Indian Department.242

With the decreasing financial commitfment from the
government, forecasts of doom for the settlement from both

the government workers and the missionaries, and growing

ICC

144




(101)

apathy among the Tri-Council against maintaining the
reservation, there was little hope for the survival of the
Coldwater—Narrows Reservation. 1836 was a time of general
internaticnal financial difficulties in Britain and the
United States. There was little hope for help te maintain
the reservation from the only two sources outside of Upper
Canada that had ever offered financial support in the
past.243 In addition, Sir John Colborne was recalled to
Britain in 1836 which removed the last individual
interested in the success of the Coldwater—Narrows

Reservation from Upper Canada.

While these general circumstances were deteriorating,
’the school house at Coldwater again began to experience
problems. Earlier that year the Catholics and Methodists
had agreed to a system for Sunday worship whereby the
Catholics would have the use of the scﬁool house in the
morning, and the Methodists could then use it for two
hours thereafter. By the fall of 1836, the Methodists
were accusing the Catholics of staying in the school house
long past their appointed time, thereby delaying, and
disrupting Methodist services. This inciﬁent once again
ignited the rivalry between the Catholics and the
Methodists’at Coldwater.244 Céptain Anderson‘s wife
commented on the missionaries at Coldwater who she said

were "hurried on by a zeal not according to knowledge."245
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She Continued:

n,..that the nations to whom they preach

should be converted at once and that every

sermon (or lesson) should produce a visible
effect, and when these unwarrantable expectations
are not realized they become discontent, address
addressAthe people in wild incoherent,
hﬁranguous, and demounce against their

unbelief."246

This was the state of affairs when a new Lieutenant
Governor was appcinted to Upper Canada in 1836. Sir
Francis Bnﬁd Head toock a special interest in Indian
Affairs in Upﬁer Canada. He also quickl* adopted the
 American pelicy of removing the tribes from areas destined
to become heavily settled by non-Indians. The fTirst
Indian nations that Bond Head met with were the Chippewa
Tri-Council at Coldwater. There he apparently attempted
to encourage the Chiefs to surren&er their entire hunting
grounds fﬁr cash, and described to them the many
advantages that wnuld.accrue if they did.247 Bond Head
eloquently argued that he only wanted to remove all of the

tribes to Manitoulin for their own benefit, which he based
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on purely humanitarian grqunds. Mcore interesting, is the
fact that only ocne year aftér Anderscon had recammendgd
that a second reservation of the Coldwater type be
established on cn Manitoulin Island, the new Lieutenant
Governor had adopted the idea, and in addition had decided

to close down the Coldwater-Narrows Reservation.

The Chiefs' understanding of Bond Head's intention
appears to have been very different. They had as recently
as one year before, on the verge of Aisance's leaving,
been promised title deeds to their lands. Later
historiéal documentation shows that they must have
understood that giving them title deeds to their lands
was in fact Bond Head's intention. However, in 1836 the
Lieutenant Governor reported the following statement
regarding the treaty he made with the Chippewa Tri-Council

Chiefs at Cocldwater:

v_..the Chiefs of the Narrows and Coldwater
became unanimously of the opinicon that the
offer 1 made to their tribe was advantageocus, -
they accordingly, on the 26th of November,
came down in a body to Toronte to beg me

to carry it into effect. An agreement,
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(Treaty No.4B) was acéordingly made out

and signed by the Chiefs in front of County
Members of the Provincial Parliament, and
when the transaction was thus formally
closed, the Head Chief, Yellowhead,
stepping forward, said to me, ‘Father,

our children and our children's children
will pray to fhe Great.Spirit to bless
your name for what you have derie this

Ao Ax e wat
day ("248

The surrender of the Coldwater-Narrows Tract was
signed in Upper Canada, on the 26th day of November, 1836

and said simply:

"We the‘undersigned Chiefs and Warriors,

in the:name and on the behalf of the
Chippewa Tribe of Indians of Lakes Huron

and Sim:oe, now occupying the tract of land
on the public high road leading from
Coldwater to the Narrows of Lake Simcoe,
reserved by our Great Father for our use and
cultivation, being desifous that the same

shall be sold, do hereby this day in Council,
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at To}anto, propose to our Great Father to
surrender the said tract in consideration of
our tribe receiving annually the interest of
cne—-third part of the péoceeds of such
sale—ancther third part of the same proceeds
to be applied for the general use of the
Indian tribes of the said Province—and the
residue of the said proceeds to be applied
to anytpurposes (but not for the benefit

of the said Indians) as the Lieutenant

Governor may think proper to direct."249

While it is true that the surrender was signed by what
represented the Head Men of the Coldwater—Narrows
settlement, it is alsc true that those Head Men were not
fully cecgnizant of the detail and contént-of this
surrender. There is ample historical evidence in
following years to suggest that the terms of the surrender
were completely misrepresented. In the terms of the
surrender they did not even receive cne~third of the
‘proceeds', they were only to receive one-third of the
‘interest' of the procceeds from the sale. The Tri-Council
Chiefs and their pecple had put a lot of time, effort and
money intoc the development and cultivation of the

Coldwater-Narrows lands. They were cognizant of the
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value of their lands (Yellowhead had put tagether a
complete financial plan for the reservaticn) that they
would not have accepted these terms if they had been fully

aware of their significance.

Bond Head and the Government of UpperVCanada had found
there was a shortage of Crown Land Reserves in the
province that could be used for patronage purpecses. Much
of the land previcusly surrendered under treaty toc the
government had been allocated to speculators although a
considerable portion alsc remained as Clergy Reserves.230
This meant there was alsc insufficient land tc be granted
to settlers. The Colonial administration bf Upper Canada
was concerned that the rapidly growing United States of
America would over-run Upper Canada if Upper Canada failed
to keep pace with its.settler populatioﬁ. Between the
years 1800 and 1830, the population of the newly cpened
states of Dhic, Indiana, Michigan, and Wisconsin had grown
from 51,006 pecple to 1,470,018. In the decade from 1830
to 1840 that population doubled again. During the same
period in Upper Canada, the populaticn increased from

about 150,000 pecple to 400,000.251

In order to acquire land quickly and attract more
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éettlement to Upper Canada, Bond Head determined to
transfer authority over Indian Affairs and Crown Lands
from the government to the Executive Council. The move
necessitated strengthening the Tofy Government in Upper
Canada.252 To do this, Bond Head handed cut land grants
to gain political support. A newspaper at the time

carried the following editorial:

directions, not only the week preceding,
buy .absoclutely the very week of the
elections. The honest and legitimate
constituency of the province-the cld—-the
peaceable—~the respectable settlers were
thus so overwhelmed in almost éQery county
by pensioneré and paupers who never before

exercised the elective franchise.XESB

This editorial followed hot on the heels of the 1836 Upper
Canada electicns. Bond Head made a particular effort to
strengthen the Tory constituency in Simcqé County where
the Coldwater-Narrows Reservation 1éy.254 This created

-
l

considerable ten;ion and problems for the Chippewa.235 fﬁh
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Bond Head envisioned an entirely new land granting
system for Upper Canada. He had the province's chief
emigration agent, A.B. Hawke, undertake a study of the
land granting system.in 1836. The.new system proposed
mirrored the American system of uniform, single price,
"cash sales. The idea was to make land readily available
and afferdable to settlers.256 It was not feasible to
institute this new system in the older townships, so Bond
Head decided to open up new townships to accomodate his
new system. He set out in 1836 to demonstrate that his
new form of government was a preferred government for
Upper Canada, and that his new system of land granting was
better than the cld. He thought he could demonstrate both
by aenuiring large pieces of Indian land, sco he held
'treaty councils on Manitoulin Island during the annual
present distribution to negotiate for ljands in the Owen
Sound area, and also to establish Manitoulin Island as a
reservation for all Indians, particularly those from the
.south. Lieutenant Governocr Bond Head had previcusly
orchestrated the purchase of the Coldwefer—Narraws
reservation, and as he told Lord Glenelg, his intentions

were that;

“Captain Anderson, the Indian Superintendent

at Coldwater, together with a Missionary

ICC 152




(109)

and schocl teacher, will reside constantly
on Manitoulin Island and will endeavour to
civilize the tribes which may be attracted

to place themselves undeF his charge."257

To justify his plan, the Lieutenant Governor reiterated a

statement by Anderson regarding his work at Coldwater.

“The Indian, under proper treatment, is
capable of being weaned from his savage
life, and of being made, under the blessings
of the Almighty, a gcod member of the
Church of Christ and a dutiful and loyal

subject." 258

Anderscn himself wanted to duplicate his work at the
Coldwater-Narrows Reservation at a leccation more isolated
from the rapidly growing settler population in Simcoe
County.259 He hoped the Manitoulin leccation would be
under the exélusive control of the Indian Department and
would exclude the»Methodist and Catholic @issionaries. He
alsc hoped that the Manitoulin Reservation would attract

the displaced tribes from the United States that had been
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allies of the Crown and were now fallen victim to the
American Removal Policy. The attempt to attract American
tribes to Manitoulin was partially successful as
demonstrated by the figures for annual present
distribution for treaty alliance.. These figures cited
12,412 Indians from the United States as visiting
Manitoulin Island to receive their presents, as compared
to 5,217 Indians from Upper Canada.260 These figures were
also a reflection of the Aamerican tribes' reaction to the
Pte-emption Act hassed in 1830 in the United States, which
made tribal lands aQailable to settleﬁent while the tribes
tﬁemsel;es were to be mcved west of the Mississippi

-
Rive;}} The final treaty in the cld northwest which came
as a.result of the Pre-emption Act was thi }833 Chicago
Treaty signed with the Pottawatomi Nationtb\It was
expected that the Pottawatomi and many of their neighbours
in the northwest would relocate te Manitoﬁlin Island
rather than move west of the Mississippi River. This was
in fact encouraged by the British Government as it was
felt that.the tribes would still be needed as allies in

.
o’ll!

%
-

the event of war.261 Bond Head stated:

"It was evident to me that we should
reap a very great benefit if we could

persuade those Indians who are now
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impeding the progress of civilization

in Upper Canada to rescrt to a place
posseésing of the double advantage of
being admirably adapted to them, (in so
much as it affords fishing, hunting,

bird shecoting, and fruit) and yet in

no way adapted to the white population.
Many Indians have long been in the habit
of living in their cances among these
isiands and from them, from every inquiry
1 could make, and from my own observation,
1 felt convinced that a vast benefit would
be conferred upon the Indians and the
province, by prevailing upon them to

migrate to this place."262

This cutlock became the cornerstone of Lieutenant Governor

Francis Bond Head's new Indian policy in the Province of

Upper Canada.

In July 1836, Chiefs from across the Province of Upper

Canada met together in Council at the St. Clair River to

discuss what they could do in the wake of Bond Head's new

policy.

It was_agreed that the Saugeen Tract would be
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made available to Christian Indians who coulds

v, ..settle tegether sepérate from the
whites. Have our own schools, stores,
mills, and other requisites in a settlement

all under our own management."263

The Chiefs alsc agreed that:

",..noc public thoroughfare need ever pass
through it, so that we should never be
compelled to asscciate with the white
pecple any further than might be for our

mutual benefit."2&4

The Chiefs concluded an agreement that the Saugeen Tract
could never be surrendered without the treaty being
authorized by each'Chief whose people had relocated to
~that area. While not all of the bands who attended the
éoun:il moved to the Saugeen Tract, it is clear the tribes
of Upper Canada were becoming increasingly frustrated by

the fact that the government continued to take lands from
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them, and éonstantly betfayed them.265 In late 1836, a
group of sixty Indiéns from the Coldwater Reservatiop
moved toc Colpoys Bay on the Saugeen Tract.266 They were
the beginning of a mass exodus that eventually left the
Col&water-Narraws Reservation in.the hands of the

government and the ever increasing settler population.

1t becames increasingly clear through the hiséorical

record that the Chippewa Tri-Council did not understand
the 1834 Coldwater Treaty to mean what Bond Head had
pretended it to mean. In fact, the subsequent behaviour

of the bands indicates they thought they had received
"tjtlé to their reservation. In August of 1837, Chief
Aisance and the cther Chiefs of the Coldwater settlement
requested "scle control of the mills, school house, farm

[\

house, and cattle in the village of Coldwater »267 In

light of these requests, Anderson reported to the Indian

Department that:

“.;.the Indians fully expect the
establishment at this place {(Coldwater)
and the Narrows will be given up'to
them...this they advise me to say has

been promised to them by His Excellency."268
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Later he inquired concerning the Chippewa Indians

continuing to reside on the Coldwater Reservation:

...the Indians are in a quandry, quite

undecided to where to take up their

future residence, they do not know what

is best for themselves, and unless the

governor 1is pleased te direct them, the

probability is they will again be scattered

around. the country."&b?wjﬁ

It would appear
impression that
they could stay

where they were

that at first the Chippewa were under the
the Governor had provided a guarantee that
at Coldwater:; later they were wondering

suppased to move to.

The Methodist missicnary, Thomas Hurlburt, recorded

the reaction of scme of the Chippewa when they learned of

the plan to relccate them to Manitoulin Island. He stated

that at the time there was talk of a general Indian war

against the government of Upper Canada and that wampum

belts were sent “from tribe to tribe" calling upcn them to

“take up the hatchet".270 However, the maore moderate
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Chiefs in Upper Canada were able tc control the
Tri-Council and cother tribes. Chief Francis Muckeona, of
the Chippewas of the the St. Clair River, wrcte to Bond

Head expressing the uneasiness of the tribes;

“"The Chiefs of North Goderich and on

the Thames of Muncey Town, on St. Clair

and at the River Credit near Toronto,

have called on me and have told me that

our Father wanted to take all their lands
from them and have them come together in
cne place and live-when I was in England

in 1834 and 1835, my Great Father gave’

me direction to look over the Indian tribes
to see that they were not wronged and to
transact their business for tﬁe& all,

what the Great Father and the King told

me to tell them and ( ) even well pleased
with my discourses, and there is a great
change in them since the greatest part has
forsaken that wicked whiskey-which was the
ruin of them, and has turned their ideas

to the cultivation of the land which I hope
my Father, will be pleasing news toc you, to

see them become and live like Christians.
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1 hope my Father that you will take everything
into consideration. Your children have set
themselves down in different places to make

it their homes and they hope if the land

will let them live, and with a little assistance
from our Father, they will become good farmers,
and the generation that is growing will

be able to show what their fathers have

done for them, and I and them together

wishes you to send them an answer and

remain, with respect, your servant,

Francis Muckeona, Head Chief."271 7y3

In ancther petition, a Mississauga Chief from the Credit

River, Joseph Sawyer, wrote:

", ..if we go to Manitoulin we could not
live; soon we should be extinct as a
people; we could raise no potatces,
nothing would grow by putting the seed

on smooth rock. UWe could get very few

of the birds the quernor speaks of and
there are no deer to be had. We have been

bred among the white people, and our children
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could not live without bread and cother

things to which they are now accustomed."272 )

The Methodist Missionary Society also spoke out
against Bond Head's new ‘Removal Policy'. An article
recorded in the Christian_Guardian in early 1837 clearly

depicted the sorrow and uncertainty of the Chippewa pecple

at the loss of their homes at Coldwater:

t
"1 The-Cry-of—an Indian Mother tr—tHer—PBabe!',

...we are told we must leave our homes and
go and live among the stones and rocks of
the Great Manitoulin Island or elsewhere
far away. But how.can we leave the lands
we lovel! It would be a drearQ hﬁme; and
even that would not be ocur home long; we
should again have.to shift our tents. For
let the white man ask for that, our only
home, and he would have it! And a few of
the many tribes that were left might hide
themselves in their graves Tor ocught the
white man cares. Oh! Unkind whiteman.
Where we‘are then we cannot stay. The lands

upon which our Fathers, and grandfathers, and
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cur great grandfather were born, we must be
driven from just as we drive the deer, we

must be turned ocut of the houses that we have

children have gone will be closed against them,
the house of prayer were we have wept and
wailed and rejoiced must be forsaken,

woe the greedy whiteman is taking our

all! He hates to help us Indians! But

lie close to my breast my child; he shall

not take thee if he could, and by doing it

increase his dollars..."273 2371

Captain Anderson, who had relocated from Coldwater to
Manitoulin Island, confronted this Methodist editorial
head-on as usual. He claimed the editofial was Jjust

another Methodist tactic to make the Indians believe that,

“,..the Methodists are their only friends,
and the government their deadly enemies...
we cannct help but cbserve the great pains
taken to plant in the minds of the Indians
the blackest discontent on the subject of

their rgmoval from the Narrows..."274
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Captain Andersocn seems to have taken great delight in
the circumstances surrounding the Coldwater Reservation
af%er the 1836 Treaty, in particular he seemed to relish
the fact that Chief Aisance and his pecple were suffering
under the great weight of uncertainty surrounding the
situation. Anderson, who had on different cccasions
described Aisance as "a worthless savage273, and as "a
great rascal"276, was happy te see him in a difficult

state. He wrote;

“_..let them flocat on their own bottems
which will only be for a short time' as
they are already getting rid of all they
can sell, they will be ground on poverty

and disappointment."277

This statement stands in stark contrast to a letter
forwarded to Superintendent Givens around the same time

which stated:

"fn compliance with your letter of the
24th, November, Ult., I enclocse a copy

and an extract of letter directing me to
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put the Indians in possession of the

Severn Saw Ni}l, and the rest of the property
at Coldwater and the Narrcocws, and it must

be in consequence of that surrender that

John Aisance finds himself authorized

to sell the Severn Saw Mills."278 '281 :

He doesn't express any of the venom or question the
ability of the Indians to conduct the disposal of their
property at Ccldwater when writing to government

officials.

-

While confusion reigned at Coldwater, the British
Colonial Office expressed its support for Bond Head's new
Indian policy. Lord Glenelg wrote to Qond Head assuring

him of the aﬁproval of the government for his;

", ..vigilant humanity by which your
conduct tcwards this helpless race of
men, the survivors of the ancient Lords
and possessors of this country could not
but be directed; and conscicus of the

incomparable superiority of your means ’
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of forming a correct juagement of how their
welfare could be most effectively consulted,
I have thought myself, not only at liberty,
but obliged, in aeferencé to your opinion
and to arrange for His Majesty's sanctions,
of the arrangements and compacts into

which you have entered."279

Glenelg alsc informed Bond Head that the British
Sovereign, King William IV, was especially interested in
the Indian Nations of Upper Canada. He tald Bond Head

that:

"His Majesty regards with peculiar
approbation the humane considerations
for their natural habits and feelings,
which appear to have directed your

negotiations with them."280

Glenelg added his own thoughts to the message:

“...we_must abandon the hope of imparting
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to the Indians the blessings of Christianity,
on the grounds that those blessing
necessarily more than counterbalance the
evils to which they have hithertc happily

associated."281

Glenelg believed that eventually the Indians could be
instructed more safely in western religion and economic
skills through the use of "properly qualified

teachers".282 73\

At the annual conference of the Wesleyan Methodist
Missionary Society in 1837, the Methodist Church
'formula?ed it's official response to the gerrnment's new
. Indian policy. In addition, they addréséed the question
of how the Methodist Clergy could directly benefit from
the funds derived from the sale of clergy reserve lands in
Upper Canada.283 At the end of the meeting the petition
was sent to Sir Francis Bonleead, signed by the Secretary
of the Church, Eggerton Ryerson, and President of the
Conference, William H. Harvard. The petition clearly
expressed and su:cin:_tly//a;\strang feeling of

dissatisfaction existing among the Indians in some of our

missions",&B#
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The petition then went on to state that the government

was

"Materia;ly retarding the progress of
their religious and civil improvements,
as well as diminishing the strong.
attachment to the British Crown, which
has characterized this portion of our

population."285

The petition also cataloged a long list of specific
complaints and problems dealing specifically with the lack

of work being completed on the reservation;

"The Indians at some of the stations

cannot be induced to persevere in the
cultiQation of thosevreserves and grants

on which they reside in consequence of
possessing no documents whereby the reserves
and grants can be secured tc them and

their children; our efforts to promote
civilization among them are in a great

degree paralyzed."aab
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This complaint abocut the lack of title deeds was a
- particular concern of the Tri-Council Chiefs and Councils
and had been raised a number of times in relation to

Coldwater. The listing of grievaﬁces continued:

*The Saugeen Indians have been induced

to surrender certain lands to the Crown

which in the opinion of Indians generally,
were not at the disposal of the personé

who surrendered them, not from the fact

that they were not the proprietors, but
likewise that a declaration of the Indians

in Council had been forwarded to the
Lieutenant Governor containing the deliberate
and unanimous decision of the Chiefs assembled
from different tribes, that no'pérsan should
have the authority to cede or surrender the
Saugeen Tract without the sanction of a
general council and the concurrence of the
heredity and acknowledged Chief; and the late
surrender having in their opinion, being made
without such sanction and concurrence, they
consider it void, and mainﬁain that the Chief
of the said territory is the rightful proprietor

thereof,"&B?
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If.is interesting that the Tri-Council suppcrted this
stand on the surrender of the Saugeen Tract. The fact
that they lent their support, along with ather Chiefs in
‘Upper Canada, illustrates that the Tri-Council Chiefs were
unaware at this time that precisely the same kind of
misrepresentaticon had been conducted with them in regard
to the Coldwater Treaty. If the Tri—Council Chiefs had
realized that the Coldwater Treaty was a survender df the
same nature, rather than a securing of their lands, they
would probably have concentrated their efforts on
protesting the Coldwater transaction rather than ignoring
it and protesting the Saugeen Treaty. The Methodist
Report continued with a detailing of exactly these types

¢f concerns:

"That the lands which have been.éranted

to certain bodies of Indians by His
Majesty's late representative in this
Province, and on which improvements have
been made, have since been granted to

other persons; and the Indians have been
called upon to relinquish their claim to
these lands,;notwithstanding the said
improvements had been made under the belief

that the lands were, or would be, secured
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to them and tﬁeir children. The Indians
have thereby been led to retire inte the
wilderness; have been deprived of the fruits
of their industry; their children have lost
benefit of the schools; and in some places
the system of religious, moral and civil
instruction in operation among them has

been seriocusly interrupted."288

This was precisely the circumstances that were
developing on the Coldwater-—Narrows Reservation. The
Methodist Report ended by proposing that the Church become

the guardian of Indian lands in the Province;

"I1f the representatives of thét society

in Canada could not be officially recognized
by the government as a trustee, ex_officio,
in all deeds of land granted in trust for

those Indians among whom our missionaries are

or may be employed."289

It may be that the kind df ‘trust' the Methodists were

proposing was s?milar to that exercised by the New England
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Company ameng the Rice Lake and Mud Lake Mississaugas, or
possibly the type of 'trust telatianship' that existed
between the Catholic Church and scme of the tribes in
Lower Canada. In any case, they did not get a very good

reception to the idea from government representatives.

Sir Francis Bond Head responded ta the Methodist

proposal himself, stating:

"The King will never consent to the inter-
vention of any powers between Himself and
the red aborigines of Americaj; and that His

Majesty would especially object to the principal

of committing cral affairs of the
Indians to th re of any Christian

denomination T e

The strong feelings of dissatisfaction, which .
you assure me exists among the Indians, should
warn you of the danger of the arrangement you
>propose; for such a feeling can insidiously

be imﬁlantéd in the minds of this virtuous
race against the acts of the representatives

of a Sovereign whose disinterested generosity
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to the Indians cannot be unknown to you.

How severely might it be made to fall on

any band of Christian ministers who, unmindful
of the admonitions of history, and regardless
of the strong feelings against ecclesiastical
domination which exists in this noble province
should be found connecting the temporal

with the spiritual management of their

flock?

1 feel confident, that among the enlightened
inhabitants of Upper Canada there exists

no body of men who will more heartily

join in these sentiments than fhe Wesleyan

Methodists."290

The ultimate effect of Bond Head's position vis a vis
the tribes represented a dramatic shift in the political
relations between the Crown and the tribes. Since the
turn of the century, the tribes in Upper Canada'hgd
undergone a major transformation. In about thirty—-five
vears they had gone from being relatively isoclated,
independent nations; through what was now an abandoned

assimilationist_policy, (which included the establishment
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of agricultural reservations such as Coldwafer); to a
position where a forced, isclated dependency on the
government was being proposed. There is no question that
Bond Head was untruthful when he stated in his official
correspondence, and in his response tc the Methodist
petition, that the government was dispassionate or
disinterested. There can be no doubt that Bond Head was
eager to acquire Indian lands at minimal cost to the
government for the purpose of political patronage,
settlement, and for producing revenues for the
administration of the province. All of this scheming was

carefully couched in humanitarian language.

Bond Head was always careful to justiff his new policy
by pointing cut the tremendous expense incurred teo the
province by such reservations as Coldwater. Yet when he
forwarded his annual report of 1837 to Lord Glenelg, it
contained information which ran ccmple@ely contrary to
those assertions. T.G. Anderson had stated in his notes

which were included with Bond Head's report:

"Until 1832 all the expenses at Coldwater
and the Narrows were defrayed by the

parliamentary grant; since that period,
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all the expenses except the annual presents,

have been paid from the land payments. The

whole expenses of the tribes narth of the
Penetanguishene are def%ayed by the parliamentary
grant as those tribes have no funds arising

from the sale of lands."291

Among other things, this statement clearly indicates
unfair treatment of the Chippewa Tri-Council. While other
First Nations were receiving monies from the government,
the Tri-Council Bands were paying for everything they
recéived themselves, including Indian Department
management and administration. In additi&n it shows that

the Tri-Council paid its own expenses after 1832.

When Peter Jones visited Coldwater in 1837 he reported

WWiss n
that "the fields are growing.up with weeds and bushes, and

the villages, are“quite broken up."292 Anderson reported
in the same year that, the traders to whom the Tri-Council
_had formerly been in debt, had put their "clutches on the
movable;" belonging to the Chippewa péople.E?S There is

evidence that some of the Tri-Council were still living on

the Coldwater Reservation during part of the year, but
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they had largely abandoned any attempts at maintaining the
agricultural eccocnomy of the reservation, and furthermore,

" that non-natives wére loi;ing a considerable amcunt of
Tri—Council property.a‘?:if> Presumably this property should

have been protected by the Indian Department who had a

trust responsibility to do so.

1837 marked the year in which third party interests in
Britain began to take notice of Bond Head's new policy
toward the tribes in Upper Canada, and in particular to
the Coldwater Reservation. In April of that year, a
letter was sent to the government questioning the closing

of the Coldwater—-Narrows settlement. This lgtter was

o™
.z

signed with eighty signatureé. Lord Glenelg responded to -
the letter by publishing Sir Francis Bond Head's report,
which he thought would provide the ratibﬁale for the new
policy and quiet any complaints. In fact quite the

opposite occurred.

The Aborigines Frotection Society (AFS) was a
humanitarian organization in Britain. They paid
particular attention to the rights of indigencus
populations within British coclonies during the early

nineteenth century. The APS took a keen interest in the
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indian Affairs of Upper Canada, even to the extent of
sending a group to investigate the relations between the
government and the Indian nations. The report they
eventually filed is interesting because of the thorough
and detailed comments they made about the tribes in Upper
Canada. The report began by citing two important historic
documents which recognized the foundation of Indian rights
in North America. The first document they cited was the
Instructiqns from King Charles 11 to the Colonial Office
in 1670. Those Instructions called for the protection of
indigencus nations from outside influences and from
British subjects, who were forbidden to trespass on Indian
puossessions. The second document cited was the Royal
‘Praclamation of 1763 which was intended to protect tribal
land rights and established the principles for
Indian~Crown political relations.éqs. The APS report
asserted that these rights had been reéaénized and
protected under the freaty of Utrecht. The report went on
to say that the 'Laws of Nations' were inclined to igncore
the guarantees established by these previcus
documents.296 In light of these accusations, Bond Head's
policy was labelled an example ofﬂpasitive injustice in
practicé[&?? The report concluded that the“questinn of
international rights“ was not treated with proper respect
by government authorities in Canada.298 The; also

condemned the British Government for not protecting the
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¢ribe's rights under the terms of Crown promises made in

1670 and 17463.

The AFS attacked Bond Head's Indian policy directly by
pointing to the covering letter of his 1837 Report in
which he stated that the value of Indian land vastly
cutweighed the cost of acquiring them from the
indians.299 They alsc quoted ancther section of the
letter in which Bond Head suggested to Lord Glenelg that
some parties might have difficulty understanding or
appreciating the advantages thét would acrue to the tribes
"after the acquisition of those lands,"...because it was of

" guch benefit to us..."300

The APS met with Lord Glenelg on the question of
British Indian poclicy in Upper Canada after completing
their investigation. The AFS delegates who met with Lord
Glenelg, pointed cut three important erreors in Bond Head's

new policy. They were:

"First, that the tribes had agreed to
move cut of their traditiconal territories

voluntarily;
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Second, that Manitoulin Island was a good

location for agriculture; and

Third, that the tribes ﬁeeded to be protected

from the abuses of settlers."301

The AFS firmly asserted that none of these things were
true. In their report to Glenelqg, they praovided a
sucecinct overview of the history of Crown. relaticns with

the tribes:

w...the Committee beg to submit to your
Loerdships recollection, that the whole of
those vast tracts which now censtitute our
ich and valuable North American posessions,
were once the undisputed property of free

and indépendent tribes of Indians; a large
portion of that territory has been absoclutely
taken %rom them, and the remainder has been
acquired by purchase or concession, on terms
of more than questioﬁable character. Many of
the calamities of modern colenization have
fallen heavily on the red tribes of North

Aamericas' resistance to unjust invasion,
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unprovoked hestilities, and cutvages, created
endless retaliations—the causes of those
innumerablé wars. Perfidious alliances, and
designing treaties, havé ultimately dispossesed
the aborigines of their territery, the once
numerous and contented tribes of Indians,

the rightful owners of the seil of Canada

are quickly disappearing..by the sure

progress of extermination. The white

mans intercourse has demoralized them,

his traffic has defrauded them, his alliances
have betrayed them, his wars have destroayed

them."302

The AFS condemned the abuses that the government of
Canada had continuocusly and callously wrought against
native pecple and scught the reaction of Indian leaders in

~Upper Canada:

"Although perfectly sensible of the
fatal change in their affairs cccasioned
by the encroachments of.the whites, they
have been exemplary for their unshaken

fidelity to the British Government."303
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The AFS acknowledged aﬁd asserted that the annual
presents and annuities payable to the tribes, were
payments for services rendered in past wars and guarantees
for future services in the event of war, and not as gifts
as suggested by government agents.304 They were never
able to reverse the trend of thought regarding the annual

presents and eventually they ceased altcgether.

Finally, the AFS made some recommendations to improve
the state of affairs in Upper Canada. First, they
recommended that the remcval pelicy be abandoned and that
, all tribal lands remaining unscld be clearly marked cut
and reserved for the exclusive use of the tribes.305 They
alsc recommended changes to the formal dealings of the
governmment with the tribes. Their main recommendation in
this instance was that a new 'Under Secretary of State for
Indian Relations' be established.306 They further
recemmended that Indian leaders should be trained to
better understand Eritish Law and thereby be in a better
position to protect their pecple and their lands. This
training, could be provided through the funds from the

. sale of surrendered Indian lands.307:

"Their laws and usages should be carefully
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collected; and cbserved in our coutts.“BOBI

They also recommended that the citizens of indigenous
nations be provided with direct. appeal toc the 'Frivy
Council' when necessary. The AFS alsp clearly recognized

the sovereignty and independence of the tribes.

With regard te the Indian land question, the AFS
identified the tremendcus difference between the value
placed on land by the government when the treaties were
signed, and the amount of money paid cut to the tribes for
surrendering those same lands. They peocinted cut that
there was evén a much higher value placed on thoese lands
by the government when re-selling it to settlers. They
suggested that this disparity resulted.iﬁ a tremendous
profit for the Government of Upper Canada, which in their
estimation placed Britain and Canada in the debt of the
indigenous nations. They further suggested that in order
tc improve the conditions of the tribes, the sizable
revenues derived from the resale of Indian lands should be

made available to the First Nations.

This report alsc addressed the failure and abandonment
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of the Coldwater—Narrows Reservation, and the subsequent
éttempt te move the Chippewa Tri-Council to Manitoulin

Island:

"Never perhaps, was the simple and un-
suspecting confidence of the Indians more
clearly exhibited, and seldom has that
confidence been more abused, than in the

late exchange of 3,000,000 acres of the
richest land in Upper Canada for twenty—three
thousand barren and unprcductive islands,
remote from the seat of civilization and
unfit for the residence of Eurcpeans. We
cbject then to the Treaty on the ground

of its injustice, because we regard it as
taking unfair advantage of the ignorance and
simplicity of those who have unhappily been
led to give it their assent...it is surely
unreasonable tc expect that men accustomed
and attached to a roving, unsettled life
should consent to abandon their wandering
habits and engage in agricultural pursuits
when experignce has st frequently taught them
that the cultivation of the soil will, in

their case, prove only a preparatory step
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te its seizure by Eurcpeans. We regard the
partial success, which in spite of these
discoqraging circumstances, has already
attended the efforts of the missionary
societies as affording ample evidence that
under a wise and enlightened policy the
complete civilization of the Indians may

at no distant period be reasonably

expected..."309

The APS were specifically referring to the Saugeen,
Manitoulin and Coldwater Treaties in their comments, and
ac:ﬁ%ately reflected the sentiments of the Tri-Council and
other indigencus nations regarding the frustration of
clearing land and taking up agricultural pursuits, only to

find their lands more attractive to seftiers, and

therefore more likely to be taken from them.

The letter and report to Lord Glenelg continued:

»,..the Lieutenant Governor's vindication
of his policy on this cccassion seems to

rest upon the supposition that the fate of
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the Indians is sealed, that their speedy
extermination is inevitable, and that the
continuance of their interccocurse with

Eurcpeans can only facilitate their extinction.
We need hardly remind your Lordship that in
almost every instance where the territory

«f the aborigines has been invaded by the
Eurcpean settlers, the aggression has been
justified on precisely similar grounds to

these."310

The layalty:ta the Crown the Indian Nations honoured
under the terms of their old 'peace and friendship'
treaties, could nct have been more pointedly expressed,
than when the tribes expressed their willingness to stand
with the Crocwn in defence of the colonQ éf Upper Canada
against the uprising in 1837 by dissatisfied reformers,
directly in the face of the open and devastating betrayal
that Bond Head had perpetrated against them just the year
before.311 Even as the Chiefs expressed their loyalty in
the 1837 uprising, they made known their dissatisfaction

with EBond Head's policy.

In 1838, it was reported that the remcval of the
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Chippewa from the Coldwater Reservation was imminent.312
Many of the Chippewa Tri-Council pecple had alread9 moved
off the reservati;n. Some of the Aisance Band had moved
to Beauscleil Island in Georgian'Bay and were hunting and
'fishing in traditinnal Tri-Council territories and islands
although a significant portion of the band still remained
at Coldwater. Chief Snake's Band had moved back tc Snake
Island in Lake Simcoe and were attempting to resurrect the
agricultural fafms they had established nearly a decade
before; othefs had moved to the Saugeen Tract and to
Mapitoulin Island. Yellowhead's Band ‘was forced to
purchase land for themselves at the present site of Rama
at a cost of twelve shillings—six pence an acre.313
Yellswhead purchased the 14600 acres of land east of the
Narrows on Lake Couchiching for their new reservation.
These lands were paid for from the trust funds of the
Chippewa Tri-Council. It was repartedltﬁat Yellowhead's
Band "applied themselves diligently" at Rama, and within a
short period had nearly 300 acres of land in cultivation,
had constructed twenty houses, four barns, and a school
house described as "commodious".314 The lands in Rama
Township had been made readily available to Yellowhead's
Band because the settlers who had moved into the area
three years earlier had abandoned them and moved to other
lands. The Surveycr General for Upper Cagada, Charles

Rankin, reported that;
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“They had met with such sericous difficulties
from being separated by lands in the midst
of their settlements cwned by speculators
whe had no intention of'settling them, that

they had not made the necessary roads."315

Since this land lay just outside of the former Cocldwater
Reservation, and it was only speculators that were holding
large parcels of land in the area of Rama, it raises
questions about the actual need toc take a surrender of the
Coldwater Reservation to cbtain lands for white settlement
in the first place. Secondly, the land at Rama had
originally been Chippewa territory to begin with and
therefore should have simply been reverted to Chippewa
title rather than insisting that they pay for it. The
government had unwisely allowed speculétars tc hold large
parcels of the Rama lands when additional farm lands were
needed for white settlement. This kind of land
speculation frequently operated at the expense éf the
tribes, and in this case against the Tri-Council, who were
forced off their reservation so that their lands could be
made available for settlers. It is interesting that this
zind of policy was not develcped for land speculators, to
force them to give up lands they were helding, so they’

could be made ayailable to settlers.
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In 1838, an interesting épisade involving Yellowhead
recorded. He had wampum belts prepared which depicted
Christ had been crucified and what the significance
in Christian theology, and had them sent throughout
Upper Great Lakes to the tribes living on the Canadian

American sides of the border. Reportedly, the belts

. told the story of how Christ's death and resurrection had

promised peace on earth and goodwill toward men.

Apparently, the impact of these wampum belts was "beyond

all

calculation".316 They promoted a considerable surge

of attraction to Christianity by native pecple living

around the Great Lakes. This move was an indication of

Yellowhead's determinétion to provide his band and other

native pecple with the means to understand and adapt

themselves to éurvival in a settler dominated scciety.

As late as 1839, members of the Chippewa Tri-Council

continued to reside on the Coldwater Reservation, the

Reverend Stinson made the following report on their state

of affairs:

"At the commencement of the year, the Indians
at both stations were in an unsettled, dis-

satisfigd state owing to their having been
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deprived of their property, and no new lands
granted to them. At Coldwater all at present
is uncertainty énd though on Lake Simcoe a
location has been allowed them, and a village
commencéd, some things have been done so
contrary to their wishes, that much
dissatisfaction remains, they have been
necessarily much from home and consequently
deprived of the pastoral supervi;ion of those
pléced cver them; and their absence has been
attended with many temptations, inconveniences,
and losses, having few at home, the meetings
have been small, the schcol badly attended
and classes not regularly met. Scarcely
anything under these circumstances has
effected us more than the unavoidable: injury
sustained by the schocl, notwithstanding the
ceaseless sclicitude and excertions of their
teacher. The Coldwater tribe has been wholly
without a school; but we earnestly hope that
such will not be their deplorable loct another
year. Under these circumstances it will
excite no surprise that some of the Indians
have}yielded to sin and that others have
continued to serve God under great cpposition

and diq:auragement; but the generality of
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our members have been steadfast and still show
that Indian improvement and piety are nct a
chimera. Nevertheless, we cannot conceal the
fact that the protraction of the time for
alloting land to the Coldwater natives is so
disheartening and painful to them that their

piety is greatly endangered."317

The Sisxteenth Annual Report of the Methodist Annual
Missionary Scciety alsc commented on the state of the
Tri-Council and the Coldwater—Narrows Reservation after

the 1836 Treaty:

"Lake Simcoe and Coldwater Mission: This
mission includes three tribes'of Indians,
cne on Snake Island near the west end of
Lake Simcoe, the cother in 'Rama’ near the
‘Narrows' on the northwest side of the lake,
the third at ‘Coldwater’ not far from
Fenetanguishene, a Bay on the scutheast
shore of Lake Huron. The work of conversion
among these Indians commenced around 1827.
In no instance has the inconvenience arising

from the want of titles te property been
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more sensibly felt, and the misapplication
of Indian funds been more cbvicus than within

the bounds of this mission."318

The Mississauga Missionary, John Sunday, who travelled
to the area in 1839, reported that the Beauscleil Band was
"wandering about from one island to ancther".319 Even
three. years after the treaty, the settlement had still not
been completely dissolved and members of the Tri-Council
continued to reside there, those who had moved were still
not settled permanently intc new settlements, and many of
the people were still discriented and confused about what

their future was to hold.

In 1840, the Methcdist Missionary, Sylvestor Hurlburt,
decribed the on-going state of affairs among the

Tri-Council:

"It might of course be expected that sc
flagrant an act of injustice, no matter
who may have been thg perpetrators of so
foul and act, would operate unfavourable;

especiqlly as the Indians had always placed
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implicit confidence in the honesty and
integrity, and benevclent designs of the
government; but after they had laboured on
these lands under great.disadvantage for
some years, and then to. be forced tco
surrender them, could not but have an
unfavourable effect. To see white men, who
are strangers to the country, come into
possession of their houses and lands, without,
as yet, their getting any remuneration, and
themselves cbliged toc seek a habitation
elsewhere, must cause feeling, deep
feeling, and though a small portion of

land has been granted in another place,

but as they have nc title for it, dis-
satisfaction is still felt and fears are
entertained that the same act of injustice
may be repeated whenever the cupidity of
white men may lead them to covet their

present leccation."320

It is clear from this description that the Tri-Council
held the trust relaticnship between the Crown and their
Nation at great value, and that they felt a sense of

betrayal. The government had not only ignered its trust
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responsibility, but had in fact contributed to the
undermining of the;r very existence on the

" Coldwater—-Narrows Reservation.

By way of example of what settlers had tc pay for land
on the Coldwater Reservation, in 1840 three houses
constructed by the Tri-Council were sold for £50. In
another instance, a half acre of cleared and cultivated
land was sold for £0-07-10.321 Yet at the same time as
the'government was charging only seven shillings for
cleared, cultivated lands on the Coldwater Reservation,
they were forcing Yéllowhead's Band to pay twelve
shillings, six pence for lands that had not only once
belonged to them, but that no one else wanted because of a

lack of road access.

As a result of various complaints to the government
from organizations such as the AFS about the new
directions in Indian pelicy, and the specific problems the
policy was causing for different tribes such as the
Chippewa, the government éstablished a Commission. The
Bagot Commission, established in 1840 was mandated to
investigate Indian Affairs in British North America. It

would seem that the lobby and public relations work of
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the Abocrigines Protection Scvciety had been very

instrumental in fercing this investigation. It also

appears that while on the surface, the Commission was to

investigate the problems in Indian country, the underlying

intention was to Jjustify government policy and government

action. The Commission gtated:

"As these transactions have been made the
sub ject of reproach to tﬁe government, and
a ground for subsequent claims on behalf
of the Indians, it may be proper here

to offer a few remarks on the subject.

It has beeﬁ alleged that these agree-
ments were unjust in dispossessing the
natives of their ancient territories,

and extortionate as réndering.a.very
inadequate compensation for the land

surrendered.

1f however, the government had not made
arrangements for the voluntary surrender
of the lands, the white sattlers would

gradually have taken possassion of‘thém
without offering any compensation wﬁat-

soever; it would, at that time, have been
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as impossible to resist the nat&ral laws
of society, and to guard the Indian
tefritory against the encrocachments of

the whites, as it would have been impolitic
to have attempted to check the tide of
immigration. The government, therefore,
adopted the most humane and the m;st just
course in inducing the Indians, by offers
of compensation, to remove quietly to more
distant hunting grounds or to confine
themselves within more limited reserves
instead of leaving them and the white
settlers exposed to the horrors of a

protracted struggle for ownership."322

The above explanation of government acfidns by the Bagot
Commission points directly to the government's breach of
trust responsibility toward the tribes. To even suggest
that taking huge surrenders of Indian land at minimal
compensation was tb.pratect the tribes from the
encroachment and theft of their lands by white settlers,
was a direct repudiation of the government's trust
responsibility to protect those Indian lands in the first
place. There was also no commitment in this explanation

to provide economic advancement for the tribes.
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In addition to that, it must be noted that the tide of
immigration referred to by the Bagot Commission was
induced by Canada. It must also be noted that the
government required those Indian lands for the purpcse of
political patronage, as income for the colonial
administration through the re-sale of lands, and through
the exploitation of natural resources. The Bagot
. Commission provided a further explanation for why
acknowledged, inadequate compensation was paid for Indian
land. They argued that the very nature of Indian culture
prevented any appreciation for the true value of land and
therefore less than market value payments were considered
legitimate.323 It would be very difficult to argue this
regarding the Tri-Council bands, in particular for
Yellewhead's Band, who had been forced to purchase reserve
lands for thgmselves at an exorbitant rate; lands as
stated before that had been their.tradifional hunting
territories only a few years earlier. It can be stated
unequiveocally thét the development and administration of
Upper Canada were fingﬁced by profits from the re—-sale of

Indian lands.324%

The Methodist Missionary Report for 1840-1841 provided
an analysis of the situation at the Coldwater—Narrows

Reservations
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"The tempcral condition of the ‘Coldwater’
Indians is everything but prosperous. This
has been cccasicned by the policy of Sir..
Francis Bond Head. Largé sums of their money
have been expended in erecting buildings and
clearing land; probably not less than thirty
dwelling houses, besides a grist and saw mill.
All the dwelling houses, with the exception of
three or four occupied by white families, are
now in a dilapidated state. The mill, with the
chapel and two large frame dwelling houses,
have been_rented by a white man for a

trifling sum. A part of them are staying

on a desclate point about ten miles northeast
of Penetaﬁguishene. They héve a few log houses,
erected with their own hands, at their own
expense. A part of them remer& to the
Township of Sunnidale when their settlement
was broken upj; but they have nc land of their
cwn. They have cleared a few acres on the
banks of the Nottawasaga where they plant a
little corn and potatoes; but they depend
principally on the chase for subsistance.

They have had no scheol among them for some
vears past. Our society has never had a

school fnr the Coldwater Indians. The school,
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when they had one, was supported by the

government or cut_of Indian funds. of
course, their children are now growing up

in ignorance."323

Captain Anderson was called to provide testimony to
the Bagot Commission regarding the management of
Tri-Council revenues at the Coldwater-—Narrows
Reservation.326 He reported that after his first two
years as Superintendent at Coldwater, that the Chippewa
had no trust funds. Partly because their land payments
had been made in the form of goods rather than cash. He
testified that he had successfully :onvincea the
Lieutenant Governor to change the annuity payments to
cash. Nevertheless, Anderson had retained complete
contral over the management of those fuﬁdé against the
wishes of the Tri-Council Chiefs who wanted toc manage
their own affairs. Anderson stated that he consulted with
the Chiefs regarding the expenditure of their funds, and
that money had been spent on capital projects such as the
construction of a grist mill at Coldwater, which upon
completion had been rented to a white man for the sum of

4100 per annum. He further stated that he had alsc used

Tri-Council funds to pur:halc'oxen. harnesses, ploughs,

and cther kinds of farm implements, and that in 1835 the
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Tri-Council still had-1100-0-0 remaining in their trust

accounts. He testified that at the request of the Chiefs,
some of that money had been used to purchase a twenfy acre
site on the Severn River, where a double saw mill had been

erected.327 '?)', !

In spite of the government's stated intentions for the
Indians in Upper Canada, the Methodist Missionary Society
noted in its annual report for 1841-1842 that the state of

affairs at the Lake Simcoe mission was far from positive:

"This mission, comprised of twe Indian
settlements, Rama and Ccldwater, is noted

in the Christian Buardian with the following
views;...the Committee are not‘Aware that
any Indians have been mcre disturbed in mind
and circumstances by the manner in which
their lands have been taken from them than
these have. Their former houses and farams
lie waste and of course the money of the
Indians expended on them; and though those
at Rama have had land alloted to them; the
cthers at Waubahshene are literally living

on a rqck where they have looked long and
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wistfully and as yet to be disappeointed for
news that land has been allotted to them

alsoc."328

The missionary report went on to describe the dire
circumstances of the Chippewa who had so recently and
successfully cleared and farmed the Coldwater—-Narrows
Reservation, and had been as successfully removed and
dispossesed from the settlement when the government
decided it needed the reservation lands for other
purposes, the main one of which entailed making the lands

available for the use of white settlers:

"Little more can be said about the
conditions of the Coldwater Indians
other than the fact that there has been
little improvement. The buildings
erected at Coldwater by this time have
fallen into decay, and the Indians have
all been removed. Some of the houses
built out of Indian funds have been
sold for a small part of what it cost
toc build them, the funds supposedly

going ipto the Indian account." 329
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The Missionary.Annual Report alsc described the sale of
lands and houses on the reserve, pointing ocut the man who
had purchased three Chippewa houses at a cost of £50 had
stated that, "...he could not erect buildings equally
valuable to him for £100..."330 As to Yellaowhead's Band
who had removed toc Rama, they still held no title to their
small parcels of land; "...on which account they
entertainéd strong fears that they may at no distant

period be driven from it also."331

Bond Head held a very prejudiced view regarding the
granting of title deeds for .land to Indian nations. He
did mot even feel they had the capability to survive as a

distinct people. He stated:

"We have only to bear patiently with
them for a short time, and with few
exceptions, principally half-castes,
their unhappy race, beyond cur powers

of redemption, will be extinct.”"332

He dismissed as ridiculous the notion that Indians had

even requested title deeds to their lands:
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"The Methodist Missionaries might Just
as well declare that when wild beasts
roar at each other it is to complain
of the want among them of marriage
licences, for animals understand these
documents, just as well as Indians

understand title deeds."333 gd‘i

In 1842, the Chippewa Tri-Council wrote to Sir Charles
Bagot, Governor General of British North America,

complaining about the Coldwater Treaty. They wrote:

"o wish to state to your Excellency,

that when Sir Francis Bond Head insisted

on our selling this land, and fﬁe bargain
he had previodsly drawn out for us to

sign, we were not made sensible of the

full purport so that we knew not the nature

of the bargain."334

The Treaty was signéd after Bond Head had come to the
Coldwater Reservation and discussed a proposition with the

Chiefs. After discussing the proposal among themselves,'
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the Tri-Council Chiefs had travelled to Torontc to, 'beg’
Bornd Head to carry his plan into effect. Upon signing the

treaty, Yellowhead is reported to have said:

"Father, our children and our children's
children will pray to the Great Spirit to
bless yocur name for what you have done for

us!"335

By 1842, the Chiefs had come to realize that the proposal
Bond Head had made to them in 1836 was significantly
different from the document they had put their mark's on
in Torontc. They made a protest to the Lieutenant
Governor's superiors, stating that a specific value should
have been placed on the Colduwater lands;‘and that they
should receive full interest payments from all sales as
aqnuities. They alsc complained that #s of 1842, they had

not received any money from any source.336

Not only were the Chiefs not receiving any money from
the sale of lands and property at the Coldwater
Reservation, their trust accounts continued to be debited

for improvements on the reservation, and in someé cases o©on
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surrounding lands. An Order-in-Council passed January 21,

1842, authorized the spending of Tri-Council funds;

"To improve the road between Coldwater

and the Narrows on Lake Simcoe, a sum of
£68-16-11 (approximately $335.00) was
forwarded by the Commissioner of Crown
Lands tc the Indian Department. This was

in addition to a previous sum of €300
($1,500.00) which had already been forwarded
to Chief Superintendent Jarvis. This

amount was to be charged to 'Indian Funds'
arising from the sale of lands on the

Portage Reoad."337

Chief Superintendant Jérvis was investigated regarding
his management of Indian funds, and the depositing of
Indian funds into his personal account. When questioned
about this practice, he defended himself by stating that
it was easier toc write a personal cheque rather than sort
through the chaos of the Indian accounts. When he
described the chactic state of the trust accounts and the
boock-keeping practices of the Indian Department throughout

that period of t}me, he noted that a separate account was
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necessary to facilitate payment of office expenses:

", ..the inconvenience arising from the
manner of keeping the Indian accounts in
several offices was felt by me on first

coming into office."338

He stated that he paid the salaries and expenses of
’ individuals working on Indian lands out of the revenues
from Indian funds. However, "...according to the system
then in use, such funds were under the administration of
theLCommissioner of Crown Lands and Jarvis should have
applied to that office to pay for the expenses of his

department."339 His report went on to say that:

The appropriation for the service of

the Indian Department in Upper Canada

is far too limited for carrying out the
laudable and benevclent intenticns of

Her Majesty's Government, vis., for
gathering together the remnants of this
once numercus race of people and civilizing

and chfistianizing them.
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The sums, debited by me for ‘clerks’
salaries toc the Indian accounts have
been charged upon the principle that
the Indians were, in juétice, liable to
a share of the office expenditure,
proporticnal to the services rendered

to them based upon receipt of their funds.

...this I did on Mr. Steers leaving the
office, and the general Indian fund being
free of any charges upon it, I thought
the sum might be justly charged against

that fund."340

In plain words, Jarvis had no right, or authority to make
these charges in the first place, not fo mention the
additional complaint of mismanagement and misappropriation
of Ipdian money. What this all meant is that the
Tri-Council lands were surrendered, and in the case cof the
Coldwater Treaty, where only one-third of the principle
was to be deposited into their trust accauﬁts in the first
place, charges for services, land improvements,
administration, even settlers needs, were charged aéainst
the proceeds from the sale of lands from the

Coldwater—Narroqs Reservation. Even if the land had been
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‘sold in the best interests of the Tri-Council, which is
doubtful on the evidence, it was virtually impossible for
" the Chippewa to ever realize a fair return for the

surrender of their reservation.

Jarvis was alsc questioned about the disposal of
Chippewa lands, and charges against Chippewa accounts for
which he had produced no records. A primary example of
his mismanagement of Chippewa funds involved a number of
laﬁd survey expenses. In 1835, Surveyor Mahlon Burwell
claimed ©105-16-0 for 'six months work for which he
presumably was paid in full. In 1841, Jarvis charged the.
sum 5f“t192—5—0 to the Chippeﬁa accounts to cover the
surveyors work and for advertising the sale of Indian
lands. When asked to testify at the investigation of

Jarvis, Burwell stated:

“"...1 did more business in the summer

of 1835 at £0-11-6 a day than can be done
in ten years the way the Indian business
is. going now. Truly, the Indians have

a good righé to be dissatigfied, for it
really appears as though schemes were

devised for the actual purpose of findiing
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ways and means to expend the Indian's

money . "341

Clearly Jarvis had been overcharging Tri-Council trust
accounts for work done on the reservation. The Chippewa
must have expressed anger regarding the loss of funds from
their accounts, which would explain why the Tri-Council
Chiefs insisted time and time again that they wanted to

have management over their own affairs.

By 1843, Chief Snake's Band of 109 individuals, had
recovered their settlement on Snake Island and were
becoming reasonably productive. They had 12 houses, 2
barns, a school house and 150 acres of land under
cultivation. The Methodist missionary ét.the Snake Island
mission reported that they were "strictly moral in their
character", and that they were "decidedly pious", and "many
of them for consistency of character, would not suffer by

comparison with white Christians of any denomination".342

'On the other hand, the 232 members of the Aisance Band
who had resettled on Beausoleil Island were not doing as

well.343 Beauscleil Island was very rocky and did not
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provide a good envifcnment for agriculture. Eventually,
the lack of farmlands on that island led to a move by the
-band to Christian Island. Prior to this move, they had
planted crops on Christian Island.and on the northern side
of the Penetanguishene Peninsula and travelled back and

forth to tend ‘them.344

1t does not appear that as many members of the Chippewa
Tri-Council moved to Manitoulin Island as Bond Head and
Anderson had hoped. This was primarily due to ties to
their traditional hunting territories which had not been
surrgnderéd in the Muskoka area, and to their committment
to remain agriculturally based. They knew that Manitoulin
was not we11>suited to agriculture because when the move
was first proposed they had taken a trip up to see where
the new settlement would be.345 Thereféré, in spite of the
incompetence of Indian Department personnel, the constant
fighting between religious denominations, the rivalry of
different chiefs, the poor management of their trust funds,
the commutation of their annual presents, and the shortage
of financing from the department or other outside agencies,
all of which contributed to the unsettled atmosphere and
eventual demise of the'Coldwater—Narrows settlement, the
Tri-Council were persistent in their efforts to resume a

settled, agricultural life elsewhere within their own
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traditiocnal territory.

It is noteworthy that during this time pericd the
Canada Company, a settlement corporation chartered in 1823
by the British parliament to provide settlement lands for
immigrants, was demanding an ever increasing price for
lands sold within the province.346 In 1841, the average
selling price of unimproved (or Indian lands) ranged from
12 to 15 shillings per acre.347 By 1843, when the Canada
Company contract expired, after paying for lands received
from the government; lands the government had taken from
indian naticns at a minimal price; the compény earned in
excess of L443,591-0-0.(348) This, over the tenure of the
Canada Company Corporation, amocunted to an annual profit of

L2S,000-0~-0 on the resale of Indian lands.349

In 1844, the Chief at Snake Island sent a letter to
Governor Metcalfe describing their experience with the

Coldwater—-Narrows Reservationg

"We commenced clearing our land on this
jsland a number of years ago assisted by

the missionary society who built us a
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school house and dwelling house for our
teacher, and assisted us in varicus ways.

We remained here until requested by our
Father, Sir John Colborne. We then moved
from this island to the Township of Orillia

on land selected by pur Father, the Governor.
After clearing land in that place and living
there a number of years, Sir Francis Bond

Head came to this province to be cur Father,
we socon found cut to our sorrow, he was noet so
good a man as our Father, Sir John Colborne,
who always kept his ears cpen to the wants

of his red children. Our Father, Sir F.B.
Head, scon turned us out of doors from our
beloved homes. Again we had to shift for
curselves. We wandered about for socme time
and after an absence of about ten years we
again erected our wigwams on this island, and
when we lcoked at our land which we had laboured
hard to clear, grown up with briars, and would
require more labour to clear than when it was
in wood, our hearts felt very sick. We have
very poor encouragement to work unless our
lands are secured to us, for we think what

has once been might again be. A Governor

l1ike Sir F.B. Head may come and again we may
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be driven from our homes, ﬁur labour lost and

our annuity money wasted. These, our Father,

are some of the reasons why we deo not raise
sufficient crops to supﬁort our families. Father,
we are informed through our Superintendent,

that you disapprove of our receiving provisions
on our annuity pay. That in future it will be
altered for the more useful purposes of education

and general improvement of our condition..."330

The following year it was reported that there were only
fifty acres under production on Snake Islandj; this is
interesting because the year before the missionaries
stationed there had reported that the Snake Island people
had 150 acres under production. The report alsc noted that
during the fall and winter months the Snéke Island Band was
moving to winter hunting grounds south of Holland

l.anding.351

In the same year, Rama was reported to be doing rather
poorly. They had an Anglican minister and a Methodist
minister stationed there.352 Yellowhead sided with the
Anglicans while some other Chiefs sided with the

Methodists. This rivalry came to a head when one of the
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éhiefs, Big Shilling, told the government that Yellowhead
had been denounced as the Head Chief of the band in favour
of Nanigishkung.353 Yeliowhead in turn, asked for
Anderson's help in securing his leadership and requested
that the government denounce Nanigishking and his Methodist
followers.354 Anderéon advised Yellowhead that he should
attempt to encourage Snake and Risance to move their bands
to one central village (at Rama).355 This must have seemed
a strange request to the Chiefs after the recent disbanding
of the Colanter Reservation at the government's own

initiative.

'In 1845 there was another report tabled on the affairs
of Indians in Canada which shed more light on the problems
encoqntered on the Coldwater—-Narrows Reservation, and in
particular, the problem of settlers squatfing on Indian
lands and stealing lands and fndian property. The report

contained the following statement:

"...from information which 1 have received
1 am persuaded that a great many (settlers,
squatters, etc.) have been induced by

persons in the employment of government to

settle upon Indian lands, and have held out
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to them that prospect that at no distant
day, the lands thus acquired would be
confirmed by patent under the Great Seal of
the Province. The evil has now reached to
such "an extent that unless some prompt and
energetic measures are adopted and enforced
by the government, the Indians must soon be
debrived of the best portions of their

inheritance..."3356

In 1846 the government attempted to remove the
Yellowhead and Snake bands of the Tri-Council, the
Mississaugas of Scugog and the Mississaugas of Mud Lake to
one reservation at Owen Sound.357 This action was resisted
by all four bandgfl In the same year Chief Snake requested
of Captain Anderson that his band be pfovided with two
double sleighs, two double harnesses and two single
harmesses to facilitate the harvest of hay on Snake
Island.358 Presumably, Chief Snake thought these
implements could be salvaged from Tri-Council prapertylleft
at the Coldwater-—Narrows Reservation. Iin addition, their
annual presents ceased to contain guns and ammunition as
the governmeﬁt attempted to disuade the bands from
traVellingqto their fall and winter traditional hunting
241
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Old Chief Jchn Aisance died in 1847 and was replaced by
young John Aisance as Chief of the Beauscleil Band.359
Whether the new John Aisance was a son or a nephew is not
known. In 1849, the Aisance Band made their final
relocation to Christian Island from Beauscleil Island. In
the following year, the Crane and York families of Snake
Island requested permission toc move to Owen Sound, claiming
that there was no land remaining on Snake Island that was
good for agriculture.360 The movement of people Trom the
Snake Island Band continued as the Millar family left to
move to Saugeen; in 1850, the Elliott family also left
Snake Island to move toc Saugeen, and in 1855, the Goose
family moved from Snake Island to Scugeg island.361 The
population of the Snake Island Band slowly decreased during
this time pericd; with 144 individuals registered in 1847;

142 in 1848, and 132 in 1949.368')"1'7)

Anderson visited Snake Island in 1852 and informed the
band that 1852 would be the last year they would receive
annual presents.363 He cunningly suggested that if they
had problems with their settlement at Snake Island, they
should remocve themselves to Manitoulin Island.364 In his
report to the Indian»Department a couple of years later he

commented on the use of Tri-Council annuity and trust

funds:
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“,..it was, in some cases at least, originally

agreed that the annuities should be paid to

the Indians in goods, and this has been done

for several years. I refer particularly to

the Chippewas of Lakes Huron and Simcoe (I

believe all Indians to be alike improvident)...

and it is

more than probable that had their

foolish whines not been listened to, but a

strict discipline kept over them, they would

be ten-fold better off than they are now."365

/v

This statement by Anderson flies iﬁ the face of evidence

produced a decade earlier regarding the expenditures and

management of Tri-Council revenues, where it was clearly

demonstrated there
of funds at a time
control over their
historical record,
their.money should
Anderson or anyone
Tri-Council Chiefs

General of British

was a tremendqus waste and mismanagement
when the Chiefs weré attempting to exert
own resocurces. Chiefs, who from the
appeared to have a better idea of how
have been managed and spent, than

else in the department. The Chippewa
had sent a petition to the Governor

North America requesting information on

their treaties, annuities, and land fund accounts. They

made specific reference to some very important

circumstances apd promises. They pointed to the clause
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added to treaties in 1822 limiting the number of people
able to collect on treaty agreements. 1In 1822.the
government had instituted a policy which had the effect of
capping the number of pecple included or designated to
receive the benefits of treaty annuities. They tocok the
total number of people present in the community on the day
the treaty was signed, and deducted anyone who died aftgr
that date but did not add anyone born past that date. It
is unlikely that this clause was explained to Indians who
signed treaties after the policy was established. In the

petition the Tri-Council noted:

"When we first received payments for
‘our lands, our numbers where much
greater than what they are mnow and we
wish to ask what is become of fhéir

share who have died."366 <7 ;

-

They alsc inquired about statements made regarding the
lands on which they lived and their ownership of the

resources from those lands:

"We wigh-to ask what the Government
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intended when they purchased our lands
by saying they only wanted the ground
as far as the plough went, and all under

that shall be yours."367 51}

This statement presents substantiation for a
Tri—Council claim to mineral rights within Chippewa
territory. This type of promise would likely have been
made during the negotiation process preceding the actual
signing of the treaty in order to get the Chiefs and Head
Men to sign the document. Of equal significance, they alsco
noted in the petition that Colonel Claus and after him,
Coldnel Givens had assured them that in spite of their land

been surveyed they still owned it:

"We will never ask that land from you...
if you like you might take up all the
posts along the shore and throw them
inte the water and it would not be a bit

of harm for the land is yours..."368 37\

Chiefs Aisance and Yellowhead proposed to the

department in 1856, that all three bands of the'Tri—Counéil
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move to Rama, provided that the boundaries of the reserve
could be expanded and government resourcing be supplied to
facilitate the developmeﬁt of an agricultural settlement
like that of the Caldwater-Narrdws'Reservation.369 They
were making an attempt to duplicate the accomplishments
achieved at Coldwater in a new location. This request was
never acted on and the three bands remained in tﬁeir

separate locaticons.

The year 1856 alsc saw another Treafy signed between
the Chippewa Tri-Council and the Crown involving their
jslands in Gecrgian Bay. The Chiefs had complained thét
theif Indian Agent, T.B. Anderson, had been selling islands
belonging to the Tri-Council for his own profit, and
without their knowledge or consent. The reaction they
received from the government was a proposal to enter inte a
treaty which would provide for government protection of
their islands in Georgian Bay, socuth of Moose Deer Point
and in Lakes Simcoe and Couchiching. These iglands were to
be held in trust by the Federal Government for their
benefit. Treaty No. 76 was presented and duly signed by
the Chiefs of the Chippewa Tri-Council on June Sth,

1856.370

There is amp}e evidence to show that islands were being
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sold, supposedly for the benefit of the Tri-Couﬁcil. Four
jslands were sold toc a Mr. Wilson 1in 1856. Apparently the
Chippewa were encouraged into this transaction to raise
money to expand the land base at Rama. From all
indications the islands were sold to Mr. Wilson, but -there
is no evidence to show that any lands were added to the
Rama Reserve. Likewise, there does not appear to have been
any deposit from the sale made to their trust account.371
In fact, a year later Rama did not have the $1,200.00 in

! their account required to build themselves a church. They
were able'to contributé $400.00, which appears tc have
wiped out their account.372 Why they would have had such a
low balance after the sale of four islands in Lake
Coucﬁiching, (sold for their benefit), and all of the
poténtial and on-going revenues supposedly available from
the sale of the Coldwater-Narrocws lands, is a question

which requires further investigaticn.

‘The Rawson Report of 1856, from the Special Committee
to Investigate Indian Affairs in Canada, commented on the

Yellowhead and Aisance bands, who they said;

\

»"_..had made little if any progress since

1838."373
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To the extent that this comment was true, and there is
evidence to suggest that it was not, it would haQe been &
direct result of the disillusionment the Chippewa
Tri-Council suffered after the Coldwater Reservation was
sold out from under them. The Rawson Report outlined what
it saw as the reésons for the eventual collapse of the

Coldwater Reservation:

»,..encroachment of the white settlers
on the line of the rcad, cpened by the
Indians themselves, and to the ill
usage and perniciocus example to which
they were exposed at their hands,
induced these tribes to abandon their
settlement and to seek elsewhere a
refuge from contamination of their more

civilized white neighbours."374

Throughout subsequent years the Chippewa Tri-Council
bands proceeded quietly in their efforts to develcop a.
productive agriculturally pased economy in their respective
settlements. They requested and received encugh money from
the government to purchase the necessary oen and

implements to sustain their farms. Eventually, their lands
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anc accounts were divided and equally shared between the
three communities, their affairs were handled as individual
‘communities, and they ceased tc function as a Tri—Council

for several generations.

in recent history the Chippewa Tri-Council has come
back together, to work in the area of historical research,
and other areas., to strengthen the historical bond they

share, and to bring toc light the story of their pecple.
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